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Narava je še enkrat 
dokazala svojo moč 
in premoč. Strahot-
no sobotno neurje 
je razdejalo laško in 
šentjursko občino. 
Za njim so ostali 
podrti mostovi, raz-
rušene ceste, opu-
stošena polja. O ne-
urju poroča Novi 
tednik v sliki in be-
sedi na straneh 4-5. 

Foto: EDI 
MASNEC 

Pri 
zadnjem 
lončarju 
Lončarstvo bo v Lembergu 
izumrlo tako gotovo, kot 
usiha nekdaj živahno živ-
ljenje v tem kraju. Po zad-
nji primerek te obrti smo 
se napotili še, zad^i čas, 
kajti Francu Čretniku pe-
š^o moči in volja. Stran 13. 

Razgihati celjski mir 
Se mesto ob Savinji končno prebuja? Bo zveza komunistov tista, ki bo 
razgibala celjski mir? Iz zaprtih prostorov in sejnih dvoran se drugega 
septembra pojavlja na mestnih ulicah oziroma na dvorišču mestnega 
gradu s festivalsko prireditvijo Srečanje v Celju - za evropsko kakovost 
življenja. In čemu? »Zato, da se Celjani in okoličani spoznajo s ponudbo 
uradne politike in tudi ponudbo vseh tistih, ki se v tem trenutku 
pojavljajo na alternativni politični sceni, vse to pa bo spremljal bogat 
kulturni, zabavni in gostinski porgram,« pravijo organizatoiji. Stran 2. 

Mnoge naravne kata-
strofe, ki dan za dnem 
grenijo življenje ljudem 
v različnih predelih sveta, 
nam dokazujejo, da člo-
vek nikoli ne bo popolno-
ma ukrotil narave. Ta mu 
vedno znova dokazuje 
svojo neobvladljivo moč. 

Zadnje mesece nam 
v Sloveniji največ težav 
povzroča voda. Ob vsa-
kem večjem neurju tudi 
majhni potočki postanejo 
deroče reke, ki izstopijo 
iz svojih ustaljenih poti in 
uničujejo okolico. Vse se 
zgodi hitro, vnek^j minu-
tah, in preden lahko lju-
dje karkoli naredijo, je že 
prepozno. Rešujejo le 
svoja življer^a. 

Za neurji ostane opu-
stošenje. Ljudje so obu-
pani. 

Slovenci morda še bolj 
kot mnogi drugi narodi 
cenimo svoje vrtove, nji-
ve, polja, lepo urejene 
okolice hiš, s prostovolj-
nim delom asfaltirane ce-
ste. Zategadelj je bilo zad-
nje mesece v Halozah, 
v vaseh pod Krvavcem, 
v Šentjurju, v Laškem sli-
šati še več joka. Težko se 
je sprijazniti, da voda in 
plazovi v nekaj minutah 
uničijo dolgoletne člove-
kove napore. 

Toda kaj hitro ljudje 
ugotovijo, da obup ne bo 
spravil njihovih domov 
znova v red. Zato ni pre-
senetljivo, da smo takoj 
po sobotnem neurju v La-
škem že videli ogromno 
ljudi, ki so v hišah in 
okrog njih že poskušali 
postoriti vsaj tiste stvari, 
za katere ne potrebuješ 
strojev. Delali so vsi: sta-
rejši, mlajši, moški, žen-
ske. Pridno kot mravljice. 

Primerjave v takšnih 
primerih niso najbolj za-
želene, toda kako pridni 
smo ljudje, ko gre za našo 
usodo, preživetje, biva-
nje. Kako neverjetno 
skrbni znamo biti do svo-
jih domov. 

In še druga plat. Kako 
malo nam je največkrat 
mar za tisto, kar ni naše. 

VOJKO ZUPANC 

Niso se zmenili za alarm 
Vlomilci so iz enote Ljubljanske 
banke v Vitanju odnesli za nekaj 
več kot 91 milijonov dinarjev. Sto-
rilce, ki so si pomagali z original-
nimi ključi, organi za notranje za-
deve še iščejo. Stran 15. 

Mladi zahtevajo kolektivni odstop 
šentjurski mladinci so zahtevali odstop funkcionarjev vseh občinskih družbenopolitičnih organizacij, izvršnega sveta in 
skupščine občine. Trdijo, da ti ne obvladujejo razmer in daje zato med vsemi slovenskimi prav šentjurska občina na zadnjem 
mestu. Stran 2. 

Hmelj že 
obirajo 
Na hmeljiščih v Savinjski 
dolini so pričeli obirati 
hmelj. Vreme letos hme-
ljarjem ni bilo najbolj na-
klonjeno, a kljub temu je 
še prezgodcO za ocene le-
tošnje letine, njene kohči-
ne in kakovosti. Fotografi-
ja, ki jo objavljamo, pa je 
hkrati opozorilo vsem voz-
nikom za pozorno spošto-
vanje prometne signaliza-
cije v Savi^ski dolini 
v dneh obiranja hmelja. 

EDI MASNEC 



Občinski praznik le mimo 
Podelili plakete In priznanja 

Slavnostna seja vseh zbo-
rov šentjurske skupščine in 
vodstev družbenopolitičnih 
organizacij je bila v veliki 
sejni dvorani občinske 
skupščine in v uvodu so po-
vedali, da gre za racionali-
zacijo, saj so prej praznova-
li dvojno, v skupščini obči-
ne in v izbrani krajevni 
skupnosti. Praznovanje ob-
činskega praznika so 
spremljale številne športne, 
kulturne in druge priredi-
tve, ki jih bodo zaključili 
s sobotnim in nedeljskim 
turnirjem v malem nogo-
metu. 

Predsednik skupščine 
Vlado Gorjup je v uvodnem 
govoru govoril o vztrajanju 
pri avnojski Jugoslaviji, 
o pomenu prazničnega 18. 
avgusta in o medvojni in tu-
di povojni zgodovini. Obšir-
neje je govoril o vsebini 
ustavnih dopolnil k sloven-
ski ustavi, ko bosta 27. sep-
tembra o sprejemanju sood-
ločala tudi šentjurska dele-
gata. Na kratko je obrazložil 
prihodnje družbene in go-
spodarske spremembe, za-
gotavljanje varstva človeko-
vih pravic, govoril o položaju 
krajevne skupnosti in se 
vprašal, kako bodo vse ures-
ničili v Šentjuiju. 

Predsednik izvršnega sve-
ta občine Sergej Šešerko je 
predstavil položaj na družbe-
nem in gospodarskem po-
dročju v občini in v uvodu 
povedal, da so v občini nare-
dili že velike spremembe, 
nekatere pa so še v razpravi 
ter da so se jim najprej prila-
godili v delovnih organizaci-
jah. Naštel je nekatere go-
spodarske podatke: o konča-
nem ukrepu družbenega var-
stva v šentjurskem Topru in 
v Tajfunu, da je največ na-
ložb s pomočjo sredstev za 
manj razvite, česar je bilo 
prejšnja leta manj, ter da 
v Alposu in Tajfunu naložbe 
še izvajajo. Na področju 
kmetijstva je omenil naložbe 
v Klavnici, mesni diskont. 
Prodajni center, diskont in 
druge v družbenem sektorju 
in pri zasebnikih. Veliko 
skrb so občanom povzročile 
elementarne nesreče, v kate-
rih je škoda presegla vred-
nost celotnega lanskega 
družbenega proizvoda obči-
ne. (Istega dne je šentjursko 
občino prizadela že 4. letoš-
nja nesreča.) Republika je 
pomagala s solidarnostnimi 
sredstvi. O kadrih je dejal, da 
jih je treba aktivirati in moti-
virati ter da izkoriščanje ce-

nene delovne sile ne more 
daleč pripeljati. 

Priznanja »18. avgust« 
s knjižnimi nagradami so 
neOprej podelili učencem in 
srednješolcem, posebno 
priznanje pa je dobil učenec 
Mitja Mastnak. Nato so po-
delili občinska priznanja 
šentjurski Veterinarski' po-
staji, Ivanu Osetu, Edvinu 
Tovarniku, Jožetu Mlakarju, 
Tatjani Cmok in Janiju Ku-
koviču. Občinske plakete so 
prejeli šentjurski DOPS, 
Kmetijski kombinat, tozd 
Trgovinska dejavnost in žen-
ski pevski zbor skladateljev 
Ipavcev. 

Slavnostne seje so se ude-
ležili tudi gosti iz območja, 
republike in iz pobratene 
srbske občine Požega. Pred-
sednik občine Požeg_a Niko-
la Bajič je pozdravil Sentjur-
čane v imenu občanov te ob-
čine in povedal, da prijatelj-
stvo med občinama ostaja in 
se krepi navkljub nesmisel-
nim poskusom tistih, ki ga 
želijo okrniti. Tudi občani 
v Požegi želijo nadaljnje dru-
ženje in se skupaj s Šentjur-
čani pripravlj^o na letošnji 
Vlak bratstva in enotnosti. 

Slavnostni seji je sledil 
ogled novega Prodajnega 
centra. 

BRANE JERANKO 

O novem 
organiziranju 
zadružništva 

Javna razprava o no-
vem organiziranju za-
družništva, v kateri bo so-
deloval tudi prof. . dr. 
Franc Zagožen bo osred-
nja tema, ki jo pripravlja-
ta Iniciativni odbor za 
ustanovitev Kmečke zve-
ze in Zveze kmečke mla-
dine v Šentjurju. Obrav-
navali bodo tudi ustavna 
dopolnila s področja 
kmetijstva. Javna razpra-
va bo jutri ob 18. uri 
v ^ skupščinski dvorani 
v Šentjurju. 

BJ 

iVIladi zaiitevalo odstop 
y ŠenUurJu sodijo, da skupščina ne obvlada razmer 

Predsedstvo in delegacija 
za družbenopolitični zbor 
občinske konference šent-
jurskih mladincev želi 
s Sporočilom javnosti, ki so 
ga poslali sredstvom javne-
ga obveščanja, pojasniti 
svoj predlog kolektivnega 
odstopa vseh delegatov 
družbenopolitičnega zbora 
občinske skupščine, ki so ga 
mladi predlagali na zad-
njem julijskem zasedanju. 
Mladi so s svojim predlo-
gom vznemirili, vendar se 
delegati niso odločTli za od-
stop. 

V Sporočilu javnosti mladi 
sporočajo: »V predsedstvu 
in delegaciji za družbenopo-
litični zbor, ki predstavlja 
občinsko konferenco Zveze 
socialistične mladine Šent-
jur pri Celju, se zavedamo 
svoje odgovornosti pred ob-
čani naše občine, še posebej 
pred mlado generacijo, ki jo 
predstavljamo v zborih ob-
činske skupščine. Zato opo-
zarjamo, da je gospodarska 
stagnacija razvoja naše obči-
ne pripeljala do točke, ko 
moramo temeljito premisliti 
in oceniti vsak svoj prispe-
vek, zakaj smo tako trdno za-
sidrani na zadnjem mestu 
razvitosti v Sloveniji«. 

Mladinci menijo, da je še 
pred leti, v prejšnjem man-
datu kazalo, da obstajajo do-
ločene možnosti, da se, kot 
navajajo, naši občani otrese-
jo revščine in da so zdaj ti 
upi, kljub navideznim pre-
mikom dokončno pokopani. 
Vzrokov za zaskrbljenost je 
več, so zapisali, med njimi pa 
omenjajo prepočasno reše-

vanje določenih gospodar-
skih problemov in to pred-
vsem zastoj gradnje šentjur-
ske obvoznice, ceste skozi 
Jezerce na Planino, ceste na 
Prevorje in Loko pri Žusmu, 
odlaganje strupenih odpad-
kov v njihovi občini in ones-
naževanje ozračja, opuščanje 
mladinskega prostovoljnega 
dela, večanje nezaposlenosti, 
premajhno skrb za zaposlo-
vanje invalidov, zastoj v sta-
novanjski izgradnji, podce-
njevanje dela v kmetijstvu in 
vedno večjo socialno ogrože-
nost prebivalstva. 

Šentjurski mladinci meni-
jo, da so »zvodenele mnoge 
konstruktivne pobude, pred-
logi in sugestije, ki so bile 
predstavljene, predlagane in 
tudi sprejete v občinski 
skupščini«. Resnih posku-
sov uresničevanja sklepov, 
da ni bilo. Sporočilo javnosti 
zaključujejo z mnenjem: 
»Zato menimo, da je občin-
ska skupščina kot organ 
oblasti izgubila nadzor nad 
položajem. Takšno stanje je 

všeč verjetno le tistim, ki bi 
morali skupščini neposred-
no odgovarjati. Zato zahte-
vamo, da skupščina uresni-
čuje svojo vlogo oblasti, kar 
pofheni, da nadzoruje doga-
janje, oceni situacijo in pov-
zame ustrezne ukrepe. Po 
našem mnenju je to možno 
samo tako, da delegati zahte-
vamo odgovorno delovanje 
tistih organov, ki jim skupš-
čina nalaga delo. V kolikor 
se to ne bo zgodilo, nismo 
pripravljeni prevzeti ogrom-
ne odgovornosti pred zgodo-
vino, kar povemo glasno in 
javno, kot opozorilo pred je-
senskim delom skupščine«. 

Predsedstvo kritizirane 
skupščine je mladince že po-
vabilo na razgovor. Sekretar 
mladinske organizacije Dar-
ko Cerovski je povedal, da 
bodo, če bo prišlo do skupne 
seje zahtevali javnost in da 
mladi trdno vztrajajo pri 
vprašanju zaupnice občin-
skemu izvršnemu svetu, ki 
ga nameravajo postaviti je-
seni. BRANE JERANKO 

Pobarvanka šmarskii 
prazničnih dogodkov 
Občinski praznik, O. september, bo lu 
¥ Podčetrtku ^ 

Mnoge spremembe in pri-
dobitve v kraju, predvsem 
pa izgradnja Atomske vasi, 
ki postaja pravi slovenski 
turistični biser, vse to je bil 
dovolj močan razlog za od-
ločitev o letošnjem »gosti-
telju« šmarskega občinske-
ga praznika. Osrednja slo-
vesnost ob 9. septembru bo 
v Podčetrtku, na sam dan 
praznika pa bo na Šmar-
skem v gosteh Jože Smole, 
predsednik slovenske 
SZDL, ki bo tudi slavnostni 
govornik na osrednji prire-
ditvi v Podčetrtku. 

Sicer pa imajo tudi v mno-
gih ostalih delih občine 
Šmarje pri Jelšah kaj poka-
zati, saj se v zadnjem letu dni 
razvoj ni ustavil. Marsikje 
gre za na videz majhne, a za 
ljudi velike in pomembne 
pridobitve in dejavnosti. Za-
to ni naključje, da bodo na 
Šmarskem praznovah kar 
poldrugi mesec, vseh prire-
ditev in dogodkov je namreč 
kar štiriindvajset. V program 
praznovanja 9. septembra se 
je vključilo sedem krajevnih 
skupnosti oziroma enajst 
krajev. 

Veselje ob otvoritvi novih 
kilometrov cest bo tokrat 
v krajevnih skupnostih Buče 
(Prelasko-Pecelj), Podčetr-
tek (Rudnica) in Kozje (Ješo-
vec-Opečnik), slovesnost ob 
otvoritvi razširjenega mostu, 
ki povezuje slovenski Roga-
tec in hrvaški Brod pa bo na 
tej in oni strani mostu in se-
veda, skupna. 

Od gospodarskih pridobi-
tev bodo v Rogaški Slatini 
odprli nove delovne prostore 
Merxove Pekarne, v Ime-
nem bo Hmezadov Hram 
predal namenu sušilnico in 
silose, v tem času bodo obe-

ležili tudi naložbo Vetei> 
skega zavoda v Šmarjij 
novo naložbo Metkinega] 
da v Kozjem. V Kozjem 
tudi slovesnost ob 60-leK 
delovne organizacije ^jl 
Celje, v Šmarju pa ob lo. 
niči Obrtnega združenja, 
čine Šmarje pri Jelšah. V, 
su praznovanja bo tudi ot, 
ritev prve čistilne napr; 
na Šmarskem, v Podčeti^ 

Šmarski praznik se n 
kulturi ne bo izneveril, ^ 
najpomembnejša dogoj 
pa bosta v znamenju pjj 
devanj za ohranjanje bog 
kulturne dediščine: na grj 
Podsreda bodo odprli i 
novljene prostore in 
zbirke (steklarska, sredj 

veška kuhinja in mučilni 
ter razstavo, ki govori o ps 
nerstvu med dvema podi 
nima gradovoma (Wolfse 
iz Zah. Nemčije in Pods 
da). V Olimju bodo odi 
obnovljene prostore znan 
nite srednjeveške lekarne 

Šmarski občinski praa 
bo tudi v znamenju špor^ 
rekreacije. V Lembergul 
republiško prvenstvo v ra 
tokrosu, v Rogaški Slatj 
košarkarski turnir Alpe^ 
dran in tradicionalni Roj 
ški tek, V Podčetrtku pa p 
pravljajo kolesarski m 
raton. 

M.AGRE 

Prireditve ob 9. septe 
bru se bodo pričele že toi 
boto z otvoritvijo cest vi 
čah in Podčetrtku, zakljo 
le pa v soboto, 14.oktob 
v Olimju. 

Tudi osnovne šoie v izgubi 
žalska občina je edini pri-

mer na Celjskem, kjer se ob 
polletju pojavljajo izgube 
v vseh tamkajšnjih osnov-
nih šolah in v vzgojnovar-
stveni organizaciji. 

Rdeče številke se pojavlja-
jo tudi v zdravstvenem do-
mu in v občinski matični 
knjižnici, prvič pa zdaj tudi 

po osnovnih šolah in vrtcih. 
Skupna izguba znaša dobri 
dve in pol milijardi dinarjev. 

Po besedah direktorja 
vzgojno izobraževalne orga-
nizacije Janeza Megliča pov-
zročata izgubo v osnovnem 
šolstvu predvsem dve stvari. 
Prva je prenizka prispevna 
stopnja. Čeprav so jo letos že 

dvakrat zvišali, v občini še 
vedno ni dovolj denarja za 
pokrivanje potreb vzgoje in 
izobraževanja. Drugi razlog 
pa so neporavnane obvezno-
sti iz dohodka in prispevki. 
Tako so npr. obveznosti ob 
izplačilu junijskih osebnih 
dohodkov izplačali že na ra-
čun meseca julija. Skratka, 
pesti jih trajen problem lik-
vidnosti, trdi direktor Janez 
Meglič. Po njegovih ocenah 
pomanjkanje denarja sicer 
ne bo ogrozilo samo pedago-
ško in vzgojno delo na začet-
ku letošnjega leta, vendar pa 
imajo po šolah in vrtcih zelo 
malo možnosti za nakup po-
trebnih učnih pripomočkov. 

Zaradi izgub v družbenih 
dejavnostih se je na začetku 
tedna sestal koordinacijski 
odbor za družbene dejavno-
sti pri žalskem izvršnem sve-
tu, o morebitnih dogovorih 
in rešitvah težav na tem po-
dročju pa bomo poročali 
v naslednji številki. IB 

Razgibati ceilski mir 
Srečanje v Celju - za 

evropsko kakovost življe-
nja. Takšen je naslov prire-
ditve, ki se obeta Celjanom 
in okoličanom drugega sep-
tembra, pripravljajo pa jo 
v medobčinskem svetu zve-
ze komunistov skupaj 
z ostalimi družbenopolitič-
nimi organizacijami. Na-
men prireditve in kaj se bo 
prvo septembrsko soboto 
dogajalo na dvorišču mest-
nega gradu so pojasnili na 
novinarski konferenci mi-
nuli ponedeljek. 

»To bo praktična politična 
akcija, prikaz tega, kako zno-
traj zveze komunistov razu-
memo politični pluralizem,« 
je uvodoma pojasnil koordi-
nator prireditve Željko Ci-
gler. »Srečanje je zamišljeno 
kot sodelovanje različnih 
skupin, gibanj, zvez in posa-
meznikov, ki naj bi na govor-
niškem odru ali s pomočjo 
stojnic predstavili svoje po-
glede na obstoječe probleme 

in tudi na prenovo zveze ko-
munistov. K sodelovanju bo-
mo povabili predstavnike 
demokratske zveze, sloven-
skega gibanja zelenih, pred-
stavnike kluba 99, krščanske 
socialiste, odbora za varstvo 
človekovih pravic, gibanja li-
lit, kmečke zveze - skratka 
vse tiste, ki se pojavljajo na 
celjski in slovenski politični 
sceni. Želimo, da se Celjani 
in ljudje v okolici spoznajo 
s ponudbo uradne politike in 
tudi opozicije. To bo naš po-
skus, da bi razgibali celjski 
mir, ki se kaže v neodzivno-
sti in neinventivnosti ljudi,« 
je dejal Cigler. 

Tokratno srečanje jemlje 
za zgled tradicionalne shode 
ljudi pred vojno, tudi na 
Celjskem, in pa festivale 
evropske levice npr. v Italiji, 
Španiji in sosednji Avstriji. 
Na prireditvi bodo udeležen-
ci lahko podpisali tudi te-
meljno listino Slovenije 89 in 
druge listine, ki se pojavlja-

jo. Srečanje bo pomenilo 
spomin na dva dogodka iz 
pretekle zgodovine: usta-
novni sestanek zveze delov-
nega ljudstva, ki je bil leta 39 
v kavarni Evropa, in pa dru-
go konferenco slovenske 
partije v Joštovem mlinu. 

Prireditev Srečanje v Ce-
lju pa ponuja tudi izredno 
bogat kulturni in zabavni 
del. Nastop laške pihalne 
godbe in mimohod mažo-
retk, nastop Čudežnih polj in 
Štajerskih sedem, godbeni-
kov iz Ljubečne, citraša iz 
Robanovega kota, harmoni-
karjev, nastop Jerce Mrzel, 
Damjane Penič, pevskega 
zbora, Plesnega gledališča 
Goge Stefanovič - vse to ob-
ljubljajo organizatorji. Go-
stinski del bodo v svojih ro-
kah imeli delavci Merxa, bo-
gata bo ponudba iz vinskih 
kleti, tudi ptujske, manjkali 
ne bodo niti aktivi kmečkih 
žena s svojo ponudbo. 

IB 

REKLI SO: 
Slavko Pezdir, predsed-

nik občinske konference so-
cialistične zveze delovnega 
ljudstva na tiskovni konfe-
renci o prireditvah, name-
njenih spominu na ustanov-
ni sestanek zveze delovnega 
ljudstva Slovenije in drugo 
konferenco partije v Jošto-
vem mlinu: 

»Mnogokrat slišimo očit-
ke, da so prireditve, s kateri-
mi obujamo spomin na pre-
tekle dogodke, preživele. 
Vendar iz ene skrajnosti ne 
moremo čez noč v drugo. Ne 
moremo čez noč zavreči izro-
čila nekega naroda ali social-
nega razreda. Preteklost je 
treba poznati, jo prevredno-
titi. Listina Kaj hočemo, ki 
so jo podpisali leta 39 ob 
ustanovitvi zveze delovnega 
ljudstva, je še danes v marsi-
čem aktualna, marsikdaj 
smo priča zahtevam, ki so za-
pisane že v tej listini. Če bi 
upoštevali zapisane zahteve, 
bi bila mnogokrat pot kr£yša, 
tako pa se lovimo ob stvareh, 
ki so bile že davno znane.« 

V šolo 1. 
septembra 

Pouk na celjskih os-
novnih šolah se bo pričel 
po veljavnem šolskem 
koledarju, to je prvega 
septembra. Tako so se od-
ločili predstavniki celj-
skih osnovnih šol na se-
stanku v okviru DO 
Združene osnovne šole 
Celje. 

Višje 
komunalne 
storitve na 
Šmarskem 

šmarski izvršni svet je 
sprejel predlog Gokopa 
Tozd Komunala Rogaška 
Slatina o novem ceniku 
komunalnih storitev| 
v občini. Tako bodo go-
spodinjstva za kubik vo; 
de odslej morala odšteti 
4650 din (prej 1320), go-
spodarstvo in ostali P̂  
6050 din (prej 1320). 

Kot vzrok za podražitev! 
v Gokopu navajajo visok 
porast poslovnih stro-
škov v prvem in drugeni 
povečanju cen in veljavni 
obračunski sistem v le-
tošnjem letu. Zaradi tega 
znaša izguba v prvem pol"' 
letju približno 2,4 milijar-
de din. 

Poleg kubika vode seje 
povišal tudi prispevek ^ 
priključitev na javno vo-
dovodno omrežje, ki 
odslej 12 milijonov dij 
(prej milijon), prispevek 
za javno kanalizacijsko 
omrežje pa se je od P<?' 
milijona povišal na 12 
lijonov din. Prav tako s« 
se povišale cene odvoz^ 
smeti, za gospodinjstvi 
od 220 na 950 din, za 
spodarstvo od 330 
1420 din, deponiranje r 
bo namesto sedanjj" 
6000 din velja*"' 
12 000 din. 

Nove cene se račun^® 
od 1. avgusta, po zago|f^ 
vilih Gokopa pa se ^ 
konca leta n£u ne bi v®̂  
povišale. .r 

ROBERT GORJAN'' 



Okrogla miza, 
brošura in 
razstava 

v občinski konferenci 
socialistične zveze Celje 
bodo obudili spomin na 
ustanovni sestanek zveze 
delovnega ljudstva in 
drugo konferenco sloven-
ske partije v Joštovem 
mlinu s tremi dogodki: iz-
džoo brošure o teh dveh 
predvojnih dogodkih, 
razstavo v muzeju revolu-
cije in okroglo mizo s še 
živečimi udeleženci. 

Avtor brošure, ki bo izšla 
v teh dneh, je dr. Emil L^h, 
v njej pa je podrobno opisal 
takratne razmere in usta-
novni sestanek zveze de-
lovnega ljudstva v kavarni 
Evropa leta 39. Tudi razsta-
va v muzeju revolucije, ki 
bo odprta četrtega septem-
bra, bo namenjena prikazu 
^udsko frontnega gibanja 
v času pred vojno, razstava 
pa bo potem na ogled tudi 
po nekaterih večjih sloven-
skih mestih. Istega dne, to-
rej četrtega septembra, pa 
načrt^ejo v Evropi okro-
glo mizo s še živečimi ude-
leženci obeh zgodovinskih 
dogodkov. Po zbranih po-
datkih živi še sedemnajst 
udeležencev konference 
v Joštovem mUnu in pod-
pisnikov listine Kaj hoče-
mo, eden teh je tudi Milo-
van Djilas. Na razgovoru pa 
n^ bi sodelovali tudi pred-
stavniki Filozofske fakulte-
te iz Ljubljane. 

IB 

Ceste najbolj poškodovane 
ŠmarskI Izvršni svei obravnaval zakUučno poročilo o škoill 

Hudo neurje s poplavami 
in točo, je v prvih dneh juli-
ja največ škode prizadejalo 
prometnim potem. Iz zak-
ljučnega poročila občinske 
komisije za škodo, ki ga je 
pred dnevi obravnaval 
šmarski izvršni svet, pa se 
da razbrati, da so posledice 
občutne tudi na drugih po-
dročjih. Zaradi pomanjka-
nja denarja je vprašljiva 
uspešna odprava posledic. 

Največ škode je bilo na ce-
stah, za 33 milijard din oziro-
ma 17,4 odstotka družbene-
ga proizvoda, ustvaijenega 

v šmarski občini v prete-
klem letu. Do sedaj pravo sa-
nacijo še niso pričeli, ker ni 
denEirja. Opravljena so le naj-
nujnejša dela na cestah, tako 
da so vse ceste bolj ali manj 
prevozne, za to pa so porabili 
milijardo din. 

Močno deževje je poško-
dovalo brežine Zagorskega 
potoka. Bistrega grabna, Me-

stinjščico. Bučo, Ratanjski 
potok in Bistrico. Poškodo-
vani so bih trije niostovi: 
most čez Sotlo v Sedlarje-
vem ter mosta čez Bučo pri 
Golecu in Hostniku. Voda je 
poškodovala nepremičnine 
v spominskem parku Treb-
če, objelde za vodooskrbo, 
poplavljena je bila tudi želez-
niška proga Imeno-Grobel-
no. Pri vodotokih in vodno-
gospodarskih objektih je 
škode za 9 milijard dinarjev 
din ali 4,9 odstotkov družbe-
nega proizvoda. 

Voda, predvsem v dolini 
reke Bistrice, tudi stanovanj-
skim objektom ni prizanesla. 
Pri 41 občanih je napravila 
škodo za približno milijardo 
dinarjev. 

Celotna škoda v občini na 
vseh področjih znaša 55 mili-
jard dinarjev, kar predstavlja 
28,9 odstotka družbenega 
proizvoda občine, ustvarje-
nega v preteklem letu. Po ve-
ljavnem družbenem dogovo-
ru o delitvi solidarnostnih 
sredstev za odpravljanje po-
sledic naravnih nesreč v Slo-
veniji in škodi po neurju 
v primerjavi z lanskim druž-
benim proizvodom, so 
v šmarski občini upravičeni 
do uporabe solidarnostnih 
sredstev, v višini 7,3 odstot-
ka od ocenjene škode. Pre-
vedeno v dinarje to pomeni 
3,9 milijarde dinarjev, preve-
deno v učinek pa zanemarlji-
ve možnosti sanacije. 

ROBERT GORJANC 

Na kmetijskih površinah 
družbenega sektorja je vo-
da najbolj prizadejala koru-
zo, hmelj, ogrščico, in ječ-
men, v zasebnem sektorju 
pa prav tako koruzo, groz-
dje, travnike, krompir in 
pšenico. Skupna škoda 
v kmetijstvu je ocenjena na 
približno 6 milijard dinar-
jev, kar predstavlja 3,2 od-
stotka družbenega proiz-
voda. 

Laški izvršni svet o 
stanovanjski politiki 

Pri prehodu na tržno go-
spodarstvo je več kot nujna 
tudi reorganizacija stano-
vanjskega gospodarstva in 
stanovai^ske politike. Tako 
so menili na seji laškega iz-
vršnega sveta, ko so govori-
li o tezah za prenovo stano-
vanjskega gospodarstva, ki 
so jih oblikovali v republi-
škem izvršnem svetu. Z no-
vo zakonodajo je treba 
v najkrajšem času razjasni-
ti odnos do lastništva in 
uveljaviti realne stanarine. 

Člani izvršnega sveta so 
soglašali z vsebino tez, ki so 
vsa dosedanja reformna pri-
zadevanja na področju sta-
novanjske politike označile 
kot neuspešna predvsem za-
radi enostranskega pristopa, 
ki je vseboval predvsem so-
cialni karakter. V stanovanj-
skem gospodarstvu je pre-
vladovala neekonomija, tako 

pri gospodarjenju s stano-
vanjskim skladom v družbe-
ni lastnini kot pri financira-
nju stanovanjske gradnje in 
prenove. 

Obstoječe stanje kliče po 
nujnih spremembah in zato 
je laški izvršni svet tudi pod-
prl večino tez o smereh raz-
voja stanovanjskega gospo-
darstva. Najpomembnejše 
so kajpada realne stanarine, 
ki vključujejo vse stroške 
amortizacije, vzdrževanja in 
upravljanja, ne glede na to, 
kdo biva v stanovanju. S tem 
je povezano vprašanje last-
ninskih odnosov. Stanarina 
namreč mora postati pred-
met odločanja lastnikov sta-
novanj, to je delovnih orga-
nizacij, različnih skupnosti 
ah podjetij, ki so stanovanja 
kupili. Le na ta način lahko 
postanejo stanovalca ele-
ment kadrovske politike. 

VZ 

Navada le železna srajca 
Na minuli seji izvršnega sveta v Slovenskih Konjicah, kjer 

so kot osrednjo točko dnevnega reda obravnavali polletno 
gospodarjenje, so z zadovoljstvom ugotovili rast pozitivnih 
kazalcev razvoja. 

Manj zadovoljni pa so bili, ko so naknadno ugotovili, da 
vendar niso občina brez izgub, kar je bila že nekaj let navada. 
»Zašpičila« ga je Petrolova restavracija Tepanje z 1,3 milijarde 
dinarjev izgube. Ta gostinski objekt ob avtocesti ima pogosto 
težave, tudi v rdečih številkah je že bil, pa se je doslej vedno 
izmazal. Zato si bo prizadeval, da bo že ob devetmesečju in 
sploh do konca leta drugače. MP 

Sm MED TEDNOM 
Piše Darllan Košir 

Obletnica z ilrugačnlm 
predznakom 

Potem ko so še pred leti v državah vzhodne Evrope vsi 
soglasno hvalili 21. avgust 1968, ko so prišle vojaške sile 
Sovjetske zveze »delati red* v Prago (oziroma ko so 
dokončno zamrznile takrat lepo cvetočo češkoslovaško 
pomlad), se je letos ob obletnici posega potek dogodkov 
močno zasukal. Madžarski politbiro in poljski sejm sta 
namreč hudo obsodila takratni poseg sovjetskih (in njim 
pridruženih bratskih) čet v ČSSR, s tem pa sta »rehabiliti-
rala* tudi dejanja takratnih njihovih voditeljev Kadarja in 
Gomulke, ki sta poseg seveda odobrila in pri njem poma-
gala. Sedaj je potrebno počakati samo še na besedo iz 
Moskve: če bo ta tiho ali pa bo celo priznala, daje takratno 
sovjetsko vodstvo z Brežnjevim na čelu storilo veliko 
napako, potem bo češkoslovaška pomlad 1968 dobila 
povsem drugačne razsežnosti. Ne bo več kontrarevolucija, 
kot jo od takrat naprej imenujejo, ampak revolucija, kar je 
v bistvu tudi bila. Tako bo pri oznaki, daje šlo za kontrare-
volucijo, verjetno vztrajalo samo še današnje češkoslova-
ško vodstvo z Milošem Jakešom na čelu, ki ga je takratni 
sovjetski poseg tudi prinesel na čelo države. . 

Seveda je s tem kesanjem Budimpešte in Varšave ter 
zgovornim molkom Moskve tudi položaj v ČSSR druga-
čen. Medtem ko je imelo vodstvo te države pri zatiranju 
pristašev češke pomladi do letos vso podporo iz tujine, je 
sedc(j ostalo samo. Redki so, ki se strinjajo, da je tako 
moralo biti (NDR, Romunija), a še ti glasovi prihajajo iz 
držav, iz katerih državljani množično bežijo, ker jim je tam 
tako »lepo«. Zato je morda prišel tudi trenutek, ko bo 
češkoslovaško vodstvo moralo oditi in pustiti položaje 
tistim, ki bodo sledili poljskemu in madžarskemu modelu 
odpiranja; tako bomo morda že drugo leto doživeli, da bo 
21. avgust velik narodni praznik in ne več praznik policije. 

Zakon kot opozorilo 
v Estoniji je v tednu dni močno zavrelo. Stvari ni 

pogrela stavka neestonskih prebivalcev, ki je dodobra 
ohromila prestolnico Tallinn. Temelj vsega je bil zakon 
o volitvah, zaradi katerega so šli delavci tudi na cesto. 
Estonski parlament, kije že pred časom sprejel zakon, da 
se morajo vsi neestonci naučiti estonsko, če že delajo 
v javnih službah (sicer bi morali delovna mesta zapustiti), 
je z zakonom o volitvah »ubil* dve muhi na en mah: prvi 
del zakona namreč predvideva, da morajo biti vsi prebi-
valci, živeči na tleh Estonije, tam stalno prijavljeni vsaj 
dve leti, če želijo dobiti volilno pravico in vsaj P^t let, da so 
lahko izvoljeni v lokalne organe oblasti. 

Zakon je na videz omejujoč in diskriminatoren: s tem bi 
volilno pravico izgubilo veliko število ljudi, ki seje v zad-
njem času doselilo v Estonijo. Za takšen zakon res ni 
opravičila in je dejansko skregan z vsemi sovjetskimi in 
mednarodnimi akti; najmanj kar bi Estonija tem prebival-
cem morala zagotoviti, je volilna pravica v kraju, od koder 
so v Estonijo prišli; te pa niso dobili. Toda predvsem drugi 
del zakona (pravica biti izvoljen po petih letih stalnega 
bivanja v Estoniji) je po svoje tudi logičen. Namreč, v zad-
njem času se je v Estonijo in njene industrijske kom-
plekse, ki z estonskim duhom podjetništva nimajo nič 
skupnega (zgraditi so jih ukazali iz Moskve), priselilo 
neverjetno veliko ruskega prebivalstva. Dokler je bilo 
Estoncev še vedno več kot Neestoncev, ni bilo težav, ko pa 
je razmerje prišlo že skoraj do nevarnih 50:50 odstotkov, je 
estonski parlament ukrepal, kakor je pač ukrepal. S tem 
zakonom je predvsem opozoril Moskvo, daje šla z naselje-
vanjem in rusifikacijo predaleč. Zakona v Moskvi ned-
vomno ne bodo potrdili, bodo pa morali o njem vsaj resno 
razmisliti. Estonci so torej z njim dosegli, kar so hoteli. 

Komunistom bije - zadnja ura 
v zadnjem času smo o Poljski že toliko pisah, da bi 

utegnilo bralce vse skupaj niti ne zanimati več. Toda polo-
žaj v tej državi se resnično spreminja iz minute v minuto in 
novinarji tekajo od partijske palače k opozicijskim bara-
kam, saj ne vedo več, kje bodo kaj bolj zanimivega slišah 
in kje se bo kaj hudo novega zgodilo... To dokazuje že 
dejsvo, da so v nekaj dneh imeli Poljaki vs^ štiri predsed-
nike vlade: najprej je bil to general Kiszczak, ki ga je 
opozicija prisilila k odstopu, nato so našli kandidata ljud-
ske stranke Malinowskega, ko ta ni več odgovarjal, so se 
spomnili celo Walense oziroma njegovega ideologa Gere-
meka, končno pa so se odločili, da bo novo vlado sestavil 
dosedanji glavni in odgovorni urednik časopisa Solidar-
nost Tadeusz Mazowiecki... 

S tem so odnosi na Poljskem zašli v popolnoma novo 
fazo. Potem ko je že kazalo, da bodo komunisti sestavili 
vlado in le kakšen nepomemben sedežek prepustili opozi-
ciji, so stvari zdaj na glavi: vlado bodo sestavih predstav-
niki opozicije, komunisti pa bodo dobili ministrstvo za 
notranje zadeve in obrambno ministrstvo,^kar je nujno že 
zaradi geopolitičnega položaja Poljske, ki se ga morajo 
v tem trenutku še vsi zavedati. Tako bo na Poljskem 
nastala prva povojna vlada v eni izmed socialističnih 
držav, v kateri bodo komunisti v krepki manjšini. Na ta 
način pa se bodo ne samo lažje rešili lastnih težav, ampak 
postavili tudi nove temelje odnosov v socialističnem 
svetu. Vlade brez komunistov bodo poslej nujnost, saj se 
komunisti v preteklih 40 letih na oblasti niso čisto nič 
izkazali. Če bodo poljski model mirno sprejeli v Moskvi, 
potem je odprta pot tudi Madžarom, ne nazadnje pa tudi 
Jugoslaviji. Zato je v rokah Poljske danes nenavadno 
velika zgodovinska priložnost in odgovornost. 

Na Blagovni icorak naprej? 
Na zboru krajanov so se sporazumen za nadaljnjo reševanje 
odpriih ekoloških vprašanj 

Na večurnem zboru kraja-
nov Blagovne so obravnavali 
ekološka vprašanja, ki raz-
burjajo krajane. Burnega zbo-
ra, kjer je na obeh straneh 
manjkalo mirnega in strpne-
ga dvogovora za reševanje od-
prtih vprašanj, so se razen 
opravičene republiške sani-
tarne inšpektorke udeležili iz 
Šentjurja predstavniki 
Zdravstvenega doma, s posta-

je milice, iz skupščine občine 
in njenih inšpekcijskih služb, 
iz Celja predstavniki Cinkar-
ne, Društva za varstvo okolja 
in Centra za socialno medici-
no in higieno ter novinarji. 
Na zboru krajanov so se po 
burni razpravi le sporazumeli 
za nadaljnje reševanje vpra-
šanj. 

Glede prisotnosti nevarnih 
snovi v deponiji »Za travni-

kom« so zahtevali odgovor od 
Cinkarne. Predstavniki Cin-
karne, Miloš Rant je povedal, 
da vse institucije, ki so pregle-
dovale deponijo, niso našle nič 
neprimernega, ter da gre le za 
izmišljotine. Povedal je, da so 
ljubljanski strokov^aki vgra-
dili kontrolne cevi in kaže, da 
kr^ane bega to. Krpani so 
vztrajali, da so se dela izvajala 
tudi ponoči. Šentjurske in-
špekcijske službe so od repu-
bliških organov dobile odgo-
vor, da so nek^kratna nočna 
dela bila v »funkciji gradnje«, 
je nato povedal odgovor šent-
jurski vodja inšpekcijskih 
služb, Jože Pečenko. Vse infor-
macije, da so podvržene stalni 
kritični presoji, na drugi strani 
pa tudi potrebnemu zaupanju. 
Na koncu so se sporazumeli, 
da bo skupina skupščinskih 
delegatov na republiški skupš-
čini 27. septembra predlagala, 
da skupščina ustanovi neod-
visno komisijo. 

Nato so kr^ani terjali odgo-
vor o odgovornosti za zaporo 
ceste Proseniško-Bukovžlak, 
k^ti kr^ani so ocenili, da so 
bili prevozi piritnih ogorkov 
»strahoviti« in se razburili, pri-
siljeni pa so bili tudi na 7 kilo-
metrov daljšo pot v Celje. 
Predstavnik Cinkarne Miloš 
Rant je povedal, da so zaporo 
predlagala gradbena podjetja 
ter da so menili, daje najboljše 
da se cesta, da ne pride do 
kakšne nesreče, zapre. Pred-
stavnik socicilistične zveze 

v Blagovni je povedal, da je 
bila »rdeča« cesta očiščena le, 
ko so prih^ale kontrole. Pred-
stavnik celjskega Društva za 
varstvo okolja Janez Čmej je 
menil, da je kriva republiška 
inšpekcija, ker bi Cinkarna 
morala prevažati v zaprtih ka-
mionih. Dr. Eržen iz celjskega 
Centra za socialno medicino in 
higieno je menil, da je odnos 
celjske sanitarne inšpekcije bil 
neodgovoren. Krsgani ne mo-
rejo razumeti, da v takšnem 
splošnem ekološkem položaju 
lahko kdo ostane neodgovoren 
in da bo krivec moral odgovar-
jati. Sporazumeli so se, da bo-
do od republiških inšpekcij-
skih služb terjali odgovor, ka-
ko je prišlo do tega položna, 
v 15 dneh. 

Krjgani Blagovne želijo zve-
deti tudi o kakovosti hrane, 
ker kmetje ne morejo prodati 
svojih tržnih viškov. Šentjur-
ski izvršni svet je to vprašanje 
že obravnaval, je povedal pred-
sednik Sergej Šešerko. Izvršni 
svet je pooblastil svojo komisi-
jo za varstvo okolja, ki jo vodi 
dr. Ivo Moser, ki je povedal, da 
bi raziskava v dinarski proti-
vrednosti stala do 20 tisoč 
mark. Od šole na Blagovni bi 
potegnili radius in iz vsakega 
hektarja vzeli vzorce sadja in 
žitaric. Za primerjavo bi enako 
primerjalno raziskavo opravili 
»čistem« Šentvidu pri Planini. 
Raziskali bodo tudi, kako 
onesnaženost vpliva na zdrav-
je občanov. Iskali bodo okvare 
pljuč, jeter in prebavnega trak-
ta ter obolenja ledvic. Preiska-
va pa mora biti znanstvena in 
n^ti je treba tudi denar. Raču-
n i o tudi na denarno pomoč 
Cinkarne in drugih. Raziskavo 
bi naj opravili do novembra. 

BRANE JERANKO 

IZJAVE, M N E N J A . . . 
Dušan Šinigoj, predsednik republiškega izvršnega sveta, ob 

obisku območij v laški in šentjurski občini, ki jih je prizadelo 
silovito neurje: 

»Težko je opisati in govoriti o posledicah katastrofalnega 
•Neurja, naraslih voda in sproženih plazov, če prizadetih območij 

vidiš z lastnimi očmi. Prav gotovo je precej podobnosti 
s Halozami in k^pak bo tudi tuk^ potrebno škodo odpravljati 
dolgoročno, sistematično in predvsem strokovno. Skoraj 
^ celoti bo namreč potrebno ponovno zgraditi infrastrukturo, 
^asti ceste, vodovode in električne napeljave. Geologi bodo 
''korali pregledati vse stanovanjske hiše in oceniti nevarnost 
'iadaljrxjih plazov. 

Popolnoma jasno je, da laška in šentjurska občina, kljub 
^^likanskemu prizadevanju strokovnih služb, posebnih delov-

ekip iz delovnih organizacij in nenazadnje tudi samih kre^a-
['ov, ne bosta uspeli sami odpraviti vseh posledic naravnega 
azdejanja. Zato bo nujna pomoč širše skupnosti in na republiki 
°orno storili vse, da bi v okviru možnosti zbrali čim več sredstev. 
^ gre tako za republiška solidarnostna sredstva kot tudi za 
^^dstva iz republiških in občinskih proračunov. Možnosti 
^Veda so, pomembna je le organizacija in uskl^evanje med 
®^ganizacijami združenega dela, samoupravnimi interesnimi 
•^iipnostmi, olepšavami pri davčnemu sistemu in podobno, 
^kazalo se bo tudi, da določenih kmetij ne bo več smiselno 
Dnavljati, zato bo preko zemljiške skupnosti potrebno obnav-

kmetije kje drugje.« 



Med nebom in peklom 
Lahomnlška dolina In nekateri ostali predeli ¥ laški občini so 
ostali mrt¥l 

»če ne vidiš, ne moreš 
verjeti«, so stokali obupani 
prebivalci Lahomnega, 
Tevč, Sopote, Brez in še kje 
v nedeljo zjutraj. Preživeli 
so »sodno« noč. Namesto le-
nobnega poletnega nedelj-
skega dopoldneva, ko se 
lahko vsaj malo oddahnejo, 
so morda mnogi to jutro 
preživljali najtežje urice 
v svojem življenju. Po so-
botni nevihti, ki je letos že 
četrtič prizadela Laško in 
okolico, je bilo tokrat daleč 
največ razdejai^a v dolini 
potoka Lahomnice. 

Na tem predelu tako rekoč 
ni hiše ali kakršnegakoli po-
slopja, ki ne bi bilo poškodo-
vano. Narasle vode, neurje, 
plazovi in toča so v pičlih mi-
nutah opustošili okolico. Na-
rasla Lahomnica je podrla 

več mostov, odnesla več sto 
metrov cest, skupaj z asfalt-
no prevleko, razdejala polja, 
vrtove. Skale, ki so tehtale 
tudi po več ton, so grmele po 
dolini in se ustavljale ob pre-
prekah. Najbolj pogosto so 
bile to hiše. Drvarnice, gara-
že, nekaj avtomobilov, me-
šalce, hladilne skrinje, sode 
in precej živine, je kamenje 

in deroča voda odnašala s se-
boj. Poleg tega nekatere hiše 
ogrožajo plazovi. 

Ženske so mi v joku pripo-
vedovale, da so bile povsem 
prepričane, da bo odneslo 
tudi katero hišo. Na hiše je 
pritiskalo kamenje, hrup je 
bil neznanski in ubijajoč. 
Neka mamica je svojemu šti-
riletnemu otročičku na roki-

ce že natikala rokavčke, mi-
sleč, da bi napihnjene blazi-
nice otroku lahko rešile živ-
ljenje. »Človek v obupu po-
skuša vse«, mi je dejala. 

Nekaj ljudi so rešili v zad-
njem hipu. Silvo Švalik iz 
Tevč so pogumni sosedje po-
tegnili iz sobe v pritličju, ki 
jo je v treh minutah poplavi-
la voda, zadnji hip. Voda ji je 
že segala do vratu. Družino 
Rajh iz Sopote, kjer so znani 
po starem mlinu, so iz nara-
slih voda potegnili z vrvjo. 
Trgovina v Tevčah je poplav-
ljena, v skladišču je bilo več 
vreč praška pomešanih z bla-
tom. Na most pred trgovino. 

ki je napokan, vendar je 
vzdržal, je naneslo ogromno 
vejevja, starih gum in štedil-
nikov, delov asfalta, nosilcev 
za vinsko trto. Potok, ki je 
postal deroča reka, si je 
ubral povsem nove poti. 
V njem si lahko videl še 
kakšno crknjeno kuro. 

Ko je voda znova upadla, 
je na suhem ostalo mnogo 
rib. Nekateri so jih pobirali. 
Kapljica tolažbe v morje bo-
lečine za tiste, ki so si za 
brezvoljno in žalostno ne-
deljsko kosilo privoščiU pe-
čeno postrv. 

VOJKO ZUPANC 
FOTO: EDI MASNEC 

O škodi, ki jo je povzroči-
lo sobotno neurje, je zaen-
krat povsem nemogoče go-
voriti. Toda če je škoda iz 
prejšnjih treh neurij že pre-
segala 70 odstotkov družbe-
nega proizvoda v občini, se 
je po sobotnem neurju prav 
gotovo povečala vsaj še za 
dvakrat. Komisije že oce-
^ujejo posledice, kajpak pa 
je popolnoma jasno, da po-
menijo občinska in republi-
ška solidarnostna sredstva 
le drobtinico v morju proti 
nastali škodi. Z ljudmi in 
stroji bodo poskušale po-
magati tudi delovne organi-
zacije. 

Na obrtnem združenju so 
že začeli zbirati prostovolj-
ne prispevke za odpravo po-
sledic naravne katastrofe, 
ki jih bo prispevalo okoli 
400 obrtnikov v Laškem in 
okolici. 

Na nedeljski izredni seji 
laškega izvršnega sveta, so 
nemudoma opredelili kon-
kretne zadolžitve. Najprej 
bodo uredili ceste, vodovod 
in elektriko. Tako bo možen 
dostop s težko mehanizacijo 
do predelov, ki so zaenkrat 
s prevoznimi sredstvi nedo-
stopni. Dolgotrajno pa bo 
odpravljanje posledic. 

Na izredni seji občinske 
organizacije rdečega križa 
v Laškem so takoj po neurju 
določili ekipe, ki so obiska-
le najbolj prizadete. Zaen-
krat so ugotovili, da je pet 
družin ostalo popolnoma 
brez vsega, da pa jih še de-
set živi na robu eksistence. 
Obstaja možnost, da jih bo-
do naselili v bivalne priko-
lice, prav tako pa so jim že 
nudili pomoč v obleki in po-
hištvu. Vse prizadete bo 
obiskala tudi patronažna 
služba. Preko rdečega križa 
zbirajo sredstva za pomoč 
prizadetih v neurju v La-
škem in Šentjurju. Številka 
računa je: 50101-678-51-579 
(za pomoč ob neurju). 

Od križišča in mostu, kjer ena cesta vodi v Reko in druga v Breze in Vrb nad Laškioij^ 
ostalo opustošenje. Cesto je voda prelomila na pol, most je spodkopan. Knezovi, katetu 
kmetija je ob cesti, so živino iz hleva rešili v zadnjem trenutku. 

V pivovarni pomagajo 
prizadetim 

v Pivovarni Laško se zavedajo, da v pri-
merih naravnih katastrof lahko še kako po-
magajo prav delovne organizacije z denar-
jem, z delovno silo in stroji. Na ponedeljko-
vem izrednem zboru delavskega sveta so 
najprej oblikovali komisijo, ki se bo ogleda-
la poškodovane domove delavcev pivovar-
ne in pa namenili 500 milijonov dinarjev iz 
sklada skupne porabe za prvo finančno 
pomoč. 

Poleg tega je od ponedeljka zjutraj na te-
renu 15 delavcev, zaposlenih v pivovarni in 
nekaj ustrezne mehanizacije. Delavski svet 
je še sklenil, da se prizadetim delavcem 
omogoči koriščenje izrednega plačanega 
dopusta in da bodo vsi zaposleni v mesecu 
avgustu opravili delovni dan za solidarnost-
no pomoč občanom prizadetega območja. 
Prav tako so dali pobudo občinskemu in 
republiškemu izvršnemu svetu, da oprede-
lita obnovo cest, mostov in vodotokov v pri-

zadetih krajevnih skupnostih kot investicije 
na nerazvitem območju ter s tem omogočita 
delovnim organizacijam v občini, da sred-
stva za razvoj nerazvitih območij v letoš-
njem in naslednjem letu namenijo za izgrad-
njo omenjenih objektov. 

VZ 

Na pomoč tUdI vojaki 
Na najbolj prizdeta območja v laški občini 

je v ponedeljek prišlo tudi 50 vojakov celj-
ske garnizije, ki bodo pomagali odstranjeva-
ti posledice sobotnega neurja. Zaenkrat še 
niso strojno opremljeni in delajo le z osnov-
nimi orodji, lopatami in krampi. Strojno 
opremo bodo uporabili pri kasnejših večjih 
posegih. Na ogled v laško, ter v manj priza-
deti, šentjursko in šmarsko občino, pa je 
odšel tudi general Vilotič. Ocenil naj bi ob-
seg posledic po neurju in na osnovi tega 
določil še dodatno vojaško pomoč za najbolj 
poškodovana področja. 

R,- G. 

Most pred trgovino v Tevčah je popustil pod težo vejevja in kamenja, ki se je valilo in 
plavalo po narasli Labomnici. 

Voda je pljuskala več metrov visoko. Mnoge skale so se ustavile tik pred hišo. Pet 
metrov stran so imeli Trupejevi iz Tevč, katerih hiša je na fotografiji, garažo. Po neurju 
ni bilo od garaže in materiala v njej ne duha ne sluha. 

Stanovanje Silve Svalik iz Tevč, ki so jo iz poplavljeni 
sobe rešili v zadnjem trenutku. Voda, kije v hiši zapustili 
razdejanje, je sobo napolnila v treh minutah. 

Nekaterim ljudem je nanešeno kamenje onemogoi'^^ 
dostop v garažo. Zato so morali najprej odstraniti kBf'^ 
nje in blato. Vendar vsaj v hiši je ostalo vse. 



zakonca Turnšek 
zlatoporočenca 
poleg številnih porok 

f žalski poročni dvorani so 
jpeli v soboto tudi zlato po-
L]co, ki sta jo praznovala 75 
Ltni Dragobert in 77 letna 
Uarija Turnšek, doma iz Mi-
^avža pri Taboru. 

Dragobert Turnšek se je 
1914 leta v Miklavžu pri 

^boru kot sin kmečkih star-
|ev, po osnovni šoli pa j e 
^stal doma na kmeti j i in 
[jinetoval, pri ložnostno pa je 
(̂ udi zidaril. Žena Marija je 
ioma iz Slivnice pri Celju in 

^ je rodila kot kmečka hči. 
Po osnovni šoli je za nekaj 

'fasa odšla delat na kmet i jo 
Kolarjevih, nakar se je zapo-

slila v Tovarni nogavic na 
Polzeli. Tam se j e spoznala 
z Dragobertom, s kater im sta 
se 13. avgusta pred petdese-
timi leti poročila. Marija je 
po poroki delo v tovarni pu-
stila in se preselila na možev 
dom v Miklavž. 

V zakonu so se j ima rodili 
trije otroci, od katerih sedaj 
živi samo še najmlajša hči. 
V posebno veselje jubilanto-
ma je pet vnukov in en prav-
nuk. Z obilico dobre volje in 
medsebojnega raumevanja 
sta dočakala lep družinski 
praznik. Obred zlate poroke 
je opravil E d m u n d Božiček. 

T.TAVČAR 

Zgodba ostaja skrita pod slamnato streho 
Prav malo je na Celjskem 

ki bi imele s trehe krite 
Jšlamo, pa vendarle se na jde 
^ kakšna izjema. Ena iz-
Bed njih je približno tristo 
In stara hišica v Pepe lnem 
fcu Šmartnega v Rožni do-
'ni, kjer že tr ideseto leto do-
®uje Ivana Lipičnik. 

tem času so ji slamo-

krovci morali samo dvakrat 
zakrpati s lamnato ostrešje, 
drugače pa se Ivana ne prito-
žuje. Meni le, da se tisti stari 
l judski rek o slamnatih stre-
hah, ki pravi: »Luknja pri 
luknji pa vodo drži«, nič ka j 
obetavno ne sliši; vsaj kar se 
vodoodpornost i strehe tiče. 

Tudi Ivanina življenjska 

zgodba, ki se je tridest let 
odvijala med dvanajs t me-
trov dolgimi in šest metrov 
širokimi hišnimi obodi, je iz-
redno zanimiva, a bo na nje-
no željo ostala skrivnost, var-
no pokrita s s lamnatim po-
krovom. 

S. KOJNIK 

Upravljalca z različnimi interesi 
Obnoviti bo treba propadle jezove na vodah v mozirski občini 

v mozirski občini delujeta dve ribi-
ški družini: Mozirje in Ljubno. Obe 
opozarjata, da je sodelovanje 
z upravljalcem voda, celjskim Nivo-
jem sicer zadovoljivo, njihove pred-
loge in zahtevke pa premalo upošte-
vajo pri sprejemanju letnih načrtov 
dela Območne vodne skupnosti Savi-
nja-Sotla in Nivoja. O tem bod med 
drugim govorili tudi na prihodnjem 
z a s e d a ^ u zborov mozirske občinske 
skupščine. 

Pri izvajanju zavarovalnih del priha-
ja do mnogih zapletov, ki so posledica 
tega, da na eni družbeni lastnini go-
spodari ta dva upravljalca z razhčnimi 
gospodarskimi interesi. Za njihovo us-
klcoevanje sicer skrbi občinski izvršni 
svet, kar pa seveda ni dobro, s ^ mora-
ta koristnika vode enakopravno upo-
števati d rug drugega. Pri tem pa je res. 

da bi moralo biti več strpnosti na obeh 
straneh, s£u mora biti skupni cilj pred-
vsem varstvo okolja. 

Gornjesavinjski ribiči opozarjajo še 
na en problem in sicer onesnaževanje 
voda z gnojevko. Kmet je namreč iz-
puščžOo gnojevko v vodotoke in v njih 
perejo tudi cisterne z gnojevko. Da bi 
preprečili nadal jnje onesnaževanje vo-
da in s tem tudi pomore rib, bo morala 
večjo vlogo odigrati Zgornjesavinjska 
kmeti jska zadruga. S svojo pospeše-
valno službo bi prav gotovo lahko 
opravila p o m e m b n o preventivno nalo-
go, to je obveščanje kmetov o varova-
n ju okolja. S s trokovnimi nasveti bi 
lahko kmete še bolj seznanili, kako 
ravnati z gnojevko in zaščitnimi ukre-
pi, da bi bilo to čim m a n j škodljivo za 
okolje. Problemov je še cela vrsta. Ta-
ko občinski izvršni svet predlaga Ob-

močni skupnost i Savinja-Sotla, da 
v svoje letne in druge načrte vključi 
tudi obnovo že p ropadhh pragov in 
jezov na vodotokih. Predvsem zaradi 
vzdrževanja ravni podtalnice in zago-
tavljanje boljših pogojev za ribištvo. 
Zaradi tega naj bi pri iztoku čistilne 
naprave naredih drčo. 

Sicer pa je tudi v vodah Zgornje Sa-
vinjske doline vse več krivolova in to 
navkl jub visokim kaznim. Med krivo-
lovci je največ občanov iz drugih ob-
čin, ki ob vikendih kampira jo v tem 
lepem delu Slovenije. Poostrit i bo tre-
ba čuvajsko službo, zlasti ob koncu 
tedna, za hitro intervencijo bo morala 
poskrbet i tudi p o s t n a milice, sodnik 
za prekrške pa na j bi te zadeve obrav-
naval prednostno, med drugim po-
udar ja jo v Mozirju. 

J A N E Z VEDENIK 

Srečanje starejšili 
krajanov v Grižali 

v dvorani društva upoko-
jencev se bodo nocoj ob se-
demnajstih zbrali starejši 
krajini iz griške k r ^ e v n e 
skupnosti. To je ena izmed 
prireditev ob tamkajšnjem 
krajevnem prazniku. 

Novih objektov ob letoš-
n jem prazniku ne bodo odpi-
rali, v času od minulega 
praznika so ves denar v glav-

nem namenjal i obnovi ce-
stišč v krajevni skupnost i . 
Skupno so obnovili 3840 me-

trov cest, vrednost del pa 
znaša dobro milijardo in pol 
dinarjev. Samo za asfaltno 
preobleko so morali v kra-
jevni skupnost i odšteti 800 
milijonov dinaijev. 400 mili-
jonov so prispevali v interes-
ni skupnost i za komunalo in 
ceste, 200 milijonov so zbrali 
s kra jevnim samoprispev-
kom, še dodatnih 200 milijo-
nov din so zbrah krajani sa-
mi, ki so pomagali tudi z last-
n im delom. Na pomoč pa so 
tudi tokrat priskočili obrtni-
ki in delovne organizacije. 
Razen cest so letos uredili še 
pločnik med domom upoko-
jencev in obratovalnico Blaj, 
zanj je bilo treba zbrati 150 
milijonov dinarjev, denar so 
prispevali predvsem obrtni-
ki, nekaj tudi krajevna skup-
nost. 

O problematiki cestnih po-
vezav bodo v Grižah podrob-
neje spregovorili v nedeljo, 
ko si bodo pred slavnostno 
sejo ogledali obnovljena ce-
stišča. Slavnostna seja se bo 
pričela ob desetih v gasil-
skem d o m u v Zabukovici, 
ob štirinajstih pa bo na Ho-
m u tradicionalna prireditev 
- košnja žensk. 

V teh dneh so v Grižah še 
razna športna tekmovanja, 
kreOevni praznik pa so priče-
li pre jšnjo soboto z gasilsko 
parado. 

IB 

Na slavnostni seji bodo 
podelili priznanja krajevne 
skupnosti Griže. Letos jih 
bodo prejeli: samoupravna 
interesna skupnost za ko-
munalo in ceste iz Žalca, An-
ton Oblak, Bojan Križan, 
Karel Gričnik ml., Anton 
Pinter st. in Rade Šinik. 

S psi na prvenstvo 
č lan i Kinoloških društev Žalec Ivan Polesnik, Bojan Štr-

lekar in Silvo Antloga bodo s službenimi psi, nemškimi 
ovčarji, pr ihodnj i mesec odšli na evropsko in svetovno 
prvenstvo. Že drugega in tretjega bosta Bojan Štrlekar in 
Silvo Antloga odšla s psom in psico na vzrejni pregled 
v Avstrijo in od 15. do 17. na svetovno lepotno tekmovanje 
nemških ovčarjev v ZRN. Oba psa sta last Bojana Štrlekarja. 

Ivan Polesnik pa bo psom s Fexa, graškogorskim nem-
škim ovčarjem, od 6. do 10. sep tembra na evropskem tekmo-
vanju v Švici in od 22. do 24. sep tembra na svetovnem 
prvenstvu v Mariboru. Tekmovali bodo v sledenju, posluš-
nosti ter obrambi. Po besedah vseh treh, se v teh dneh na to 
zahtevno tekmovanje službenih psov pripravljajo vsak dan 
od 2 do 3 ure. Na sliki: Od leve proti desni: Bojan Štrlekar, 
Silvo Antloga in Ivan Polesnik s psi. -p TAVČAR 

boljšo požarno varnost 
Pre i ?^^^^ nogavic Polzela so se v okviru rednega protipožarnega izobraževanja zvrstila 

kn] ^̂  teden predavanja s prakt ičnim prikazom gašenja začetnih požarov za vse zaposlene 
fra^ m Predavanja in prikaz so izvedli nižji gasilski častnik Vojko Je len ter častnika 

Tevžič in Jože Jošovc. 
so predstavili način delovanja osnovnih gasilskih aparatov na prah in plin. 

^az je vseboval gašenje začetnega požara na nogavicah in plinski jeklenki. 

iVierx razširil diskontno prodajalno 
Merx blagovni center Celje j e svojo diskontno prodajalno v Šempet ru precej razširil. 

Poslovodja Stane Jezernik je ob tem dejal: »Prej so tu prodajali a lkoholne in brezalkoholne 
pijače, sedaj pa se j e asort iman blaga precej razširil. V povprečju je popus t v našem 
diskontu od 7 do 14 odstotkov, s prometom, oziroma prodajo smo zadovoljni. Na sliki: Del 
razširjene d iskontne prodajalne Merx v Šempetru . 

T.TAVČAR 



Jeza ob jezu 
Tam, kjer se Savinja pe-

ni ob mehkem jezu v Ce-
lju, kjer je na levem bregu 
pohodna ploščad, je v vro-
čih pasjih dneh veliko ko-
palcev, željnih osvežitve. 
Prijetno sončenje na tej 
ploščadi pa jim kali voda, 
ki se steka v večjih in 
manjših curkih po plošča-
di v razdalji kakšnih 50 
metrov od jezu. 

V bojazni za lastno zdrav-
je in ribji zarod, so nas na 
problem opozorili tudi iz 
krcgevne skupnosti Kajuh. 
In ker ste vi tako želeli, 
smo se naprej obrnili na 
inšpekcijske službe v Ce-
lju. Tam smo dobili pojas-
nilo, da je to v pristojnosti 
Nivoja in poduk, da je ko-
panje v Savinji tako ali ta-
ko na lastno odgovornost 
posameznika, da so rečne 
vode epidemološko opo-
rečne za kopanje. Da o var-
nosti kopalcev posebej ne 
govorimo. Ampak, ker gre 
v tem primeru lahko samo 
za sončenje in konec kon-
cev za sprehod po ploščadi, 
in dejstvo, da je tam, kjer 
nenadoma začne curljati 
voda, nek^ narobe, smo 
pozvonili še v Nivoju. Inže-
nir Aleksander Bukanov-
ski kopalcem in spreh^al-
cem pojasnjuje: »Gre za 
podtalnico, ki se steka 
z brežine, kajti gladina ko-
lektorja nima s temi izced-
ki nobene zveze. Razen te-
ga je kolektor veliko niže 
pod betonsko ploščadjo, 
prav na tem predelu pa ni 
priključen noben kanal. 
Zaradi obilice minulih nali-
vov je gladina podtalnice 
napeta in prih^a do razlik, 
ki se odraž^o v izcejevanju 
vode iz brežin. V nobenem 
primeru ne gre za fekalne 
vode, kar je mogoče doka-
zati z vzorcem, ker pa voda 
teče iz brežin, je kalna, in 
ker je vroče, se v mlakah 
pojavijo alge in zato izgleda 
umazana.« 

Skrb in bojazen kopalcev 
sta bili na mestu, pri Nivo-
ju pravijo, da stekarga 
z brežin ni mogoče prepre-
čiti, da vode niso fekalne, 
na inšpekcijskih službah 
pa prepuščajo skrb za last-
no zdravje vam. Ne jezite se 
ob jezu! 

MATEJA PODJED 

Ekološki preplah v Šentvidu 
Počakati bo treba na odgovore strokovnjakov 

z novim družbenim po-
djetjem Stik v Šentvidu pri 
Grobelnem je v tem kraju 
nastala prava ekološka 
zmeda. Ljudje se bojijo, da 
jim bo nova proizvodnja 
z uporabo poliestra, prine-
sla vrsto daljnosežnih po-
sledic. 

Da je proizvodnja v Stiku 
zdravju škodljiva, je ugotovil 
Franc Bevc, za razvoj zavzet 
in ugleden k r ^ a n v Šentvi-
du, ki je tudi predsednik va-
škega odbora Šentvid. S svo-
jim močnim vplivom je ljudi 
prepričal, da se jim, med 
drugim, obeta neplodnost, 
rojevanje nezdravih otrok, 
nevarna obolenja in po-
dobno. 

Na Bevčevo opozorilo se je 
sestal svet krajevne skupno-
sti, ki je šmarskemu občin-
skemu inšpektoratu postavil 
vrsto vprašanj v zvezi s Sti-
kovo proizvodnjo, ki je bila 
do zdaj le poskusna. Med 
drugim krajani sprašujejo, 
ali ima Stik sploh dovoljenje 
za obratovanje, ali so delav-
ci, teh je zdaj pet, seznanjeni 
s škodljivimi vplivi proiz-
vodnje oziroma kemičnih 
snovi. Ob inšpekcijskem 
ogledu v Stiku je bila ustav-
ljena nadaljnja proizvodnja 
železniških komandnih hišic 
iz poliestra, ker za redno pro-
izvodnjo delovna organizaci-
ja še nima dovoljenja. 

Odgovore na vprašanja 
Šentvidčanov naj bi, na po-
budo Sveta za varstvo okolja 
pri šmarski SZDL, dal Raz-
vojni center iz Celja, ki je tu-
di avtor potrebne dokumen-
tacije oziroma elaborata 
o družbenoekonomski upra-
vičenosti ustanovitve delov-
ne organizacije Stik. V tej 
dokumentaciji pa za zdaj ni 
zaslediti da bi onesnaževa-
nje, v katerikoli obliki, pri 
maksimalni izkoriščenosti 
zmogljivosti, presegalo do-
voljene meje. 

Na seji sveta za varstvo 
okolja v minulem tednu so 
poudarih, da pozdravljajo 
prizadevanja tovariša Bevca 
da bi okolje ostalo čisto in 

zdravo, kot nasploh tovrstna 
gibanja v občini, ne morejo 
pa se strinjati z njegovim na-
činom obveščanja krajanov, 
ki so zdeO zbegani in prestra-
šeni. Za takšno informiranje, 
kljub določenemu poznava-
nju problematike, Bevc pač 
ni pristojen. 

Počakati je treba torej na 
ugotovitve stroke, ki ji je tre-
ba verjeti. Za prave in točne 
podatke so zainteresirani tu-
di v izvršnem svetu Skupšči-
ne občine Šmarje pri Jelšah, 
saj je razvoj turizma še kako 
odvisen od ekologije. 

MARJELA AGREŽ 

PREJELI SMO 

Kje so 
Iz republiške statistike 

o upadanju števila rojstev, 
ki kažejo na slabe repro-
dukcijske pogoje naše slo-
venske družine, lahko skle-
pamo in prognoziramo mar-
sikaj •.. 

V sedemdesetih letih smo 
pospešeno gradili vrtce in še 
nismo zadovoljih vseh po-
treb staršev po varstvu in 
vzgoji njihovih otrok. Danes 
se nekateri oddelki vrtcev 
v določenih soseskah vidno 
praznijo, ker so otroci odra-
sli za šolo, število novih roj-
stev pa je minimalno. Skrbi 
nas tudi to, da vrtoglava in-
flacija postavlja mnogo dru-
žin na rob preživetja, ki se 
kljub potrebi in možnosti po 
urejenem družbenem var-
stvu otrok odrekajo tej do-
brini. Samoupravni spora-
zum o uresničevanju social-
novarstvenih pravic namreč 
določa staršem višino pri-
spevka za vrtec, ki znaša 
35% od dohodka na družin-
skega člana. Starši z najviš-
jim dohodkom pokriv^o 
60% ekonomske cene. Za so-
cialno ogrožene družine pa 
skrbi pri skupnosti otroške-
ga varstva. Odbor za družbe-
no denarne pomoči. Cena, ki 
jo plačujejo starši za 9-urno 
bivanje otrok v vrtcu in ki 
vsebuje celo vrsto stroškov, 
ne bi smela predstavljati pre-
veliko breme. 

Rast cene naše dejavnosti 
ni tržno svobodna, saj se za-
vedamo, da bi z višjimi cena-
mi še bolj omejili možnosti 
družine. Na ta račun pa so 
tudi osebni dohodki delav-
cev v vrtcih dosti nižji v pri-
merjavi z delavci v gospo-
darstvu. 

V tem položaju nas zaskrb-
ljuje več stvari. Najprej la-
sten obstoj. S krčenjem šte-
vila oddelkov moramo 
zmanjševati število zaposle-
nih, ki jim ni lahko najti za-
poslitev drugod. Z zmanjše-
vanjem števila otrok v obsto-
ječih kapacitetah se zvišuje-
jo redni režijski stroški na 
posameznega otroka. Z do-
seženim dohodkom bomo 
težko ohranjali kakovost de-
javnosti, ki smo jo v naši ob-
čini postavili na zavidljivo 
raven. Družba danes ni pri-
pravljena dajati toliko kot bi 
potrebovali. Krčenje skupne 
porabe in stabilizacijo obču-
timo bolj kot vsi drugi po-
rabniki družbenih sredstev. 

Kaj storiti v tem kriznem 
obdobju, da bi bile posledice 
čimmanj boleče za otroke, 
njihove starše in tudi delav-
ce v vrtcih? Kje in kako krči-
ti naše progrtime v okviru 
družbeno dogovorjene cene, 
da ne bi preveč padla kako-
vost našega dela? 

V W O Anice Černejeve in 
W O Zarja smo začasno za-
prli nekaj dislociranih enot 
v stanovanjskih blokih in se 
tako izogniU močno poviša-
nim najemninam. Tega pa ne 
moremo storiti v vrtcu na 
Ljubljanski 48, ki je namen-
sko grajen za 9 oddelkov. 
S pedagoškega vidika nam 
zmanjšanje števila otrok na 
oddelek pomeni objektivno 
boljše pogoje za bivanje 
otrok, saj smo imeli do sedaj 

dogovorjene normative pre-
visoke, vendar nam manjše 
število otrok na oddelek za-
voljo nespremenljivih režij-
skih stroškov po drugi strani 
povišuje ceno na otroka. Sto-
rili smo še en korak nazaj 
s tem da krčimo kader. Prej 
sta bih na skupino otrok ena 
vzgojiteljica in ena varuhi-
nja. Sedaj organiziramo delo 
tako, da je, razen pri dojenč-
kih, ob vzgojiteljici varuhi-
nja le v najnujnejših situaci-
jah, kot so hranjenje otrok, 
sprehodi ipd. Želja, da bi raz-
polagali z rezervnim kadrom 
zavoljo vehkega izpada ob 
bolniških staležih, je tudi 
padla v vodo. 

Polož^ vrtcev in delav-
cev v njih je ob primerjavi 
z osnovno šolo v mnogočem 
na slabšem. Osnovna šola je 
zakonsko obvezna in mora 
obstajati, tako ali drugače. 
Predšolska vzgoja pa si niti 
družbeno (zakonsko), razen 
programa obvezne priprave 
na šolo in skrbi za razvojno 
motene otroke, ni utrdila 
položaja, ki bi ji zagotavljal 
več varnosti za nadaljnji 
razvoj in obstoj. 

Od Skupnosti otroškega 
varstva Slovenije in tudi na-
ših občinskih forumov so 
prihajale pobude o prestruk-
turiranju. Poskus združitve 
celjskih W 0 v enovito DO, 
da bi skupno reševali tekoče 
in preteče probleme otroške-
ga varstva v Celju, je spodle-
tel zavoljo nekaterih pomi-
slekov, ki so bili strokovne, 
pa tudi subjektivne narave. 
Lotili smo se organizacije t. i. 
alternativnih programov in 
ponudili staršem možnosti, 
da so lahko vključili svoje 
otroke v razne dodatne 
vzgojne dejavnosti, kot so: li-
kovni krožek, plesno-glasbe-
ni krožek, krožek za spozna-
vanje narave in elementarno 
raziskovanje, računalniški 
krožek. Zaračunali smo mi-
nimalne prispevke, s kateri-
mi smo nabavljali izključno 
vzgojna sredstva, za katera 
imamo sicer vedno premalo 
denarja. Velik odziv in zani-
manje staršev nam je vlilo 
zaupanje, da bi se v tej smeri 
morda dalo izdelati in ponu-
diti še več programov, za ka-
tere bi se starši skupno 
z vzgojiteljico odločali po 
presoji sposobnosti in inte-
resov njihovega otroka - se-
veda pa tudi finančnih 
zmogljivosti. 

Socialistična družbena 
ideologija o tem, da bomo 
vsem otrokom v sistemu 
vzgoje in izobraževanja nu-
dili enake pogoje za njihov 
optimalni razvoj pač v dani 
ekonomski situaciji zelo po-
pušča. Zato bodo morali biti 
v prihodnosti ponujeni in 
sprejemljivi programi z raz-
ličnimi cenami, za katere se 
bomo odločali po svojih fi-
nančnih zmogljivostih in in-
teresu. 

Upamo, da bodo ob skrb-
nih naporih staršev in vzgoji-
teljev, ki se čutijo za prihod-
nost otrok najbolj odgovor-
ni, razlike na škodo otrok 
čimmanj občutene. 

ANA ČETKOVIČ 

Herbert Lešnik 
Herbija, tako pravijo Her-

bertu Lešniku iz Slovenskih 
Konjic, poznajo tri generaci-
je, čeprav sam sodi po letnici 
rojstva in funkciji, ki jo 
opravlja ob svojem rednem 
delu, v tisto drugo. 

Tako je pač, če si na osnov-
ni šoli socialni delavec, 
v mladinskih vrstah pred-
sednik OK ZSMS Slovenske 
Konjice, in če se poklicno ali 
zasebno srečuješ tudi s sta-
rejšimi od sebe. V aktivne 
mladinske vrste je Herbert 
zakoračil že v osnovni šoli na 
pohodnih akcijah in mladin-
skih delovnih akcijah. Kup 
obveznosti si je bil že kot 
mladinec nakopal na glavo, 
potem pa malo izpregel, se 
posvetil družini in študiju na 
Višji šoli za socialne delavce. 
To področje dela ga je mika-
lo že od mladih nog, medtem 
ko je poprej nekaj časa delal 
v Dravinjskem domu kot re-
ferent za SLO. V osnovnem 
poklicu pa je električar. Vsa-
ko pridobljeno znanje pa zna 
ceniti in ga usmerjati v prave 
vode. »Po letih nisem več 
mladinec,« se zna na svoj ra-
čun pošaliti, »po vseh ostalih 
značilnostih pa: majceno sta-
novanje in delo za določen 
čas.« A se ne pritožuje. Za 
kondicijo in sveže misli na-
slednjega dne raje z Oplotni-
čani brca žogo. Šport ima 
rad. Rad ima tudi otroke, 
s katerimi se je srečal pri de-

lu v osnovni šoh Edvard 
Kardelj v Slovenskih Ko-
njicah. 

»Če pristopiš k otroku, ki 
je v stiski, s pravo mero razu-
mevanja za njegove, morda 
čisto drobne težave, si nare-
dil karseda veliko«, pravi 
Herbert Lešnik. Ve, da se bo 
že na pragu novega šolskega 
leta srečal s takšnimi težava-
mi in tegobami otrok. Rad bi 
jim bil blizu. Na profesional-
ne pohtične vode kot pred-
sednik mladine ne misli, če-
prav ve, da se zarečenega 
kruha veliko poje. Kot pred-
sednik s e j e s programom si-
cer zavezal, a je ob tem tudi 
glasno poudaril: »Če bom 
naredil karkoli, kar ne bo 
v smislu mojih obljub in pro-
grama, me mirne duše odpo-
kličite!« 

To bi moralo veljati tudi za 
druge funkcionarje. 

MATEJA PODJED 

flADIO ^ELJE -
NAŠIH 35 LET 

Šestnajsto nadaljevat, 

Z Dobrimi znanci 
z javnimi radijskimi oddajami smo obredi 

domala vse celjsko območje in povsod so nas let̂  
sprejemali. Stalna sodelavca oddaj sta bila tri 
Edvarda Goršiča in kvintet Dobri znanci s pevcema 
ki so bili že takrat dok^g znani. 

Trio Edvarda Goršiča je bil v svojih skladbah neko. 
liko »vinsko naravnan« - o tem govorijo naslovi »Vii, 
ski duhovi« (polka), »Trgatev« (valček) in polka »î . 
zdravje« - Dobri znanci pa so bih bolj domoljuba 
V besedihh svojih skladb so namreč peh o rodnem 
kraju, o zvezdicah, ki sijejo na domači kraj in o lepotaj, 
narave. Med največje uspešnice Dobrih znancev bre? 
dvoma sodijo Gledam zvezdice. Domači kraj - ta va]. 
ček so poslušalci preimenovali kar v Šumijo gozdovi 
domači - pa Ob Savinji, Spomini hitijo in valček N-
Okrešlju. 

Zoran Kovač - besedilo N. Rnžičeva-
Na OIcrešlJu 
Kjer sive in neme pečine 
kamnite roke so sklenile 
in polja, gozdove, doline 
so privile v svoj objem. 
Tam gamsi nemirni živijo 
in polhi se mladi lovijo, 
planike ponižno cveto, 
na Okrešlju je res prelepo. 

Sredi plazov 
bor star stoji, 
razbičan in strt od vetrov, 
ki preko skalovja so šli. ' 
Pokoj in mir, 
v dalji pastir 
zaigra iz srca 
melodijo na svojo piščal. 

Z objavo besedila valčka Na Okrešlju sem morda 
ustregel tovarišu Stanetu iz Kranja, ki se je v prijaz-
nem pisemcu zanimal za dogajanja na Celjskem in 
hkrati izrazil željo, da bi izvedel kaj več o Dobrih 
znancih. Kvintet v nekdanji sestavi je veliko sodeloval 
v naših glasbenih sporedih, kaj kmalu pa je »? 
naskoku« zavzel oddajo Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. Treba pa je naglasiti, da so bih v igranju 
pravi mojstri, kajti radijsko snemanje pred 30 in vei 
leti je bilo vse prej kot lahka stvar. Takrat namreč še 
niso uporabljali play-back načina snemanja, pa tudi 
večkanalnih magnetofonov še ni bilo. Zato je bilo 
treba hkrati posneti celotni ansambel s pevcema vred 
in če se je kdo zmotil, je bilo treba začeti vse znova. 
Tega seveda danes ni treba, takrat pa se je rado zgo-
dilo, da se je najprej zmotil kateri od glasbenikov, pn 
ponovnem snemanju se je kdo drug in tako po vrsti, ko 
pa so vsi dobro zaigraU, se je zataknilo kateremu od 
pevcev. . . Kljub temu pa smo takrat naredili bodisi 
sami, bodisi s snemalno ekipo iz Ljubljane, vrsto ime-
nitnih posnetkov kvinteta, ki jih še vedno hranimo 
v fonoteki. 

Vojaki in mladinci 
Mladinci konjiške občine 

pripravijo vsako leto skupaj 
z vojaki iz bistriške garnizije 
delovno akcijo. Letos so se 
odločili, da bodo v sodelova-
nju s Turističnim društvom 
iz Slovenskih Konjic poskr-
beh za čiščenje dela stare 
rimske ceste na Stranicah. 
Akcija je minulo soboto pad-
la v vodo zaradi slabega vre-
mena, zato pa je delovno sre-
čanje napovedano za to so-
boto. 

Na akciji bo sodelovalo 20 
vojakov in približno toliko 
mladincev. Akcija ima na-
men, da bi na trasi od ribni-
kov v smeri proti Bukovljam 

uredili sprehajalno pot p 
stari rimski cesti. Cesto boi 
v soboto očistili vejevja inii 
šokih trav, potem pa nel 
bilo treba vehko, da bi ob i 
ohranjenih ostankih cei 
postavili ploščo z opisô  
nekaj klopi za počitek in I* 
dobno. Mladinci imajo sid 
s tovrstnim delom nelc 
grenkih izkušenj, saj so pr« 
leti očistiU okolje žičke ^ 
tuzije, tudi z namenom, d^ 
takšno ostalo in da bi za« 
spomenik urejati, pa so i 
opekU. Če se bodo še enkî  
pravijo mladinci, ne bod 
več stopili na tanek led. 

M. PODJ0 

Preboldska sramota 
Lepo je, če imaš kotiček sam zase. Nekako tako so si mî  

prebivalci stanovanjskih blokov v Preboldu, ko so si postav'̂  
te lesene garaže za svoje jeklene konjičke. Pa k^ , ko bi ^ 
namenjene samo za avtomobile. V njih je mogoče slišati koko^ 
kanje kokoši, včasih v njih zakoljejo kakšnega prašička... 
da delavci, po večini iz Tekstilne tovarne Prebold, bolj 
zaslužijo. Pa se zn^dejo, kakor vedo in zn^o. To, da so te les^j 
barake sramota za sam kraj in za njih same, ter da bi jf^ 
zdavn^ morali podreti, jih ne zanima. Živi in pusti živeti! ^ 



teke v šentjurski oličini so pustošile 
t^trahotnem neurju Je odnašalo mostove, ceste In živino. 
sobotno polurno neurje 
pfo, kakršnega ne pomni-

I; je po prvih neuradnih 
preseglo 100 mili-

dinarjev škode, da 
Obupanih občanih, ki jih 
' prizadelo že tretje, naj-
ine letošnje neurje, ne go-
^ m o . 
It prejšnja tn neurja so 

^plavila« celoten lanski 
Mižbeni proizvod šentjur-
L občine. Najhuje je bilo 
^področju doline ob hudo-
^iškem potoku Kozarica 
^ Vodruža do Jakoba in 
bntjuija in ob Voglajni od 
Ijjiišovca do Vrbnega. Koza-
ĵ a. ki si je ponekod celo 
jjredila novo strugo, je po-
javila območje od Vodruža, 
Ijredka, Šentjurja do Vrb-
lega, kjer se je znašlo pod 
odo 250 hektarjev kmetij-
ah površin, ki jih je uničilo, 
joplavilo je tudi spodnje 
ifostore 15 hiš v dolini Jako-
,a. Voda je odnesla mostova 
p poškodovala tri mostove 
jz Kozarico. V Šibeniku je 
jeroča voda odnesla polovi-
[onove, pravkar opremljene 
[tanovanjske hiše, odnašala 
iviomobile in vdirala v hle-
re. V vodi se je utopilo tudi 
jekaj glav goveje živine. Ve-
jico škode je nastalo na cest-
nih povezavah in tudi na 
električnih in telefonskih 
irogovih. Poplavilo je tudi 
prostore petih delovnih or-
ganizacij. 
Voglajna je med Hrušev-

«m in Vrbnim poplavila 300 
lektarjev kmetijskih povr-
in. V Hruševcu je voda zali-
akar sto prithčnih prosto-
ov stanovanjskih hiš. 
F Vrbnem je tudi poškodo-
alo most čez Voglajno. 
Po tej elementarni nesreči 
\ je na izredni seji sestal 
entjurski izvršni svet in pri-
iravil ukrepe. V nedeljo so 
lo noči pomagali občanom 
iripadniki civilne zaščite in 
lasilskih društev za sanacijo 
ikode. V prizadetih delovnih 
Jrganizacijah so takoj začeli 
i popravili poškodovane 
ilektrične napeljave, začeli 
šo usposabljati tudi prizade-
le ceste. Delovne organizaci-

so začele z odstranjeva-
njem mulja in naplavin 
• kombinatovih mlinih Fer-
te in v Vrbnem, v Komunal-
no obrtnem podjetju v Šent-
Wju, v Ingradu, usposablja-
li so začeli tudi pet poplav-
Senih obrtnih delavnic 
'obrtni coni. 
V ponedeljek je obiskal 

prizadeto šentjursko občino 
predsednik slovenskega iz-
'Tšnega sveta Dušan Šinigoj 
'sodelavci, ki se je seznanil 
^nastalo škodo in poplavlje-
"inii območji porečja Koza-
'ice in Voglajne. Komisije iz-
T̂Snega sveta so že zjutraj 

^tele beležiti nastalo škodo 
J svetovati. Občinski Cen-

za socialno delo in orga-

nizacija Rdečega križa sta za-
čela pomagati prizadetim 
družinam, ki jim je odneslo 
živež, inventar in oblačila. 
Najbolj ogroženim družinam 
pomaga izvršni svet z zago-
tavljanjem prehrambenih iz-
delkov za najmanj pol mese-
ca. Mladinci so organizirali 
delovno brigado, ki bo po-
magala z ročnim delom tam, 
kjer z mehanizacijo ni mogo-
če. Zaradi združevanja sred-
stev za najnujnejšo sanacijo 
v denarju ali materialu so se 
zbrali na razgovoru tudi 
šentjurski direktorji. V de-
lovnih organizacijah bodo 
poskrbeli, da bodo prizadeti 
delavci dobili dopust ali iz-
redni dopust. V temeljni or-
ganizaciji Kooperantov so 
začeli z ukrepi za ponovno 
usposobitev redne kmetij-
ske proizvodnje. 

Neuije s točo je prizadelo 
kar 500 hektarov najboljših 
polj, na stanovanjskih objek-
tih je škode za 15 milijard 
din, na gospodarskih objek-
tih pa 10 milijard. Največ 
škode so utrpeli na kmetijah 
Ferlež v Šibeniku in pri Mla-
karju in Vodišku v Jakobu. 
Škoda na vodnogospodar-
skih objektih je enaka celo-
letnemu prihodku celjske 
območne Vodne skupnosti 
in je tudi največja. Ujma je 
uničila dobro polovico regu-
lacije Kozarice, hkrati pa po-
polnoma uničila tri in močno 
poškodovala šest mostov. 
Neurje je sprožilo tudi 9 več-
jih in nekaj manjših zemelj-
skih plazov, ki so ogrozili 
stanovanjske hiše in komu-
nalne objekte. 

BRANE JERANKO 

V poplavah na Šentjurskem je utonila živina. 

t^.^Pesovih v Vrbnem pri Šentjurju so rešili, kar se je 
dalo. 

Iz prostorov mlina v Šibeniku je voda odnesla avtomobile 
in jih nanosila na drevo. 

Šlnlgoj na prizorišču nesreče 
Dušan Šinigoj, predsednik slovenskega izvršnega sveta, je 

v ponedeljek obiskal prizadeta področja v laški in šentjurski 
občini, ki jih je v soboto zajelo strahovito neurje s točo. 
Ogledoval si je ne^jbolj prizadete domačije, se pogovarjal 
z ljudmi in se takole prebijal skozi kupe nanešenega razno-
vrstnega materiala. Posnetek je nastal v Tevčah. 

VZ, Foto: EM 

OKNO V JUGOSLAVIJO 
Piše: VLADO ŠLAMBERGER 

Dirkač Boris 
Politično leto je v Jugoslaviji tako vroče, kot že dolgo ni 

bilo. Napadi na zvezni izvršni svet, medijska vojna med 
posameznimi deli Jugoslavije, napadi na politike, ki nasto-
pajo »protisrbsko in s tem samodejno protijugoslovan-
sko«, kot sporočajo iz Močne Srbije, vse to je razgrelo 
ozračje v jugoslovanski skupnosti. Vrhunec poletnih 
poletnih obračunov je afera Muževič, ki je z vso silovi-
tostjo izbruhnila na dan v ponedeljek. 

Boris Muževič, eden od 23 članov predsedstva CK ZKJ 
(v njem sta po dva člana iz republiških ZK, po en član iz 
pokr^inskih ZK, predsedniki vseh republiških in pokra-
jinskih partijskih predsedstev in general kot predsednik 
komiteja ZK v JLA), popularno imenovan tudi jugoslo-
vanski Gramsci (kot najboljši poznavalec tega italijan-
skega partijskega ideologa), je izjavil, da so ga srbski poli-
caji pretepli. 

Srbski policaji pravijo, da je Boris Muževič kot voznik 
službenega avtomobila CK ZKJ zagrešil kopico hudih 
prometnih prekrškov (med njimi je prehitra vožnja) in da 
so z njim ravnali neoporečno in v rokavicah. Boris Muže-
vič je dobil podporo slovenskega pohtičnega vodstva, srb-
ski policaji pa beograjskih komunistov in beograjskega 
izvršnega sveta. Boris Muževič ima v rokah zdravniško 
potrdilo o podplutbah od udarcev, res pa je, da v usodnem 
trenutku ni imel pri sebi ne vozniškega dovoljenja ne 
osebne izkaznice. 

Afera se je kot požar razširila tudi v beograjskih časni-
kih, ki so tokrat ravnali bliskovito in zgledno profesi-
onalno. V ponedeljek ob 18.05 je agencija Tanjug jugoslo-
vanskim javnim glasilom posredovala sporočilo predsed-
stva CK ZKS, pozno ponoči je prišlo nasprotno sporočilo 
republiškega sekretariata za notranje zadeve SR Srbije, 
zjutraj pa so v Beogradu na celih straneh že prebirali vso 
zgodbo in še časnikarske komentarje. Recimo: 

Politika: Predsedstvo slovenskih komunistov je, ne da 
bi slišalo drugo stran, javnosti ponudila vtis, da po Beo-
gradu krožijo patrulje milice in iščejo politične neistomi-
šljenike... Metoda, ki jo je izbralo predsedstvo CK ZKS 
s svojim sporočilom, je nova ilustracija nenehnih napadov 
na Beograd. 

Politika Ekspres: Postavlja se vprašanje, kaj je želelo 
predsedstvo CK ZKS doseči s sporočilom, ki je zgrajeno 
na netočnih dejstvih? ... Na prvi pogled je videti, da v spo-
ročilu predsedstva CK ZKS ni ničesar logičnega. Vendar, 
ni tako. Napisano je z logiko mitinga v Cankarjevem 
domu. 

Večernje novosti: Kaj bo, če je točno tisto, kar trdijo 
v sporočilu RSNZ Srbije, da je prav član predsedstva CK 
ZKJ tisti, ki je kot nor divjal skozi naselje; da je tisti, ki je 
grdo ravnal s pooblaščenimi delavci SNZ; da je tisti, ki ni 
imel s seboj nobenega dokumenta, razen da je član CK 
ZKJ? Ali bo Muževičeva rašomoniada postala politični 
vrhunec in vzrok za nadaljnje obračunavanje ali pa bodo 
trezne glave ta ogenj pogasile - z argumenti? 

Skopske Sneguljčice 
Vsi seveda nimajo skrbi s prometnimi prekrški, z doku-

menti in odnosi med Srbijo in Slovenijo. Mnogi imajo 
drugačne skrbi. Recimo: 

• v Skopju so v vrtcih dosegli evropsko raven: ena 
vzgojiteljica skrbi le za sedem otrok, kot v pravljici o Sne-
guljčici in palčkih. Žal to ni bilo načrtovano, ampak je 
posledica vse hujše revščine v naši najjužnejši republiki. 
V vrtcih je vse manj malčkov - vse več pa jih v poceni in 
zanesljivem »servisu babica« - ker starši nimajo denarja. 
Še zlasti ne tisti, ki so si privoščili pravi dopust. Zanimivo 
je, da so v Skopju že pred dvema letoma ugotavljali, da 
imajo vrtci preveč zaposlenih; poskušali so jih gospodar-
neje urediti, vendar je bil odpor zaposlenih kuharjev, 
čistilk in administratork - vzgojiteljice so stale ob strani 
v tem boju - prehud, da bi se jim posrečilo znižati stroške 
v razkošno urejenih vrtcih; 

• v Sremski Kamenici so ponosni, ker so v petih letih 
naredili 4.000 zahtevnih srčnih operacij in rešili na stotine 
življenj. Sloves srčnega kirurga prof dr. Ninoslava Rado-
vanoviča je segel tudi daleč prek naših meja in ima univer-
zitetna klinika v Sremski Kamenici vse več pacientov tudi 
iz tujine; 

• na »mitingu proti lakoti«, kije bil v nedeljo v Nikšiču, 
so zborovalci poslali na najvišje državne in republiške 
vrhove enajst zahtev: 1. takoj zaustaviti strmogljavljenje 
življenjskega standarda in vrtoglavo rast cen; 2. narediti 
konec poniževanja delavskega razreda in razvrednotenja 
njegovega dela, urediti boljše razmere za upokojence; 3. 
razbiti vse trdnjave moči v državnih in delovnih organiza-
cijah; 4. narediti takojšen konec nezakonitega in nezasliša-
nega bogatenja, kraje družbene lastnine, tihotapljenja in 
drugih zlorab; 5. ustavariti prostor za armado mladih in 
nezaposlenih; 6. ZIS mora pravočasno izplačati Črni gori 
tečajne razlike oziroma plačati odškodnino njenemu 
gospodarstvu, da se bo usposobilo za neusmiljeno tržno 
tekmovanje; 7. takoj se lotiti sprememb ustave SFRJ; 8. 
zagotoviti možnosti za ustavnost in zakonitost na vseh 
ravneh in na vsem ozemlju Jugoslavije; 9. zmanjšati ali 
ukiniti nabuhli državni, družbenopolitični in sisovski apa-
rat, pa tudi predraga diplomatsko-konzularna predstavni-
štva v tujini; 10. predpisati enotno davčno politiko in 
stanovanjsko politiko, ki bo obdavčila presežek stanovanj-
ske površine in zagotovila, da bodo grajena delavska sta-
novanja, ne pa vile in gradovi; 11. preprečiti funkcionar-
jem, da bi javne nastope in uradne sestanke izrabljali za 
podpihovanje mednacionalnih ognjev in medsebojno ža-
litve. 

Bankovec za »milijardo« 
• ZIS se ubada s tem, kako bi dinarjem odvzel ničle (ni 

še jasno ali dve ali tri) in dal obubožanim Jugoslovanom 
»nove nove dinarje« - recimo: 100.000 din bi lahko bilo 100 
»trdnih dinarjev« - hkrati pa je pri zavodu za izdelavo 
bankovcev v Beogradu že naročil bankovec za pet milijo-
nov dinarjev, pripravljajo celo takega za staro milijardo. 
Tako nam vsaj ne bo treba z vozički denarja po kilogram 
kruha, kot so nekateri morali hoditi pred dobrega pol 
stoletja... 



Pridite, predstava bo! 
Celjsko gledališče na pragu nove sezone 

Tehnični in upravni del ansambla 
celjske poklicne gledališke hiše je 
v ponedeljek odprl vrata Talijinega 
hrama, da bo vse nared za pričetek 
vaj umetniškega dela ansambla. Ta 
bo pričel z intenzivnim delom 28. av-
gusta. V režiji Francija Križaja bo 
nadaljeval s skušnjami za slovensko 
noviteto Zdenka Kodriča Vida 
vidim. 

S tem delom, ki opisuje življenje lju-
di v Halozah, bo celjsko gledališče po-
častilp 200-letnico uprizoritve Linhar-
tove Županove Micke v Ljubljani . Ju-
bilej bodo s slovenskimi deli obeležile 
vse gledališke hiše v Sloveniji, vsaka 
s svojim projektom. Nato pa se bodo 
v sezoni 1989/90 na cel jskem odru vr-
stile premiere, ki po izbiri besedil sku-
šajo ostati zveste dosedanj i program-
ski usmeritvi. Sezona je zasnovana 
v smiselnem dramaturškem zapore-
dju. Program bo ponudi l gledalcem še 
izjemno uprizoritev dela Andreja Hi-
enga Osvajalec, pa otroško predstavo 
Androkles in lev Auranda Harrisa, de-
lo Edmond Davida Mameta, Plen Joa 

Ortona in Škrlatni otok Mihaila Bulga-
kova. Program za novo sezono je k l jub 
težkemu gmotnemu in kadrovskemu 
položaju v gledaUšču ambicipzno za-
stavljen in teži k visoki kakovostni 
ravni posameznih del. 

Ansambel bo krenil na pot z 18-član-
skim umetn išk im zborom, ki bo moč-
no obremenjen . Računa tudi na sode-

lovanje dveh, minulo sezono upokoje-
nih igralcev: Nade Božičeve in Jožeta 
Pristova. V celjske igralske vrste pa j e 
z novo sezono stopil preizkušeni mari-
borski igralec Maijan Bačko, k i j e pred 
30 leti začel umetniško pot prav na 
cel jskem odru. 

Na repertoar ju iz lanske sezone pa 
ostaja tudi za letos še n e k ^ del, ki j ih 
bo ansambel še ponudil v gledanje. 
Tako Opera za tri groše, s katero bodo 
Celjani šli na Borštnikovo srečanje, pa 
TV Sneguljčica, Daleč od dvorca, Vol-
pone ter Ornifle. P o izvedbeni plati bo 
to še zahtevnejša sezona od lanske, saj 
z lastnimi in gostujočimi predstavami 
za mladino tudi letfts ne bodo izpustili 
Tedna otroškega programa. Letošnji 
bo že četrti po vrsti in v gledališču 
upajo, da ga bodo speljali, če bodo za 
izvedbo pridobili pokrovitelje pro-
grama. 

Čeprav o težkem gmotnem položaju 
tako gledališča kot drugih kul turnih 
ustanov pišemo in govorimo že leta, 
lahko novo gledališko sezono postavi 
pod vprašau problem skladišča. To je 
zdaj v mes tnem gradu, ki pa ga, kot 
vemo obnavljajo. Ce bo moralo gleda-
lišče te prostore izprazniti, ne da bi 
dobilo ustrezne druge, bodo morali 
gledališče enostavno zapreti. A drzni-
rno si zapisati: Pridite, predstava bo! 

MATEJA P O D J E D 

Celjski gledališčniki nameravajo 
doma in na gostovanjih odigrati kar 
200 predstav. Za novo sezono so raz-
pisali 6 abonmajev za odrasle, 9 za 
mladino in 6 šolskih. Abonmaje bodo 
začeli vpisovati 11. septembra. Na 
dosedanje in nove abonente bodo ča-
kali vsako dopoldne in popoldne do 
20. septembra. Najdražja abonmaj-
ska vstopnica (red premiera) bo ve-
ljala 240.000 dinarjev, šolski in mla-
dinski abonmaji bodo za polovico ce-
nejši, vse pa bo mogoče plačati 
v dveh obrokih. Vstopnica za pred-
stavo bo še vedno cenejša od stekle-
nice piva! 

Monografija Stane Jagodič 
Monografija o slikarju Stanetu Jagodiču Je Izjemen 
založniški dogodek - Zanimivi zapisi tujih likovnih kritikov 

čeprav še ni bilo uradne 
predstavitve Monografije 
Stane Jagodič, se že zdaj 
lahko zapiše, da gre v tej 
zvrsti založniške dejavnosti 
za izjemno in reprezentativ-
no izdajo. Monografija je 
nastajala dve leti, celotni 
projekt pa je vodil organi-
zacijski odbor, ki so ga se-
stavljali kulturni, gospo-
darski in politični delavci. 

Priprava Monografije 
Stane Jagodič je bila delež-
na precejšnje podpore na 
celjskem območju, zlasti 
v šmarskem koncu, od ko-
der je doma slikar Stane Ja-
godič. Poleg šmarske kul-
turne skupnosti, ki je knji-
go izdatno podprla, so 
s prednaročili izid mono-
grafije omogočili: Papirni-
ca Radeče, Gorenje, Konus, 
Kovinotehna, Zdravilišče 
Rogaška Slatina, Pivovar-
na Laško in drugi kolektivi 
v celjski regiji. Najpo-
membnejši podpornik mo-
nografije je bil begunjski 
Elan, poleg njega pa še SCT 
Ljubljana, Ljubljanska ban-
ka, Ljubljana, Elektroteh-
na, Slovenijales trgovina, 
Riko, HP Kolinska, Merca-
tor mednarodna trgovina in 
števi lne druge organizacije, 
skupnosti ter posamezniki. 

Najprej je knjiga nastajala 
v okviru Delavske enotno-
sti, s e d a l i založnik pa je 
Globus iz Zagreba, sicer 
tozd ČGP Delo. 

Monografija o akadem-
skem shkar ju Stanetu Jago-
diču, ki se je rodil v Celju, 
doma pa j e s Kozjanskega, 
obsega 400 strani in je tako 
ena najobsežnejših likovnih 
monografi j v Sloveniji in Ju-
goslaviji. Avtorji uvodnih 
besedil so Lev Menaše, Dra-
go Medved, Franc Šet inc in 
Jože Volfand, o slikarju in 
r^egovem sanjskem in sati-
r ičnem svetu pa pišejo tudi 
tuj i likovni kritiki. Značilni 
so, kot refleks razumevanja 

slikarjevih iskanj, naslovi 
kratkih ocen, ki so jih zapisa-
li tuj i kritiki: Porogljiva go-
vorica o ranljivosti člove-
štva, Revolucionarna lepota 
ni mrtva. Sanjsko poigrava-
nje s podobami iz resnično-
sti, Poezija v črnem, belem 
in rdečem. Kreacije, obdane 
z avreolo subtilnega humor-
ja, Resničen ilustrator da-
našnjega časa. Umetnos t in 
vizija, združeni v eni stvari-
tvi. Naj tehtnejš i prispevek 
o sl ikarjevem opusu je v mo-
nografiji objavil dr. Lev Me-
naše, ki je svoj esej začel ta-
kole: Včasih se mi zazdi, da 

je Stane Jagodič poslednji 
modernist , poslednji poto-
mec in, na nek način, tudi 
sodobnik ustvarjalcev, ki so 
oblikovali naše stoletje. 
Takšna oznaka j e sicer preti-
rana, man j v slovenskih in 
bolj v svetovnih okvirih, vse-
kakor pa je Jagodič eden od 
redkih, ki v bistvu brezpo-
gojno ver jamejo v Napredek 
- v smislu nezadržnega pozi-
tivnega razvoja družbe; 
v smislu nenehnega napred-
ka tehnologije; ne nazadnje 
v smislu vere v brezmejno in 
vsemogočno človeško 
mise l . . . 

Čeprav monografi ja doku-
ment i rano in z vsemi biblio-
grafskimi podatki detaj lno 
predstavlja s l ikapevo življe-
n je in delo, pa največ povedo 
ilustracije oziroma repro-
dukcije. Z njih se da prebrati 
tudi slikarjevo prehi tevanje 
časa, ne samo umetn iške li-
kovne raznovrstnosti, pred-
vsem pa j e razvidna človeška 
prizadetost in angažiranost 
zaradi ekološke krize, zaradi 
človekove vsesplošne odtuji-
tve, zaradi birokratizma, gro-
zeče militarizacije, rasizma, 
blokovske razdeljenosti, 
skratka Zciradi vsega, kar člo-
veka razčlovečuje. Monogra-
fija razodeva ustvarjalca, ki 
globoko doživlja svojo uso-
do v kozmosu. 

Promoci ja Jagodičeve mo-
nografije bo v septembru , 
med drugim v Ljubljani , Za-
grebu in drugod. 

J.V. 

Popravelc 
v prejšnj i številki Novega 

tednika v pr ispevku z naslo-
vom Sejalci porekla j e škrat 
obrnil črke in namesto An-
ton Gričnik, ki j e zbral gra-
divo za to knjigo, vpisal dru-
go ime. Za nel jubo napako 
se opravičujemo. 

Piesaii so na IVIadžarsicem 
č lani celjske folklorne 

skupine ZPD F. Prešeren so 
se v nedeljo ponoči vrnili 
z gostovanja v Bekescsabi, 
kamor so odšli na povabilo 
tamkajšnje folklorne skupi-
ne Balassi v torek, 15. avgu-
sta. Sodelovanje med skupi-
nama obstaja že več let. Ple-
salci, plesalke in godbeniki 
skupine Balassi so že dva-
krat gostovali v Celju, na-
zadnje pred mesecem dni, 
celjski folkloristi pa so bili 
tudi že drugič v Bekescsabi. 

Ker v tuj ini celjska folklor-
na skupina ne predstavlja sa-
mo Celja in Slovenije, tem-
več tudi Jugoslavijo, so se 
plesalci, plesalke in godbeni-
ki predstavili madžarslo pu-

bliki s programom iz vse Ju-
goslavije: spleti pesmi in ple-
sov s Kozjanskega, iz Š t ^ e r -
ske, P rekmur j a in Gorenjske 
ter iz Makedonije, Srbije, 
s tarobosanskim kolom iz 
okolice Glamoča in Šopskim 
orom. V petih nastopih so 
člani skupine poželi veliko 
aplavzov občinstva in poh-
val folklornih strokovnja-
kov. Celjani so samostojno 
nastopili dvakrat (v Gyuli), 
enkra t skupe« z gostitelji, 
dvakrat pa na festivalu mad-
žarske folklore kot posebni 
gostje. Na festivalu, ki je bil 
v celoti posvečen prazniku 
prvega k ruha (praznik, ki ga 
Madžari posebej slovesno 
praznujejo) so poleg skupine 
Balassi in Celjanov nastopili 

še plesalci skupin iz Gyule in 
madžarski izseljenci iz Ed-
montona v Kanadi. Občin-
stvo j e v soboto, 19. avgusta 
navdušeno pozdravilo ples 
Szekeljev, k jer so nastopile 
vse štiri skupine naenkrat in 
katerega so se Celjani naučili 
v Bekescsabi. 

Po povratku domov pa za 
celjsko folklorno skupino ni 
počitka, s ^ se že pospešeno 
pripravljajo za nas top na 
mednarodnem CIOFF (med-
narodno združenje folklor-
nih festivalov) festivalu 
v Rondi (Andaluzija, Špani-
ja), kamor bodo odpotovali 
v nedeljo, 27. avgusta na po-
vabilo CIOFF-a in španskih 
organizatorjev. 

MITJA OCVIRK 

PRIREDITVE 
Na dvorišču mestnega gradu v Celju bo drevi ob oi 

uri projekcija filma Dušana Makavejeva W. R. Mistei 
organizma. ^ 

V atriju na Tomšičevem trgu bo jutr i ob 22 
literarno-glasbeni jazz večer. Nastopili bodo Damjah 
Penič in prijatelji, ter literat Esad Balačič. 

V opatijski cerkvi v Celju bo v torek, 29. avgu^. 
koncert , na katerem bosta nastopila violinist A n % 
Božič in organist Milko Bizjak. J 

V Kristalni dvorani Zdravilišča Rogaška Slatin 
bo drevi ob 20. uri večer jugoslovanske folklore. NasJ 
pila bo folklorna skupina France Prešeren. 

V soboto, 26. avgusta bo v Kristalni dvorani Mediu 
rodni plesni turnir, v nedeljo, 27. avgusta pa zakljuf«; 
koncer t zdraviliškega orkestra. 

V torek, 29. avgusta bo v Kristalni dvorani Več ,̂ 
opernih arij in samospevov. Nastopila bosta mezzoso. 
pranis tka Sabina Hagdarevič in pianist Hinko Haas. 

Na ploščadi pred Namo v Titovem Velenju bo 
v nedeljo, 27. avgusta ob 20.30 uri Viki Grošelj prikaza] 
diapozitive o vzponu na osemtisočak Čo-oju. 

V Likovnem salonu v Celju je odpr ta razstava likov, 
nih del akademskega slikarja Konrada Topolovci 
Razstava bo na ogled do 15. septembra. 

V razstavnem salonu v Rogaški Slatini bo še danes 
in jut r i na ogled razstava l ikovnih del Vojka Pogačaija. 

V Muzeju graHčnih umetnosti v Rogaški Slatini je 
odpr ta razstava starih grafičnih listov Istra Pula. Na 
ogled bo do 25. septembra. 

V avli hotela Dobrna si lahko ogledate razstavo 
Dobrna na starih razglednicah, ki s t a j o skupno pripra. 
vila Zdravilišče in Knjižnica Edvarda Kardelja iz Celja, 
odpr ta pa bo do 4. septembra. 

V galeriji gostišča Stari grad v Celju je odprta 
stalna prodajna razstava kiparskih in slikarskih del 
Karla Kozoleta iz Trbovelj . 

Ko loncu poči dno 
Zaradi težavnih gmotnih 

razmer, v katerih so se še 
posebej letos znašli delavci 
v kulturnih dejavnostih in 
na katere so sicer sproti 
opozarjali že dlje časa, 
a brez pravega odziva, je re-
publiški odbor sindikata 
delavcev v kulturi sklenil 
poklicati vse delavce v kul-
turi v Sloveniji k splošni 
stavki. 

Ta je predvidena za sredo, 
20. sep tembra in bo oklica-
na, če se bodo vsi enotno od-
ločili za njo. Zato morajo 
ku l tu rne ustanove svoj »da« 
ali »ne« za organiziranje 
splošne stavke neprekl icno 
sporočiti s tavkovnemu od-
boru splošne stavke, katere-
ga predsednik je Anton Mi-
klavčič, do 3 L avgusta. 

Apel za splošno stavko je 
prispel na naslove osnovnih 
organizacij sindikata delav-
cev v kulturi v Sloveniji sre-
di julija s podrobnimi napot-
ki in navodili za odločitev 
o stavki in vodenju stavke 
v kul turnih dejavnostih. 

Stavka j e napovedana zo-
per razmere, v katerih se je 
znašla kultura. Od odgovor-
nih dejavnikov v Sloveniji 
kul turniki zahtevajo kon-
kre tne odločitve za spre-
m e m b o obstoječih razmer. 
Odgovorni za to so po mne-
n ju stavkovnega odbora in 
kul turnikov: skupščina S R S 
in skupščine občin s svojimi 
izvršnimi sveti, republ iška 
konferenca S Z D L kot naj-
množičnejša poht ična orga-
nizacija in ku l tu rne skupno-
sti kot samoupravne asimila-
cije delavcev v kulturi in nji-
hovega občinstva. 

Stavka j e predvidena na 
delovnih mest ih kot d a n od-
prt ih vrat, da bi lahko bili 
delavci v kul tur i posebej po-
zorni in v st iku z občin-
stvom, gledalci, poslušalci in 
obiskovalci, ki niso krivi za 
tegobe v kulturi . Zato abo-
nentske predstave ta dan ne 
smejo odpasti in jih je po-
t rebno pravočasno preložiti 
na drug termin. 

Zahteve, ki se j im pridru-
žujejo tudi kul turni delavci 
v Celju, ki je sedež poklicnih 
kul turnih us tanov v regiji, so 
jasne in nedvoumne in bodo 
dopolnile še skupne zahteve 
ob napovedi splošne stavke. 
Čas j e torej, da zvezna država 
takoj preneha z vsemi admi-

nistrat ivnimi in drugi 
oblikami preprečevanja 
omejevanja izplačeval 
osebnih dohodkov v kulti 
Kultura ni potrošnja, temv 
bistveni sestavni del naro 
ne in družbene biti. V svq 
jasnih zahtevah med drugj 
kul turniki Slovenije poseli 
opoza r j ^o na nerešena vpJ 
šanja in zahtevajo uredi« 
osebnih dohodkov delava 
v kulturi , ki ne zaost^ajoi 
mo za osebnimi dohodi 
v gospodarstvu, temveč tii 
za osebnimi dohodki v osa 
lih družbenih dejavnosti 
Prav tako zahtev£yo, da ^ 
j im zagotovi f inančno izviH 
vanje letošnjih sprejetih i 
družbeno verificiranih pil 
gramov, predvsem na pil 
dročju varstva kulturne d̂  
diščine in drugje, kjer nasd 
ja nepopravlj iva škoda. 

Tako argumentiranih zak 
tev, ki kul turnike že dljeii 
sa bolijo in pehajo v ted 
položžo, j e še več. Tudi ente 
ziazem in poklicna privri» 
nost imata namreč sv(| 
dno. Pa še to je zdaj počil" 
B i l j e čas! 

MATEJA PODJfl 

Motivi 
s Pohorja 

V kul turnem d o m u v Vita-
n ju so v petek odprli zanimi-
vo razstavo likovnih del nek-
danjega sovaščana in učite-
lja Jožeta Svetine iz Zavo-
den j nad Šoštanjem. Ciklusu 
del j e dal naslov Motivi s Po-
horja. 

Razstava j e še posebej ak-
tualna zaradi svoje sporočil-
nosti. Na komunikat iven na-
čin opozarja gledalca na 
umiranje gozdov. Avtor j e 
veliko motivov našel kar 
v domačem kraju, pa tudi na 
v i tanjskem koncu, k jer je 
med drugim naslikal tudi 
znamenite pohorske žage. 

MP, Foto: EM 

Sitar na 
laškem gradu 

Grajske poletne prir<̂ | 
ditve na gradu Tabof 
nad Laškim dosegajo t( 
dni s svojim izborom 
kovostni vrh dornaH 
brez primere. : 

P o kitaristu Toma^ 
Rajter iču je sinoči, 23. a^ 
gusta godel na violino 
dežni Štefan, ju t r i pa 
nastopil sitar Nisnjl 
Khan. V Zvezni repubP 
Nemčij i živeči Nishat ^ 
brez dvoma med v o d i ^ 
mi virtuozi, ki oživPJ 
bogato tradicijo i n d i j ^ 
glasbe. V njegovi i^i 
pravijo kritiki, se prep 
t ^ o indijska filozoij 
z l judskim glasbenim ^ 
ročilom. Laskavo p " ^ ^ 
n je za k o m ^ 30-letneg 
Sitarja. 

Prihodnj i teden pa 
na gradu nastopil Korno^ 
ni moški zbor iz Celja. ^ 
nj im pa še SlovenS"^ 
kvintet trobil. ĵ p 



iCamp Dolina med najboljšimi 
fi/llt, zelenje, oHllčne storitve - zadovoljni gostjo 
Kamp v Dolenji vasi pri 
Preboldu je odprt že četrt 
stoletja - od leta 1964. V tem 
(asu si je pridobil medna-
rodno priznanje, tako da 
Kamp omenjajo takšne turi-
stične organzacije kot sta 
ADAC in DCC v svojih vodi-
kih kampov. 

Kamp je tretje kategorije 
jn leži na nadmorski višini 
250 metrov, streljaj od magi-
stralne ceste Celje-Ljublja-
na. Gostje poznajo kamp, ki 
je odprt skozi celo leto, po 
miru in prijaznih lastnikih. 
2a kamp je značilna vedno 
pokošena in urejena tratni-
ca, tako da je pol hektarja, 
koUkor kamp meri, vedno 
pripravljeno za goste. Kamp 
sprejme 40 oseb, na voljo sta 
dve sobi s šestimi ležišči. Sa-
nitarni prostori so vedno či-
sti, možna je uporaba kopal-
nice, na voljo sta hladen in 
topel tuš, stroj za pranje peri-
la, bazen, namizni tenis, po-
skrbljeno je za elektriko, na 
posojo so kolesa. Gostje ima-
jo v neposredni bližini igriš-
ča za tenis, nogomet, roko-
met in košarko. 

O dobri kakovosti p r ič^o 
tudi mnoga priznanja, plake-
te in diplome na zidu spre-
jemne sobe, pohvale v knjigi 

vtisov ter gostje, ki se vedno 
znova vračajo v kamp. 

Povzemam dopis redakci-
je turistične organizacije 
ADAC, ki so ga v kamp Doli-
na poslali maja letos: »V 
Evropi ima ADAC tisoče 
kampov, velikih in m^hnih , 
luksuzno in malo manj boga-
to opremljenih, takih, ki so 
vodeni z ljubeznijo in tudi 
anonimnih. Vodič kampov 
(ADAC Campingfiihrer) ne 
more opisati vseh teh kam-
pov - ampak vašega opisuje! 
O tem bi hoteli obvestiti vas 
in vaše goste s priloženo pla-
keto. Zahvaljujemo se vam 
za srčno skrb za prijatelje 
kampiranja, ki pridejo k vam 
na osnovi ADAC Vodiča 
kampov.« 

V pogovoru z lastnico 
kampa Marto Vozlič ter nje-
nim možem Ivom, smo izve-
deU, da je obisk letos slabši 
za okoli 30 odstotkov. Kamp 
je letos obiskalo približno 
400 gostov, predvsem tujcev. 
Vzroki za upad obiska so raz-
lični - deževje, pa politične 
zdrahe v Jugoslaviji . . . Gost-
je pri Vozličevih ostanejo 
različno dolgo; od enega me-
seca pa do dveh dni, ko se 
ustavijo v kampu na poti na 
morje ali gredoč nazaj. Pri-

hajajo pa iz celega sveta. 
V kampu so do sedaj go-

stovah popotniki iz 64 držav 
od Singapurja, ZRN pa do 
Nove Zelandije, Macaoa ter 
Avstralije. Ivo Vozlič je o go-
stih dejal: »To so dobri gost-
je. Radi imeOo mir in red. 
Z uslugami, ki so jim v kam-
pu na voljo, so zadovoljni. 
Vendar pa se pri delu z ženo 
srečujeva tudi s težavami. 
V bližini namreč ni nobene 
gostilne, ^ e r bi gostje lahko 
dobili pristno domačo hra-
no. Le te pa si mnogokrat 
zaželijo. Nekaj gostov pa je 
tudi zapustilo kamp zaradi 
nekaterih nesmiselnosti, kot 
je na primer zavijanje sirene 
v Tekstilni tovarni Prebold 
ob pol šestih in šestih zjutraj. 
Gostje pa bi ob tem času še 
počivaU. Problem sem po-
skušal urediti na občini, kra-
jevni skupnosti, vendar do 
sedaj brez uspeha.« 

Kamp Dolina je in misli 
ostati eden najboljših. Za 
boljšo turistično ponudbo, 
zadovoljnega gosta, ki bo pri 
nas pustil tudi kak dolar ali 
marko več, pa se bomo mo-
rali potruditi vsi, ne le Marta 
in Ivo Vozhč. Saj bi se nam 
splačalo! 

L.B. 

Šošlanjski 
turistični teden 

Nadaljujejo se priredi-
tve šoštanjskega turistič-
nega tedna. Danes so na 
Trgu svobode odprh kra-
marski sejem, jutri pa bo 
na vrtu kjuuhovega doma 
nastopila folklorna skupi-
na kulturno umetniškega 
društva Anton Tanc iz 
Laškega, ki se jim bodo 
pridružili tudi godci Koš-
nikove gostilne. 

Turistični teden bodo 
v Šoštanju sklenili v so-
boto, ko bo dopoldne n a -
prej turnir v malem nogo-
metu, zvečer pa bo So-
štanjska noč. Več priredi-
tev pa se je zvrstilo že 
v preteklih dneh. Tako so 
v nedeljo gasilci proslavi-
h 110 letnico delovanja 
domačega društva. Med 
drugim so pripravih para-
do in tradicionalni Žun-
kovičev memorial, ki je 
vedno zanimiv in vreden 
ogleda. Gasilci namreč 
tekmujejo z opremo, ki 
ima že muzejsko vred-
nost. Tudi za otroke je bi-
lo poskrbljeno, saj so na 
živ-žavu predvajali risan-
ke, organizirali družabne 
igrice ter poskrbeli za pe-
stro ponudbo slaščic in 
sladoleda. 

JANEZ VEDENIK 

Kmečki turizem, ki cveti že trideset let 
Kneblova turistična kmetija Je upravičeno v ponos Gornjemu gradu 

Med štirimi kmetijami 
v Gornjem gradu, ki gojijo 
tradicijo kmečkega turizma, 
je prav gotovo najbolj znana 
in obiskana Presečnikova 
kmetija, ki jo Gornjegrajčani 
verjetno bolje poznajo kot 
Kneblovo domačijo. Samo 
štirje odrasli delajo na deve-
tih hektarih obdelovalne 
zemlje, kjer med drugim pri-
delajo največ krompirja, kr-
milne pese in koruze. 

Več pozornosti kot zemlji 
namenj^o Kneblovi svoji živi-
ni, s^ je v njihovih hlevih 16 
krav in nek^ prašičev. To pa 
seveda še ni vse, ke ĵti na Meni-
ni planini se trenutno pase 
osem n^boljših telic. In kjer 
so doma krave, je vedno tudi 
dovolj mleka. Približno dvesto 
litrov dnevno ga namolzejo, 
predvsem za potrebe Ljubljan-
skih mlekarn, nekcg ga razdeli-
jo okoliškim sosedom, kakšen 
liter pa ga prihranijo tudi zase. 
Nekoč je gospodinja Marija 
pripravljala sir iz domačega 
n^bolj kakovostnega mleka, 
danes pa pravi, da postopek 
priprave in zorenja zahteva 
preveč časa in denarja, zato 
mleko r^e kisajo ali iz njega 
naredyo okusno skuto. Na 
Itmetiji domujejo tudi čebele, 
tako da se pri Kneblovih poleg 
fnleka cedi še med. Lani je bila 
fnedena bera izredno dobra, 
^ j se je v kozarce nacedilo kar 
dvesto kilogramov cvetličnega 
medu. Zak^ so čebele pri hiši, 
yeijetno ni težko uganiti. Mari-
jin mož Ivan Presečnik je na-
mreč že dolgoletni ljubitelj če-
bel, skor^ štirideset let je bil 
tudi predsednik Gornjegrc«-
skega čebelarskega društva, 
zdaj pa je gospodar le še svoji 
čebelji družini in skrbnik do-
mačih trideset panjev. 

Turizem Jih bogaU 
že trideset let sprejemno 

Presečnikovi pod svojo streho 
'^je in zlasti domače goste, ki 
^ n^večji meri prih^ajo iz Za-
greba, Ljubljane in Reke. Spr-

so imeli za obiskovalce ure-
jene samo štiri sobe, opremlje-

s tremi oziroma štirimi po-
steljami. V zadnjih treh letih 

so povečali število nočitev 
s .približno dvan^stimi dodat-
'̂ imi posteljami. 

Vsako leto preživi počitnice 
Kneblovi kmetiji okoli tisoč 

l^ristov, kar pomeni, da njiho-
kapacitete niso stoodstotno 

izkoriščene. »Eden poglavit-
nih vzrokov, da se iz leta v leto 
manj ljudi odloča za preživlja-
nje poletnega oddiha v Gor-
njem gradu, je malo možnosti 
zabave, če razen gasilske in če-
belarske veselice, še sploh lah-
ko govorimo o kakšni drugi 
obliki razvedrila, ugotavlja 
Marija Presečnik in dod^a: »K 
nam v večini prih^ego starejši 
ljudje, ki n^dejo sprostitev 
v sprehodih po Gornjem gradu 
in če so pri močeh, se podajo 
še na daljše peš ture na Lepe-
natko ali Menino planino, ka-
mor se lahko odpeljejo tudi 
z avtomobili. In če se je potru-
dimo, potem je to pri pripravi 
hrane. Našim obiskovalcem 
ponudimo tri obroke obilne, 
kalorične kmečke hrane. Na 
jedilniku so največkrat skutini 
štruklji, eodovi in koruzni 
žganci z obaro, od sladic pona-
vadi pripravim sadne zvitke in 
orehovo potico, vedno pa je na 
mizi hleb v stari krušni peči 
pečenega kruha. Specialiteta 
naših kr^ev Zgornje Savinj-
ske doline je seveda vsem do-
bro znani savinjski želodec, ki 
ga tudi mi pripravljamo iz do-
mačega svinjskega mesa - in 
moram priznati, da naši gostje 
zelo radi segajo po njem. 

Nikoli kadar pogrnem mizo 
in jo obložim z dobrotami se ne 
vprašam, koliko dobička ali iz-
gube sem ustvarila pri kuha-
nju, ampak mi je vedno prva in 
edina skrb, če bodo ljudje za-
dovoljni s tem, kar jim ponu-
dim. Moja družina se s kmeč-

kim turizmom ne ukvarja zato, 
da bi na tak način obogateli. Ta 
dejavnost, ki jo z dušo in sr-
cem ohrar^amo pri življenju, 
nam kvečjemu lahko obogati 
in razširi krog prijateljev, kar 
je nenazadnje tudi naš na-
men«, pravi gospodarica Ma-
rija. 

Vse za goste 
Ponosno pripovedujeta Ma-

rija in Ivan o svojem sinu, ki 
sta ga vzgojila v marljivega in 
poštenega človeka, ki se ne 
brani nobenega dela in je pre-
dan kmetiji, kjer bo nekoč 
s svojo družino zagospodaril. 

Tudi Gornjegr^čani ga do-
bro pozn^o, sgj je Ivan Preseč-
nik (ml^ši) zelo aktiven in pri-
zadeven predsednik Turistič-

nega društva Gornji grad. »Po-
leg dela na kmetiji, ki ga veči-
noma opravljam sam, posve-
tim še veliko časa našim go-
stom in ob vsem tem je izredno 
težko biti še dober in pred-
vsem uspešen animator kul-
turnega in turističnega utripa 
v našem kr^ju. Pa vendarle 
človek z dobro voljo premaga 
še tako velike ovire. Odgovor-
nost, ki jo čutim v sebi mi na-
rekuje, da moram storiti vse, 
da bi mi skup^ z gostinci in 
kmeti uspelo privabiti v naš 
kr^ v Zadrečki dolini čimveč 
ljudi in jim pokazati kar največ 
lepot ter zgodovinskih zname-
nitosti Gorrijega grada in oko-
lice«, razmišlja Ivan Pre-
sečnik. 

SANDRA KOJNIK 
Foto: EDI MASNEC 

Gospodinja Marija Presečnih pripravlja okusna kosila na 
starem, kmečkem štedilniku, ki ga mora tudi poleti ogreti 
s premogom in drvmi. 

Jubilanti na 
Triglavu 

Pribhžno osemdeset šport-
nih rekreativcev dvan^st ih 
delovnih organizacij sozda 
Merx Celje se je minuh pe-
tek s svojimi družinami po-
dalo na Triglav. Prizadevni 
organizatorji Merxa iz Celja 
so s pohodom na našo naj-
višjo goro obeležili 30 letnico 
delovanja njihove delovne 
organizacije, zaposlenim de-
lavcem in ljubiteljem plani-
narjenja pa so omogočih dva 
{prijetna dneva v planinskem 
okolju. Najmlajši pohodmk, 
ki je brez posebnih naporov 
dosegel vrh Triglava je štel 
dvansgst, najstarejši pa pe-
tinšestdeset let. Tudi druga-
če na poti niso imeh težav, 
s ^ je za varnost planincev 
skrbelo sedem vodnikov, 
gorski reševalec, za vse na-
stale žulje pa je poskrbel dr. 
Franc Fazarinc. Na čelu sku-
pine je bil izkušen gorski 
vodnik Stane Jekuš, z zadnje 
strani pa je pohodnike 
spremljal glavni organizator 
športne rekreacije in dolgo-
letni aktivni športnik Slavko 
Lisec. Ugodne so bile tudi 
vremenske razmere, saj ni 
bilo prevroče in je bila hoja 
prijetna, le dež jim je enkrat 
malce zagodel. 

SK 

Hojia, holcerija! 
č e za koga, potem bo za Pohorce že 

veljalo, da so uporni in trmasti. Tako 
so si za minulo soboto omislih turistič-
no prireditev »Holcerija«, ki naj bi po-
stala tradicionalna. Čeprav so jo izpe-
ljali, v s ^ dobršen del, pod dežniki, je 
odpovedali niso. Zato so tako tekmo-
valci, kot gledalci in vestni razsodniki 
stopili pod dežnike in nič več jim ni 
moglo do živega. 

Glavni del holcerije se je začel z ža-
ganjem lesa na locnato žago, izvedli pa 
so še nekaj drugih zanimivih tekmo-
vanj in spremnih prireditev, med kate-
rimi so bile nekatere na srečo pod stre-
ho. Tako kot na primer razstava kmeč-
kih jedi in jedi za otroke. Turističnemu 
društvu Vitanje gre za obujanje šeg in 
navad pod zeleno kapo Pohorja vse 
priznanje! MP, Foto: EM 

KOMENTIRAMO 

Saj ni res, pa je 
o vzrokih, da v mozirski 

občini turizem nikakor ne 
more zaživeti tako kot bi lah-
ko, glede na mnoge naravne 
danosti, smo že ničkoliko-
krat pisali. Vse je seveda bob 
ob steno, saj še tako dobro 
zastavljeni razvojni progra-
mi, pa naj so jih napisali 
v družbenopolitični skupno-
sti ali pa drugi, ki n^ bi bili 
investitorji turizma v tej ob-
čini, ne morejo odtehtati 
enostavne resnice. Te na-
mreč, da večina prebivalcev 
Zgornjesavinjske doline od 
turizma pač ne pričakuje kaj 
posebnega. 

Narava jih je obdarila še 
s čim drugim kot zgolj z na-
ravnimi lepotami in dokler 
bo to drugo bolj donosno, se 
pač nihče ne bo ukvarjal 
s sitnimi in zahtevnimi gosti. 
Da bomo čisto odkriti: to 
drugo so tudi bogati gozdo-
vi. In prekleto neumen bi bil 
tisti, ki si zaslužka ne bi ho-
tel ustvariti na najlažji način. 
Zlasti še, če oči pred nekate-
rimi nepravilnostmi zatiska-
jo tako inšpektorji, miličniki 
in ne nazadnje sodniki za 
prekrške. Res je namreč, da 
je tudi tu, kot seveda še mar-
sikje drugod v Sloveniji, še 
kar prisotna sečnja in proda-
ja les na črno. Res pa je tudi 
to, da je bilo napisanih že 
precej razprav, kako zatreti 
to dejavnost. Seveda niso ro-
dile nikakršnih sadov, kajti 

kot rdeča nit se je v to pro-
blematiko vpletalo še eno 
vprašanje. To namreč, kako 
zadržati ljudi v višinskih pre-
delih in manj razvitih krajih, 
ki so k sreči bogati vs^j z le-
som. Neksd jim je pač treba 
ponuditi in če jim že ne more 
država oziroma vsa družba, 
potem je tu, hvalabogu, vs^j 
narava. Zato se mi to zlo ne 
zdi tako veliko kot vse drugo 
zlo, ki spodkopava našo pre-
ljubo domovino. In naj me 
ob tem razmišljanju nihče ne 
potegne za jezik, da podpi-
ram nedovoljeno. 

Zakaj sploh vse to razmi-
šljanje. Zato, ker sem spoz-
nal, da turizmu v mozirski 
občini počasi a na zanesljiv 
način vsi mahajo v slovo. Ka-
ko naj si sicer razlagam, da 
bodo šele konec avgusta na 
zasedanju zborov mozirske 
občinske skupščine obrav-
navali lanskoletne turistične 
(ne)dosežke, spregovorili 
o letošnjih načrtih in ne na-
zadnje obravnavah program 
letošnjih turističnih priredi-
tev, ki so se mimogrede pri-
čele že 4. februarja, v progra-
mu pa je predvidena le še 
ena in sicer 25. decembra, ko 
naj bi v Mozirju sprejemali 
dedka Mraza. Prepričan 
sem, da jim tudi dedek Mraz 
ne bo prinesel kaj posebej 
razveseljivega. 

JANEZ VEDENIK 

REKLI SO: 
Zoran Vudler, častni 

predsednik Celjske turi-
stične zveze o turizmu kot 
predmetu v osnovnih 
šolah: 

»Veliko govorimo o tem, 
kako jc turizem pomemben 
in daje tudi prednostna de-
javnost, vse premalo pa 
smo doslej storili, da bi bilo 
res tako. NekžO turistične 
vzgoje so si maloštevilni 
učenci pridobili v turistič-
nih krožkih ali v turističnih 
podmladkih, ki delujejo na 
28 osnovnih šolah na šir-
šem celjskem turističnem 
območju. Toda to je vse 
premalo, če hočemo od tu-
rizma iztržiti k ^ več, in če 
želimo poudariti tudi pozi-
tivno vlogo, ki n^ bi jo turi-
zem imel na lepo urejeno 
okolje in predvsem na ljudi 
v rekreativnem smislu. 

Doslej poučujejo turizem 
samo na osnovnih šolah 
Boris Kidrič in Ratanjska 
vas v Rogaški Slatini. Turi-
stični delavci v tem zna-
nem zdravilišču so spozna-
li, da bodo n^uspešnejši 
turistični delavci tisti, ki 
bodo vzgojeni iz domicil-
nih vrst. Svoj kraj ima pač 
vsak ncOraje in če ima tu 
dom in družino, bo ostal 
zvest svoji turistični ali 
gosptinski organizaciji. 
ZncUia je tudi vrednost dru-
žinske delovne tradicije. 
S prvimi rezultati pouka 
turizma v Rogaški Slatini, 
v jeseni bo stekel že tretje 
leto, smo zadovoljni, če-
prav se zavedamo, da bo 
treba še marsikcO dopolniti 
in spremeniti. Toda zače-
tek je tu in ker je vsak zače-
tek težak, smo pouka turiz-
ma na dveh osnovnih šolah 
še posebej veseli. Pri tem 
bi radi povprašali, kaj me-
nijo o tem turistični in pro-
svetni delavci na Dobrni in 
v Atomskih Toplicah, kjer 
bi po našem mnenju morali 
slediti rogaškemu zgledu. 
Velja še razmisliti, kje se bo 
treba v bodoče še lotiti te 
dejavnosti. Do takrat pa si 
želimo kar n£ybolj uspešno 
delo že obstoječih turistič-
nih podmladkov in še več 
novih. Takšna šolska vzgo-
ja bi pomenila precejšrxji 
prispevek k nadaljnjemu 
razvoju turizma.« 



Se agroživllstvu le 
obetajo boljši časi? 

Zvezni izvršni svet je mi-
nuli teden predstavil pro-
gram kratkoročnih ukrepov 
za izboljšanje razmer 
v kmetijstvu in nasploh 
v agroživilstvu. Strokov-
njaki ocenjujejo te ukrepe 
kot dobre, predvsem pa naj 
bi prispevali k izenačeva-
nju možnosti za gospodarje-
nje v kmetijstvu in drugih 
panogah ter odpravljanju 
razlik med družbenim in za-
sebnim sektorjem. 

Zvezna vlada je že sprejela 
odlok o zaščitnih cenah poz-
nih posevkov. Zaščitna cena 
koruze, ki bo veljala od prve-
ga septembra, je 4300 dinar-
jev. Novost je dejstvo, da bo 
v zaščitno ceno vključena 
mesečna inflacija, od katere 
bodo odšteli znesek obresti. 
Zaščitne cene živinorejskih 
pridelkov bodo določili v za-
četku septembra. Do srede 
septembra bodo določili tudi 
zaščitne cene pšenice za pri-
hodnje leto. 

Reeskontno stopnjo za 
pozne posevke bodo po zad-
njih podatkih zvišali s 56 na 
60 odstotkov, za setev pšeni-
ce pa s 40 na 60 odstotkov. 
Sredstva iz primarne emisije 
se v tem času sicer zmanjšu-
jejo, povečala so se samo za 
potrebe kmetijstva. Narodni 
banki Jugoslavije je zvezna 
vlada med drugim tudi pri-
poročila, naj spremeni način 
obračunavanja obresti in si-
cer naj bi obresti zaračuna-

vla na koTicu proizvodnega 
ciklusa, ne pa vsak mesec 
kot doslej. 

Zvezni izvršni svet je na-
dalje sklenil, da se bodo pri 
prvem rebalansu proračuna 
povečali regresi za umetna 
gnojila, sredstva za zaščito 
rastlin in semena. Iz republi-
ških proračunov naj bi tudi 
zagotovili sredstva za spod-
bujanje izvoza kmetijskih 
pridelkov. 

Eden izmed spodbudnih 
ukrepov je tudi oprostitev 
pristojbin, dajatev in carine 
za uvoz proteinskih sestavin 
krme in reprodukcijskega 
materiala za mlekarne. S tem 
naj bi do konca leta prihrani-
li 150 milijard dinarjev. 

Da bi razbremenili oba 
kmetijska sektorja, je zvez-
na vlada predlagala spre-
membe in dopolnitve zako-
na, s katerimi naj bi kmete 
oprostili plačila prometne-
ga davka pri nakupu kme-
tijskih strojev, nadomest-
nih delov in tudi gradbene-
ga materiala za kmetijske 
objekte. Letni učinek tega 
ukrepa naj bi znašal 1290 
milijard dinarjev. 

Predvidene kratkoročne 
ukrepe v kmetijstvu mora 
zdaj sprejeti zvezna skupšči-
na, že jeseni pa bo znan pro-
gram dolgoročnih ukrepov 
za izboljšanje razmer v kme-
tijstvu. IB 

Poslovni dan 
IVIerxa na 
radgonskem 
sejmu 

Na 27. mednarodnem 
kmetijskem sejmu 
v Gornji Radgoni se med 
1200 razstavljalci iz do-
movine in tujine pred-
stavlja tudi celjski 
Merx. 

Poslovni dan Merxa je 
bil v torek. O tridesetlet-
nem delu, razvoju in na-
črtih organizacije je spre-
govoril predsednik ko-
lektivnega poslovodnega 
organa Merxa Franc Ban. 
Udeležence so zatem po-
vabili na degustacijo Mer-
xovih proizvodov. 

Na radgonskem sejmu 
se na razstavnem prosto-
ru predstavljajo nasled-
nje članice Merxa: Avto-
tehnika. Blagovni center, 
Dravinjski dom. Kmetij-
ski kombinat Šentjur, 
Kmetijski zadrugi Laško 
in Slovenske Konjice ter 
Mlinsko predelovalna in-
dustrija. Razstavni pro-
stor Merxa je v dvorani 
A na razstavnem paviljo-
nu 130. Podrobneje bomo 
o poslovnem dnevu Mer-
xa na tem kmetijsko-ži-
vilskem sejmu poročali 
v prihodnji številki. 

IB 

Da ne bo vode v mleku 
Kmetje se jezijo zaradi 

nizkih odkupnih cen mleka, 
včasih pa k še nižjim od-
kupnim cenam pripomorejo 
nekateri rejci sami. Pred 
kratkim so odkrili vodo pri 
sedmih v temeljni zadružni 
organizaciji v Gotovljah, to 
pa je bil tudi povod sklenje-
nemu dogovoru med zadru-
go, Mlekarno in žalsko po-
družnico kmečke zveze. 

Člani kmečke zveze so 
zahtevali, da bi rejcem, ki so 
dodajali vodo, prepovedali 
enomesečno oddajo mleka. 
Končni dogovor je bil potem 
naslednji: če bodo predstav-
niki Mlekarne v mleku našli 
določen odstotek vode, po-
tem naj mleko ponovno pre-
gleda nevtralna institucija. 
Za tisti mesec bo kmet dobil 
plačano le eno odstotno tolš-
čo in nobenih premij, če bo 

tolšča višja kot en odstotek, 
pa se bo denar razdelil na 
celotno zbiralnico. Če bodo 
ponovno odkrili vodo pri 
istem rejcu, bodo prepove-
dali enomesečno oddajo 
mleka. S takšnim ukrepom 
in dogovorom želijo stopiti 
na prste tistim rejcem, ki 
z dod^an jm vode škodujejo 
celotni zbiralnici. 

Sicer pa je s plačilom mle-
ka v tem trenutku takole: za 
mesec julij je znašala odkup-
na cena 4500 dinarjev, za me-
sec avgust pa v Mlekarni ob-
ljubljajo 15 odstotno poviša-
nje. Skupaj s premijami in 
dodatki za kvaliteto ter s po-
močjo samoupravnih inte-
resnih skupnosti za pospeše-
vanje hrane, naj bi odkupna 
cena presegla ( tisoč dinar-
jev. Takšna cena pomeni, da 
bo rejcem pripadala približ-

no polovica od prodajne ce-
ne mleka, vendar je malo 
veijetno, da se bo to razmer-
je ohranilo do sredine sep-
tembra, ko dobijo rejci izpla-
čilo za avgust. 

IRENA BASA 

Za lažjo košnjo v hribih 
Preizkus prototipa kosilnice Sokol 165 

3. avgusta je bil opravljen 
prvi preizkus prototipa no-
ve kosilnice Sokol 165, na-
menjene košnji na hribovi-
tem terenu. Strokovnjaki iz 
SIP Šempeter so bili s prvi-
mi rezultati zadovoljni, od-
krili pa so tudi nekaj po-
manjkljivosti, ki jih bodo 
odpravili. 

Kmetijstvo je ena naših 
najpomembnejših gospodar-
skih panog, čeprav se tega 
včasih ne zavedamo. Poglav-
je zase pa predstavljajo hri-
bovite kmetije, kjer je način 
kmetovanja težavnejši, mno-
gokrat vezan tudi na težka 
fizična opravila. V SIP Šem-
peter, tovarni, kjer proizvaja-
jo kmetijske stroje, so znali 
prisluhniti tudi tem teža-
vam. Že vrsto let v njihovem 
razvojnem oddelku razvijajo 
razne programe kmetijskih 
strojev, namenjenih kmeto-
vanju na hribovitih terenih. 
Kar spomnimo se kosilnic 
Sokol 145, bolj znane kot 
Bucher, pa Gamsa. . . Sedaj 
pa so na hriboviti kmetiji 
v Mariji Reki, vasi nad Pre-
boldom, strokovnjaki razvoj-
nega oddelka opravili prvi 
preizkus prototipa kosilnice 
Sokol 165, namenjene košnji 
na zelo hribovitem terenu. 
Drago Lobnikar, kmetova-
lec, na čigar travniku je bil ta 
preizkus opravljen, je bil 
s prikazanim izredno zado-
voljen. Sam pravi, da bi bilo 
mogoče s tako kosilnico, ko 
se odpravijo še nekatere po-
manjkljivosti, veliko lažje 
kositi na hribovitih terenih. 

Tudi Franc Rančigaj iz raz-
vojnega oddelka je bil zado-
voljen: »Današnji preizkus 
prototipa kosilnice Sokol 
165 spada v program Spravi-
lo krme na hribovitih tere-
nih, ki ga v razvojnem oddel-
ku SIP izvgjamo že dobrih 
šest let. Naše delovanje je 
usmerjeno k temu, da omo-
gočimo lažje opravljanje tež-
kega fizičnega dela na eks-

tremno hribovitih terenih. 
Temu je namenjen tudi naš 
novi stroj z delovnim ime-
nom Sokol 165, ki je plod na-
šega lastnega dela, od zami-
sU do prototipa. Zaradi tež-
nje po funkcionalno čim bolj 
učinkovitem delovnem stro-
ju smo vanj vložili veliko 
znanja. Naš namen ni bil se-
staviti poceni stroj, temveč 
tak stroj, ki bi najbolje služil 
košnji na hribovitih terenih. 
Zaradi tega je v prototip 
vgrajen mehanizem, ki omo-
goča lažje obračanje. Deluje 
na principu krmiljenja s pla-
netarnimi zobniki. Poizkus-
no je vgrajen tudi motor de-
setih konjskih moči znamke 
Ruggerini diesel, italijanske 
izdelave ter kosilni greben 
z dvema nožema. Veliko ele-
mentov pa smo vzeli tudi iz 
našega proizvodnega progra-
ma kosilnice Sokol 145. Za-
radi primerne konstrukcije 
prototipa je mogoča košnja 

tudi na terenih do 45 stopin, 
nagiba zemljišča. 

Bilo bi lepo, če bi delo na 
hribovitih kmetijah res po. 
stalo lažje. Vendar pa se ta-
ko, kot vedno, ustavi pri ce-
nah naših kmetijskih proiz-
vodov. Kakšna bo cena te 
nove, sicer zelo dobre Sipo. 
ve novotarije, še ni znano. 
Lahko pa si mislite, da šte-
vilka ne bo nizka. LB 

Priznanja tudi 
našim kmetom 

v Zadružni zvezi Sloveniji 
so podelili priznanja za dol-
goletno delo v zadružništva 
S Celjskega so ta priznanja 
prejeli: Jože Laznik, GG 
TOK Nazarje, Stanko Les-
jak, TOK Šentjur, Jože Mat-
ko, GG TOK Vransko m 
Martin Vozlič, Kmetijska za-
druga Celje. 

IB 

Kmetovalec Drago Lobnikar je z lahkoto obvladal novc 
kosilnico na strmem terenu. 

Dobri obeti 
Pred leti že 500 mIlUonov dolarjev 
za šmarsko kmetijstvo 

Pred kratkim so se 
v Sloveniji mudili stro-
kovni svetovalci medna-
rodne banke za obnovo 
in razvoj, pogovor je ste-
kel tudi s predstavniki 
sozda Hmezad. 

Dogovarjali so se pred-
vsem o porabi denarja, ki 
ga je ta banka že nameni-
la za razvoj kmetijstva in 
pa o možnostih za krediti-
ranje v prihodnjih letih. 

V osemdesetih letih so 
Hmezadu odobrili 500 mi-
lijonov dolarjev, ta denar 
pa so po besedah pred-
sednika sozda namenili 
za razvoj kmetijstva 
v šmarski občini, kjer je 
kmetijstvo doživelo pre-
cejšen napredek. Z de-
narjem mednarodne ban-
ke so pred leti v Sloveniji 
zgradili tudi nekatere 

večje objekte, npr. mle-
karno v Vipavi. Predstav-
niki mednarodne banke 
so zdaj pripravljeni kredi-
tirati melioriranje kmetij-
skih površin, razne nasa-
de in obnovo črede. 

Obrestne mere za te 
kredite so različne, naj-
nižja je npr. za izsuševa-
nje površin v kmetijske 
namene. Ali bodo kredite 
odobrili ali ne, je zdaj od-
visno od usmeritev repu-
bliškega komiteja za 
kmetijstvo in pa samega 
Hmezada, kjer bodo mo-
rali posodobiti obstoječe 
programe razvoja. »Vse-
kakor je mednarodna 
banka institucija, s katero 
kaže sodelovati,« je oce-
nil predsednik sozda 
Hmezad Vlado Gorišek. 

IB 

Brez siužbe ne bi šio 
KllnarJevI bodo ostali na Plazovju 

Približno 400 metrov nad Laškim 
se v smeri Marija Gradca, po strmi, 
kolovozni cesti pride do majhnega 
zaselka, ki se imenuje Plazovje. »Ze 
ime ne pove nič dobrega«, govore 
krajani. Mnogo ljudi iz zaselka se je 
že izselilo v dolino, ker v Plazovju 
niso videli bodočnosti. Kdo je pred 
leti cenil zemljo, še posebno, če je 
bila v hribih. Zadnja leta, ko vse bolj 
pozabljamo na popačene stereotipe, 
ki so povezani z zemljo in kmetova-
njem, se morda za Plazovje obetajo 
boljši časi. 

Pred desetletji so bile tukaj še mno-
ge uspešne kmetije, kjer je bilo pri hiši 
celo več kot deset ljudi. Sedaj v kraju 
uspešno kmetujejo le še Klinarjevi in 
Gunzekovi. Pa še ti le popoldne. V za-
selku je zraslo tudi n e k ^ vikendov. 

Vsak, ki ga pot zanese v Plazovje, se 
bo prav gotovo ozrl na Klinaijevo do-
mačijo. Lepo obnovljena stara kmečka 
hiša stoji v hribovitem predelu, zraven 
je kozolec in nekaj ostalih zgradb. Čuti 
se, da domačija živi. 

Peter Klinar, je skupaj z Jožetom 
Gunzekom, tudi najbolj zaslužen za 
skorajšno gradnjo asfaltirane ceste 
do Plazovja. Poleg zbiranja sredstev, 
36 prebivalcev je zbralo 80 milijonov 
dinarjev, sta opravila največ udarni-
ških ur. Žal jim je ob zadnjih neurjih 
zagodlo vreme in jim precej razrilo in 
poškodovalo cesto, ki je že bila pri-
pravljena za asfaltiranje. Sedaj se zo-
pet trudijo, da bi cesto čim prej uspo-
sobili za asfaltno prevleko, ki bi Pla-
zovje povezala z dolino že naslednji 
mesec. 

Peter in Marija Klinar, ki skupaj 
z hčerama in Marijino materjo živijo 
tukaj, nista preveč zgovorna. Mislim, 

da je razlog v tem, da so kmetje molče-
či, previdni, celo nezaupljivi in za svo-
jo boječnost imajo razloge. Vsi izhajajo 
iz mnogih krivic, ki so jim jih postorili 
pred in v času po vojni. Še za tisto, kar 
rečejo, pravijo: »Pa ne dati v časopis.« 

Klinarjevr imajo na hribovitem pre-
delu 15 hektarjev zemlje, od tega se-
dem hektarjev obdelovalne. Travnike 
v večini kosijo ročno, zato menijo, da 
se jim ne splača ukvarjati z živinorejo. 
»V takšnih predelih se od mesa in mle-
ka ne da živeti in ker tudi v hosti ni 
pravega lesa, hodiva z ženo v službo«, 
razlaga Peter. 

Kajpak bi Klinarjevi, če bi bili v to 
prisiljerji, lahko preživeli tudi brez 
služb. Že dolgo namreč Marija peče 
pravi domači kruh. Pšenice imajo do-

volj doma. Prašiči so v hlevu in kjg 
posušenega bi se ravno tako našlo. To-
da očitno je bolj zanesljivo, da si kmet-
je socialno varnost la^e zagotavljajo, 
če so zaposleni v tovarni. »Nekje to 
usklajevanje gre, drugje ne«, pravi Pe-
ter, »odvisno od pridnosti in iznajdli-
vosti«. 

Nad stanjem v kmetijstvu in državi 
nasploh so razočarani. Ko sem jih pov 
prašal za mnenje o kmetijski zadrugi, 
so se le nasmejali. »S krediti te hočejo 
odreti do kože«. Pri tem dodajajo še 
stare zgodbice, da so kmetijski pridel-
ki, mleko in meso podcenjeni, da je 
težko obnavljati kmetijske stroje, kaj 
šele kupovati nove. Ne vedo več, kako 
bo šlo naprej. 

S takimi zgodbicami me zadnje čase 
zasujejo prav pri vsakem obisku na 
kmetiji. Ko jih malce pobaram, da je 
njim morda vendarle lažje kot mrio-
gim v mestu, so tiho in se nasmejijo 
Včasih kdo le še doda: »Toda oni lah-
ko gredo poleti na dopust, mi nikoli-' 

VOJKO ZUPANC 

Klinarjevi pred obnovljeno hišo, do katere se bodo lahko kmalu pripeljali P" 
asfaltu. 



Ilir poplav ne bi smel biti skrivnost 
^gonU^nnegolO¥Ost v '^oficirskem'' bloku v CeUu 
y bloku na Trgu oktobr-

revolucije, Celjani mu 
^jvijo kar oflcirski blok, 
%da »obsedno« stanje. 
Stanovalci se vsak dan naj-

ozrejo v nebo, in če je 
''j,lakov malce preveč, že 
ll^išljajo o ukrepih, ki so 
^zadnja dva meseca že va-
Ui. Ne sicer vsi. V stanju 
pripravljenosti so pred-
Ltn tisti iz vrhigih nad-
stropij. oni spodnji pa po-
kopoma okušajo delčke 
gevšečnosti«, s katerimi se 
jobesedno spopadajo njiho-
vi gornji sosedje. 
2 vedri odnašati vodo iz 

jpalnic, dnevnih in otroških 
jQb pač ni početje, ki bi sodi-
lo v normalni delokrog ne-
iihtnega dne. NžObolj jih jezi 

in skrbi dejstvo, da še danes 
ne vedo, kako dolgo bo ta 
agonija še trajala. 

V dvaintridesetih letih 
zgodovine bloka, ki se je 
v Celju prvi ponašal z dviga-
lom, ni bilo večjih pretresov, 
vse do letošnjega junija. Ko-
nec tega meseca je bil močan 
naliv, ki je speče stanovalce 
v stanovanjih pod teraso pre-
senetil s curki vode, ki so po-
st^ali iz minute v minuto 
močnejši. Vode v stanova-
njih je bilo vse več in več in 
treba je bilo vzeti v roke ve-
dra, odmikati pohištvo, 
zmanjkovalo je polivinila. 
Stranke iz spodnjih nadstro-
pij so hitele v zgornja z vse 
mogočimi pripomočki, ki bi 
ublažih škodo. Sohdarnost 

se je pokazala v najlepši luči. 
Deževje se je umirilo in hišni 
svet je ukrepal. Poslal je spo-
ročilo na pristojno instituci-
jo oziroma na njene službe. 
Vojska je nato kratko in jedr-
nato sporočila, da ni prav no-
benega izgleda, ker ni denar-
ja. Na ponovno »sitnarjenje« 
so prišli ogledniki, rezultat 
tega ogleda pa je bil spet le 
odgovor, da ni denarja za po-
pravilo. 

In spet je bil nahv in spet 
dodatna škoda in spet komi-
sija in spet nič. 

Zadevo okoh »vira moče« 
so vzeli v roke stanovalci, ki 
so prišh do domneve, da so 
poplave posledica nestro-
kovno opravljenega lanske-
ga popravila terase. In brž-

čas im^jo prav. A k ^ , ko ar-
mije, pristojne direkcije za 
izgradnjo in vzdrževanje sta-
novanjskega fonda v JLA, to 
sploh ne zanima. Do zdaj se 
jim ni zdelo vredno ugotovi-
ti, kje in zak^ so v stanova-
njih poplave. 

Po zaključku redakcije smo 
izvedeli, da so v torek prišli 
delavci in začeli s popravili 
na terasi, ker pa ne zmanjšuje 
krivde odgovornih, saj je ško-
da po dveh mesecih neprimer-
no večja, kot bi bila po prvem 
opozorilu stanovalcev oziro-
ma po prvem nalivu dežja. 

Stanovalci po mnogih opo-
zorihh zd^ samo čakajo in 
- ne dočakajo. Z d ^ sije son-
ce, kot nalašč za popravilo, 
v stanovanjih pa odpada 
omet, stene so polne zdravju 
škodljivih raznobarvnih gob, 
plesni parket in stavbno po-
hištvo je od vode napeto, lju-
dje spijo na tleh, ker se bojijo 
dežja. Sicer pa - ta propada-
joča stanovanja je treba vide-
ti, opisati se tega ne da do-
volj dobro. Morda bi bil do-
volj le m^hen , finančno ne-
zahteven poseg in tegob bi 
bilo za vselej konec. A to se 
nikomur ne zdi vredno stori-
ti. Dovolj je pojasnilo, da de-
narja ni. Vlaga pa se pomika 
navzdol, strah pred nevihto 
se širi v spodnja nadstropja. 
Prizadeti stanovalec, Zdrav-
ko Maksič, delegat hišnega 
sveta in dolgoletni strokovni 
delavec v stanovanjskem or-
ganu garnizije v Celju je ob 
vsem tem dejal: »Gre za ma-
lomaren odnos do skupnega, 
družbenega premoženja.« 

Ne, to ni napad na JLA. Je 
le dobrohotno opozorilo, da 
v bloku na Trgu oktobrske 
revolucije v Celju nastaja in 
raste družbena škoda in da 
bi bilo treba storiti vse, da se 
jo z^ezi. Morda vse skupaj 
niti ne bi bilo drago. Prav 
zaradi tega »morda« smo se 
lotih tega pisanja. 

MARJELA AGREŽ 
Foto: EDI MASNEC 

Šoštanjski gasilci praznovali 
Minulo soboto so gasilci 

CD Šoštanj v Šoštanju pri-
pravili javno gasilsko vajo, 
jvečer pa v domu kulture 
slavnostno sejo, na kateri 
so podelili okoli 150 priz-
nanj, odlikoval^, častnih 
diplom in jubilejnih plaket. 
V nedeljo dopoldan so or-

pnizirali 6. tradicionalni 
Zunkovičev memorial, ki se 
ga je udeležilo 17 gasilskih 
ekip z ročnimi in motornimi 
brizgalnami, izdelanimi 
v prejšnjem stoletju. Gasilci 
GD Ljubno ob Savinji so 
Ijvojo ročno brizgalno iz leta 
1886 pripeljali s konjsko 
l̂ prego - in zmagali. V kate-
goriji motornih brizgaln pa 
so bili negboljši gasilci GD 
Loke pri Zusmu. 

Popoldne je skozi mesto 
ircnila vehka gasilska para-
ia, pri gasilskem domu pa so 
I velikim zborovanjem pro-
slavili 110 letnico delovanja 
GD Šoštanj. Proslave se je 
udeležilo veliko uglednih go-
stov, med njimi tudi prof dr. 
Branko Božič, predsednik 

Gasilske zveze Slovenije, ki 
je zbranim tudi spregovoril. 
Prisotni so bih tudi gostje iz 
ZRN, avstrijskega mesta 
Spittal, ki so s seboj pripelja-
U tudi godbo na pihala, pri-

peljaU pa so se tudi gasilci 
pobratenega gasilskega dru-
štva iz Čazme. Ob tej prilož-
nosti so predah namenu tudi 
nov gasilski avtomobil. 

V. KOJC 

Bitka za vodo 
z gradnjo vodovoda Suha 

dol-Klokočovnik, ki so ga 
v krajevni skupnosti začeli 
graditi lani, bodo te dni na-
daljevali. Krajani v teh tež-
ko dostopnih krajih že tež-
ko pričakujejo vodo iz vo-
dovodnega omrežja, še težje 
tisti kmetje, ki imajo v hle-
vu veliko živine. 

Akcije gradnje vodovoda 
so se lotili lani, in sicer na 
potezu sedmih kilometrov in 
pol, na težko dostopnem te-
renu. Krajani so za gradnjo 
prispevali precej denaija, 
materiala in zlasti prosto-
voljnih delovnih ur. Kar 7 ti-

soč delovnih ur jim je »po-
žrl« vodovod. Vehko so jim 
pomagah tudi vojaki. 

Te dni nameravajo z grad-
njo nadaljevati. Črpalke za 
vodo so že kupili, cevi priča-
kujejo čez nekaj dni. Težave 
so le z zbiranjem sredstev, 
saj je denar letos teže zbrati 
kot ga je bilo lani, tarnajo 
krajani v Suhem dolu in Klo-
kočovniku, s^j jih bo vodo-
vod dodobra osušil. Letos 
morajo namreč plačati še 
prispevek za priključitev na 
vodovodno omrežje v višini 
1,12 mihjonov dinaijev. 

MP 

Prišli so nazaj v domači kraj 
nedeljo so se zbrali krajani Maik, rojeni In stanujoči v vasi 

Vaščani Matk, vasice, od-
daljene 4 km od Prebolda, 

jo obdajajo Hom, Golava 
in Mrzlica, so pripravili 
dvodnevno praznovanje. 
V vas so povabili vse vašča-
»e, ki stanujejo v Matkah, 
ili pa so se tu rodili, pa so 
odšli v svet iskat lepšo pri-
•lodnost. Da pa to ne bi bilo 
samo srečanje, kot toliko 
drugih, so pripravili prikaz 
'očnih in starih kmečkih 
del ter razstavo cvetja. Vse 
razstavljene izdelke in rože 
Pa so prispevali krajani 
Matk. 
'Radi s e d r u ž i m o , « m i j e 
j' razgovoru povedal Ivan 
^bar, eden izmed organiza-
'oijev srečanja. »Pa smo se 
odločili, d a s e d o b i m o vs i , k i 
Ijio doma ali pa izhajamo iz 
"^atk. Tudi poznamo se ne 
Več vsi med sabo, tako da je 
^ srečanje tudi priložnost za 
'Navezovanje novih stikov, 
l^lepanje novih poznanstev. 

se radi vračamo nazaj 
I rodno vas, nam dokazuje 
^di rojak, ki je na srečanje 
P^^el celo iz Avstralije.« 

frvi dan so ob cesti, ki se 
'Je med hišami v Matkah, 

fN^Pravili prikaz starih 
Jpečkih opravil. Tako smo 
^'^iskovalci lahko videh, ka-

Se kuha žganje, prikazali 
° stara opravila, s katerimi 

^ Se pečali dedki in babice 
pan j i h generacij. Lahko 
•"o si ogledali žganje apna, 
® žganje oglja, mlatiči so na 

roke mlatili pšenico, ženske 
so jo v žrmljah zmlele v mo-
ko in iz nje zamesile testo za 
kruh. Na drugi strani ceste 
so tesarji tesali debla in jih 
oblikovali v tramove, malo 
višje pa sta ženici ob pesmi 
»... le predi, dekle, predi.. .« 
predli lan in volno na kolo-
vratih. »Z vsem tem smo se 
včasih preživljali,« mi pravi 
Ivan Lebar. »Ne bi radi, da bi 
to potonilo v pozabo. Že dol-
go je tega, kar so bili na poto-
ku Kolji mlini. Pa jih ni bilo 
tako malo!« 

Poleg kmečkih del so pri-
pravili tudi razstavo cvetja in 
drobnih predmetov. Dvora-
na nad gostilno Gasilec je bi-

la res čudovito urejena 
s cvetjem in predmeti, ki so 
jih za namen razstave poso-
dili krajani Matk in tisti, ka-
terih rodna vas so Matke. 
V pogovoru je Vilma Jero-
mel povedala: »Ne bi smeli 
dopustiti, da se družabnost 
izrodi. Tako druženje nam 
pomaga, da prebrodimo 
vsakdanje težave. Razstave 
pa ne bi mogli organizirati, 
če pri tem ne bi imeli podpo-
re vseh Matkenčanov. Zato 
se jim za izkazano zaupanje 
in pomoč zahvaljujem. 

V nedeljo pa so se vsi sku-
paj zbrali na igrišču. Zase in 
za obiskovalce so pripravili 
raznohk in dober kulturni 

program. Začeli so z legen-
dami o Matkah in okoliških 
hribih, prebrali vaško kroni-
ko, peli pesmi domačih, va-
ških avtorjev in se čudili va-
škemu čarodeju. Padla je tu-
di mnogokatera pikra na ra-
čun današnjih težav. 

Matkenčani imajo radi 
svojo vas. To se vidi tudi po 
tem, kako so se potrudih pri 
organizaciji teh dveh dni 
praznovanja. Za vse to in za 
dobro voljo, ki so jo izkazali, 
si zaslužijo vso pohvalo. 

L.B. 

Vilma Jeromel: »Bilo je lah-
ko in lepo pripraviti razsta-
vo s pomočjo vseh krajanov 
Matk in tistih, ki iz Matk 
izvirajo.* 

Ivan Lebar: »Lepo se je do-
biti zopet skupaj. Poplačilo 
za ves vložen trud in delo pa 
so zadovoljni obrazi sovaš-
čanov.* 

»Takole smo vsako jutro, ce smo noieli jesti žgance, mleli 
moko v žrmljah.* 

Koga kliče Viktorija Frelih na pomoč? In kako dolgo bo še 
klicala? Da je njena prošnja upravičena, govori fotografija, 
ki ploh ne more povedati vsega. 

Prebold praznuje 
Krajevni praznik bo v Mariji reki 

Leta 1936 je bila splošna 
stavka tekstilnih delavcev 
Slovenije. Tako v KS Pre-
bold prazni^ejo svoj kra-
jevni praznik 29. avgusta, 
na dan, ko so se pred 53 leti 
stavki pridružili delavci 
Tekstilne tovarne Prebold. 

Letos bo krajevni praznik 
od 26̂ . avgusta do 3. septem-
bra. Še najbolj slovesno bo 
v vasi Marija reka, kjer so 
letos ta praznik tudi pripra-
vili. V nedeljo, 27. avgusta, 
bodo slavnostno otvorili 
klubske prostore OO ZSMS 
Marija reka na igrišču pri 
Kranjčevem mlinu, ob 9.30 

uri pa bo še slavnostna seja 
s podelitvijo priznanj najbolj 
delovnim v Domu pod reško 
planino. Za popoldne pa so 
poskrbeli za prijetno zabavo. 

Sicer pa bo teden prazno-
vanja v znamenju športnih 
prireditev. Tako bo v soboto, 
26. avgusta bo 10. uri nogo-
metni turnir na igrišču v Ma-
riji reki, naslednji dan bo na 
istem mestu še tekma v stre-
ljanju z zračno puško, ob 
istem času bo v torek keglja-
ški turnir v hotelu Prebold, 
v sredo bo ob 16. uri bahna-
nje v preboldskem gagu, 
v četrtek ob isti uri bo odboj-
karski turnir na igrišču v Ma-
riji reki, v petek, prvega sep-
tembra, bo ob 16. uri turnir 
generacij v košarki na igriš-
ču pri osnovni šoh v Prebol-
du, naslednji dan pa bo ob 8. 
uri turnir posameznikov 
v tenisu na igrišču pri baze-
nu v Preboldu. Popoldne ob 
15. uri pa bo v Domu pod 
reško planino srečanje 
osemdesetletnikov. Za zad-
nji dan, nedeljo 3. septem-
bra, pa so organizatorji pri-
pravih najbolj množično pri-
reditev - pohod krajanov iz 
Prebolda v Dom pod reško 
planino, ki se bo začel ob 7. 
uri zjutraj, ob 8. uri pa bo še 
turnir dvojic v tenisu na 
igrišču pri bazenu. 

L.B. 

Za kratek čas še 
v staro dobovško 
šolo 

Osnovna šola v Dobovcu, 
ki so jo zgradili s šmarskim 
samoprispevkom, še ne bo 
nared do pričetka novega 
šolskega leta. Predvidoma 
se bo zvonec v novi šoli 
oglasil proti koncu letošnje 
jeseni. 

Gradbena dela so konča-
na, zd^ urejajo prostore ozi-
roma nameščajo opremo, po-
trebno pa je urediti še zuna-
nje okolje. Vse to bi s pospe-
šenim ritmom sicer lahko 
opravili do 1. septembra, a se 
je pokazalo, da naglica ni po-
trebna. Šolska zgradba je na-
mreč povezana in odvisna od 
krajevnega vodovoda, ki ga 
bodo v Dobovcu pričeli 
v kratkem graditi. Za šolarje 
iz Dobovca in sosednjih kra-
jev se bo torej le še letos pri-
čel pouk v stari šoli. M. A. 



O pivu tako In drugače 

v letos sicer ne prevročih po-
letnih mesecih, se vrček gren-
kega piva prijetno prileže osu-
šenim grlom. Na Štajerskem ga 
imamo dovolj po zaslugi laške 
Pivovarne, pa še kakovostnega 
povrhu. Najbolj se laškopivov-
ska pripadnost izrazi na terito-
riju konkurenčnih pivovarn, 
kjer Štajerci radi prisegamo 
na Zlatorog. Pivo pa seveda ni 
umislek nove dobe, temveč so 
ga pili že Babilonci in Egipča-
ni, Germani, Kelti, Slovani in 
Skiti. 

Izdelovali so ga iz različnih ži-
taric ter mu dodajah arome in 
med. Hmelj se je v varenju piva 
uveljavil šele v 8. stoletju. Še 
danes je proizvodnja piva v ne-
katerih, za nas eksotičnih drža-
vah precej drugačna kot je v na-
vadi. Tako so kitajski samshu, 
korejski suk in japonski sake 
narejeni iz riža, pulqua, mehi-
ško pivo, pa je narejeno iz fer-
mentiranih rastlinskih sokov 
agave. Nam je bliže Pivovarna 
Laško in ker nam je Zlatorog že 
prirasel h grlu, smo za vas izbr-
skali drobne Laško-pivovske 
zanimivosti. 

Laško pivo so pili 
Egipčani in Indijci 

v Laškem varijo pivo že več 
kot 160 let. Leta 1825 je Franc 
Gayer uredil v nekdanjem Špi-
talu (današnji hotel Savinja) pi-
vovarno, z zmogljivostmi tisoč 
hektolitrov piva. Kasneje je pi-
vovarno kupil Anton Larisch in 
jp prinesel v Dolinski kot pod 
Smihelom. Nova pivovarna je 
imela zmogljivost 20 tisoč hek-
tolitrov piva, še petnajst tisoč 
hektolitrov več pa so piva zvari-
li na prelomnici stoletja. Lastni-
ki so se zamenjevali, v času, ko 
je bila pivovarna v rokah Simo-
na" Kukca pa so laško pivo izva-
žali tudi v svet. Z njim so si žejo 
gasili celo Egipčani in Indijci. 
Simon Kukec je prejel celo odli-
kovanje francoske vlade za od-
lično kakovost piva. 

Stari recept za pivo, povzet 
po raziskovalni nalogi o pivu, 
štorskih osnovnošolcev: »Su-
rovine: 15dkg ječmena, 2dkg 
hmelja, 10 litrov vode, 15dkg 
sladkorja, 8-9 kavnih žličk 
sladkorja, 5dkg koruze. Ječ-
men prepražimo, da svetlo por-
javi. Ko se ohladi, ga pomeša-
mo s hmeljem in koruzo. Vse 
sestavine damo v platneno 
vrečko in kuhamo v desetih li-
trih vode na temperaturi vre-
nja dve uri. Ohlajeno tekočino 
precedimo skozi plast gostega 
blaga. Tekočini dodamo ISdkg 
sladkorja in dobro premešamo, 
da se ves sladkor raztopi. Pivu 
nato primešamo še 2dkg kva-
sa, ki ga prej raztopimo v slad-
ki vodi. Posodo, kjer pivo vre, 
dobro pokrijemo in vsakih 12 
ur poberemo peno in nesnago. 
Po 36 do 44 urah se pivo skoraj 
zbistri in vrenje skoraj prene-
ha. Takrat lahko pivo pretoči-
mo v steklenice, v katere doda-
mo še za eno kavno žličko slad-
korja. Steklenice lahko zama-
šimo z raznovrstnimi zamaški. 
Pivo naj zori v hladni kleti 
vsaj 10 dni. Dalj kot bo stalo, 
boljše bo. Pred serviranjem ga 
ne smemo tresti, ker postane 
motno zaradi usedline na dnu. 
Peni se zelo dobro, barve je le-
pe, okus pa je v veliki meri od-
visen od kvalitete hmelja.« 

Po prvi svetovni vojni so se 
zaradi gospodarske krize priče-
le tudi težave v laški pivovarni. 
Na skrivaj so jo pokupili delni-
čarji ljubljanske pivovarne in jo 
tudi prodali. Likvidacija je bila 
leta 1924. Pet let kasneje so za-
stopniki gostilničarskih pivo-
varn, predvsem Slovenci, usta-
novili delniško družbo. Dogovo-
rili so se, da bodo na novi loka-

ciji v Laškem zgradili pivovar-
no. Po približno desetih letih 
gradnje na današnji lokaciji, je 
zrasla pivovarna s kapacitetami 
60 tisoč hektolitrov piva letno. 
Med drugo svetovno vojno je za-
radi bombardiranega mostu pi-
vovarna večkrat ustavila proiz-
vodnjo, v pogon pa so jo znova 
pognali 1946. Z dvigom standar-
da v 60. letih se je povpraševa-
nje po pivu tako povečalo, da se 
je laška Pivovarna umaknila iz 
kranjskega, primorskega in 
kvarnerskega tržišča, da je lah-
ko zadostila potrebam Štajer-
ske. S povečanjem kapacitet po 
letu 1965 pa so trgovsko mrežo 
zopet razširili. Lani so izgradili 
novo varilnico, ki omogoča pro-
izvodnjo 2 milijona hektolitrov 
piva letno. 

Po besedah Gorazda Šetine iz 
laške Pivovarne, ki nas je pope-
ljal skozi zgodovino pivarstva 
v Laškem, je bilo pivo včasih 
pijača višjih slojev. V letih od 
1890 do 1950 so pivo točili 
v glavnem v hrastove sode, pro-
dajali pa so ga v gostinskih 
obratih. Nižji sloji pa so pivo 
varili doma. 

V petdesetih letih, ko se je 
uveljavila steklena embalaža, 
povečal pa se je tudi standard, 
je pivo, proizvedeno v pivovar-
nah, postalo dostopno vsem 
slojem. 

Regina Kirn-Godec: »Degustri-
rati pivo v zgodnjih jutranjih 
urah ni najbolj prijetno.« 

Po vodi se pivo pozna 
Za kvaliteto piva skrbijo v pi-

vovarnah tehnologi. V laški pi-
vovarni je ena izmed njih Regi-
na Kirn-Godec. 

»Osnovne zakonitosti piva so 
stare. Z leti s e j e dopolnjevala le 
oprema, ki je bila modernejša 
predvsem tudi v smislu prihran-
ka energije. »Včasih so bile ka-
di, kjer je vrelo pivo odprte, da-
nes so to zaprte posode pod pri-
tiskom, ki pivo ščitijo predvsem 
pred nesnago. Higiena je na-
mreč predpogoj za kvaliteto. »Z 
novo varilnico, ki smo jo dobili 
lani, se uvrščamo med največje 
prozvajalce piva na Balkanu, po 
proizvodnji in prodaji pa smo 
prvi v Jugoslaviji,« je povedala 
Regina Kirn-Godec. Nova varil-
nica je pivovarni prinesla tudi 
prihranke pri energiji za okoli 
50 odstotkov. Danes so v pivo-
varni vodene avtomatsko tudi 
polnilne linije, pa kontrola 
spremljanja. . . »Tako je danes 
nemogoče, da bi nam »ušla« 
kakšna nečista steklenica, ali 
steklenica s tujki, ki jih potroš-
niki zelo radi mečejo vanje.« 

Tehnologi v pivovarnah odgo-
varjajo za kvaliteto piva, zato ga 
morajo degustirati. Še posebej 
v jutranjih urah je to včasih ne-
prijetno, je dejala naša sogovor-
nica. Glede kvalitete pa meni: 
»Leta je odvisna na prvem me-
stu od vode. V Laškem imamo 
kvalitetno, zato se je verjetno tu 
tudi razvilo pivovarstvo. Poleg 
vode je potreben še pivski slad, 
ki ga pridobimo iz pivovarskega 
ječmena, po posebni zapleteni 
tehnologiji. Brez hmelja tudi ne 

gre. Srečo imamo, da smo v ne-
posredni bližini Savinjske doli-
ne, ki je znana po kvalitetnem 
hmelju, predvsem pa po dveh 
vrstah, ki jih uporabljamo tudi 
mi; to sta Savinjski golding in 
Aurora. V nadaljnji fazi nastaja-
nja piva je potreben še pivski 
kvas. Imamo natančno predpi-
sane recepture, diagrame, po 
katerih se ravnajo delavci v pro-
izvodnji, v glavnem pa kakšnih 
velikih skrivnosti med pivovar-
nami ni. Bistvena je predvsem 
kakovost surovin.« 

Karli Bolha: »Recept za kuha-
nje piva: najprej ga daš v hla-
dilnik, nato vzameš steklenico 
ven, jo odpreš in stočiš 
v »kanal«. 

Gotovo veste, da poznamo 
temno in svetlo pivo. Razlikuje-
ta se po barvi, okusu in vsebno-
sti alkohola. Temno je močnej-
še, pri proizvodnji pa uporablja-
jo barvni slad, to je slad, ki je 
proizveden na podoben način 
kot kava. Pražijo ga pri visokih 
temperaturah. Potrebujejo še 
karamelni slad in kombinacija 
obeh k normalnemu, svetlemu 
sladu, daje temnemu pivu spe-
cifično aromo in okus, s hme-
ljem pa dosežejo želeno grenko-
bo piva. 

In zakaj se nam včasih zdi, da 

pivo v steklenicah nima takšne-
ga okusa kot na primer točeno 
v gostinskih obratih? Regina 
Kirn-Godec bi nas poučila, da 
ga nismo dobro shranjevali. Ka-
kovost piva je namreč zelo od-
visna od pogojev shranjevanja. 
Pivo ne prenese visokih tempe-
ratur. Idealna je okoli 10 stopinj 
Celzija, pivo pa mora biti uskla-
diščeno v temnem prostoru. 
»Ko nas ljudje sprašujejo, kakš-
na je trajnost piva, lahko odgo-
vorimo le: pivo je trajno, dokler 
je bistro. Bistrost pa lahko po-
trošniki podaljšajo, če znajo 
s pivom ravnati.« Ce vas je zani-
malo zakaj je pivo vedno v ste-
klenicah turobnih barv, sedaj 
veste. Rjava barva ne prepušča 
mnogo svetlobe, kar ustreza 
grenko-zlati tekočini v notranjo-
sti steklenice. 

Pivo se ne peni - vzroki: v pi-
vu je premalo CO2, ali pa je pre-
mrzlo. 

Pivo se preveč peni - vzroki: 
pivo je pretoplo, pivo je bilo ta-
koj po transportu servirano in 
se še ni umirilo. 

Pivo je motno - vzroki: če je 
ohlajeno pod 2 stopinji Celzija 
postane pivo motno, pri segre-
vanju motnost izgine, možno pa 
je tudi, da je bilo pivo dalj časa 
hranjeno na toplem in se je pok-
varilo. 

Kozarci za pivo - po uporabi 
jih je potrebno vedno temeljito 
oprati v mlačni vodi. Po pranju 
z mlačno vodo jih oplaknemo še 
v mrzli in jih neobrisane posta-
vimo na zračno podlago, da se 
odcedijo. Nepravilno oprane 
kozarce spoznamo po tem, da 
v njih hitro izgine pena. 

(povzeto po raziskovalni nalo-
gi štorskih osnovnošolcev) 

Karli Bolha, šef sladarne, je 
v Pivovarni Laško zaposlen že 
40 let. Najprej je pričel kot vaje-
nec delati precej težaška dela, 
s ^ proizvodnja ni bila avtomati-
zirana. »Delali smo v kleteh pri 
nizkih temperaturah po 12 ur. 
Kot vajenci smo morali delati 
prav povsod. V pralnici sodov, 
v stekleniščnici, pa tudi v dru-
gih pivovarnah. Jaz na primer, 
sem bil v zagrebški tri mesece. 
Potem smo opravili izpit. Obi-
skovali smo tudi triletno šolo 
v gospodarstvu, tako se je ime-
novala, bila pa je za vajence. Ko 
si jo končal, si bil kvalificirani 
pivovar-sladar.« 

Karli Bolha vam bo vedel po-
vedati, d a j e osnova proizvodnje 
piva predelava ječmena v slad. 
In on, ki v sladarni združuje de-
lo že vrsto let pravi, da ima rad 
vonj, ki se širi po njej. »V kalil-
nici ječmena opravljamo neke 
vrste vrtnarsko delo in prav uži-
vamo, če vidimo, da ječmen do-
bro kali. Trenutno se lahko v na-
ši pivovarni pohvalimo z naj-
kvalitetnejšim sladom. Ta pa je 
odvisen od vrste ječmena, ki 
mora biti pravi pivovarski.« Ko 
sem ga vprašala, če mu je prišlo 
kdaj na misel, da bi pivo zvaril 
kar sam, doma, je povedal šalji-
vo anekdoto: »Hja, to je pa za-
pletena stvar, kuhanje piva do-
ma. Saj nekateri ga, ampak naj-
boljše ga je ,kuhati' tako kot je 
nekdo rekel: najprej ga daš 
v hladilnik, potem pa ga vzameš 
ven, odpreš steklenico in pivo 
stočiš v ,kanal'.« 

V polnilnici nadzoruje proiz-
vodnjo v Pivovarni Laško Mar-
jan Zabukovšek. Dnevno napol-
nijo več kot milijon steklenic, 
sicer pa v 98 odstotkih polnijo 
Zlatorog, ostala dva odstotka pa 
predstavljajo Termalni desert in 
Laški golding, ki sta močnejši 
vrsti piva, ter Zlatorog club 
v 0,33 literskih steklenicah. Pi-
vo polnijo tudi v 50 literske sode 
in manjše sodčke ter pločevin-
ke, vendar ga kar 90 odstotkov 
napolnijo v steklenice. Tudi 
Marjan Zabukovšek je v Pivo-
varni že dobri dve desetletji. Ko 
je prišel, je bila zmogljivost pol-
nilnice 8 tisoč steklenic na uro, 
danes jih napolnijo v eni uri 
okoli 60 tisoč. Tudi zabojniki so 
se spremenili. Včasih so bili le-
seni, danes so plastični. Včasih 
so jih v skladišče in do kami-
onov vozili z ročnimi vozički, ki 
so jih imenovali »rudi«, danes 
jih vozijo z viličaiji, na katere 
naloži paletirna naprava paleto 
z okoli 20 zaboji. Proizvodnja se 
torej spreminja, zmogljivost pi-
vovarne tudi, na srečo pa nas 
inflacija še tudi ni udarila toliko 
po žepu in grlih, da si ne bi mo-
gli tu in tam privoščiti te osve-
žilne grenke pijače. 

Laško pivovarno pogosto 
obiščejo dijaki, študentje, de-
lavci. Zato imajo za goste Pivo-
varne urejeno v polnilnici lično 
degustacijsko sobo. Tu in tam jo 
popestrijo s spominki, ki jim jih 
pustijo obiskovalci. Ko so se na 
iskurziji mudili delavci Elana, 
so jim v spomin prinesli smuč-
ko, na katero so zapisali: 

Prijatelji-vsem dober dan, 
želi Remont in ves Elan! 
Nas žeja matra krog in krog, 
da bi popili ves Zlatorog. 
Kako pa kaj kolegi vi? 
AVvozite Elan smuči? 
Če smučaš in si piva sit 
ne more kifeljc te zašit. 
Predpisov takih zdaj še ni, 
pa Bog ne daj, da bi bili! 
Zato mi skupaj pašemo, 
čeprav se ga nabašemo. 
In hvala vsem za lep sprejem 
in množični smuči odjem! 

Zadovoljni Kranjci iz Elana 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDO EINSPIELER 

Marjan Zabukovšek: Hrup 
v polnilnici je okoli 80 decibe-
lov. Kljub zaščitnim penastim 
čepkom se sluh z leti malce po-
škoduje. Pa mi to pride kar 
prav, če včasih nočem slišati 
kaj mi pravi žena!« 

Od piva se zvrti... 



^ Kako nam stare obrti umirajo pred očmi 

park ter to puščavo in gošča-
L l-o, ki bolj spominja na kra-
r jevno smetišče, ustrezno (ad-
f j^inistrativno) kulturnozgo-
[ (jovinsko zaščitilo. Tako zaš-
* fitena je tudi Čretnikova hi-
I ja, ki propada. 

O Lemberžanih so, davno 
je že tega, hudomušni okoli-
fani spletli mnogo šaljivih 
2godb. Danes bi bile zgodbe 
o Lembergu in o Lemberža-
pih predvsem žalostne, takš-
ne, kot je danes podoba tega 
idiličnega kraja. Dolgo se 
moraš potikati po njem da se 
prepričaš, da tu še živijo lju-
dje. Še vaški bife je bil tiste-
ga dne, ko sem obiskala lon-
čarja Franca Čretnika, 
prazen. 

, Bos med kupi gline, je 
v temni, vlažni in hladni de-
lavnici, spominjal na jam-

I skega človeka, ko je, prav po 
medvedje, z nogami mesil 
surovino. In zdi se, k o t d a j e 
bil obiska vesel. Vdovcu, ki 
živi sam in ki mu niso dolge 
le noči, se vse bolj poredko 
ponudi priložnost za klepet. 

, V kuhinji za mizo seveda, 
Franc Čretnik pa začne pri-

; povedovati o Lembergu, ki 
; ga razjedata dolgčas in malo-

dušje. 
1 »V Lembergu je bilo vča-

sih veselo, še do zadnje voj-
ne je bilo tako. Tu je bilo eno 
samo sejmišče, danes pa še 
Sole ni več. Kraj z okoli dvaj-
setimi hišami je zapuščen, 
ljudje, predvsem mladi, od-

I hajajo, in edino, kar nam je 
še ostalo, je skromen bife. 
Lemberg bo počasi umrl,« 
začne pripovedovati človek, 
čigar korenine segajo daleč 

v preteklost tega kraja. Lon-
čarstvo je tradicija Čretniko-
ve domačije, ki jo bo slejko-
prej »hudič vzel«, kot pravi 
Franc. In res ne pretirava. 
Hiša je stara, močno poško-
dovana, predvseni pa zelo 
vlažna. Ko je bil Čretnik še 
pri močeh in boljšega zdrav-
ja, bi si bil ob sedanji rad 
postavil novo hišo, a kaj ko 
dovoljenja za gradnjo ni do-

bil. Prostor, okoli 40 arov, je 
zaščiten. In človeku se hudo 
stori, ko ugleda, d a j e to nek-
danje sejmišče poraslo z vi-
soko travo in vse vrste šav-
jem, da so nekoč lepe, stare 
lipe zapuščene in da je to 
pravzaprav nadvse prikla-
den kraj za odlaganje vseh 
vrst odpadkov in dotrajanih 
predmetov. 

Komu na čast takšna »zaš-

čita«! Cretnikovemu Francu 
gotovo ne, saj nihče od otrok 
ni hotel živeti v stari, vlažni 
hiši, zato so vsi podvrsti odšli 
drugam. »Ker nove hiše ne 
smem zgraditi, moram staro 
kar naprej popravljati. Z de-
narjem, ki sem ga vložil v to 
bajto, bi si gotovo že postavil 
novo. Če bi kateri od otrok 
ostal doma, bi ga morebiti 
navdušil za lončarstvo in 
obrt ne bi propadla,« pripo-
veduje in si ne dovoli, da bi 
ga solze izdale. Upira se jim, 
ko pripoveduje o skromni 
pokojnini, ki jo prejema kot 
nekdanji steklarski delavec, 
in klone, ko razgrinja svojo 
samoto, prežeto s spomini na 
mladost, pokojno ženo in 
otroški smeh. Samotar vza-
me v roko pipec in si lušči 
suho ghno z rok in izza 
nohtov. . . 

O modelih za piške, 
tujcih in davkih 

v delavnici sva. En del je 
namenjen pripravi gline, 
drugi oblikovanju izdelkov 
in skladiščenju za kupce. Pr-
vi je temen, na tleh glina in 
naprava za mletje gline, 
v drugem, nekoliko svetlej-
šem, so za oko naj privlačnej-
ši gotovi izdelki: sklede, 
skledniki, modeli za šarkelj, 
za potico, za pripravo kruš-
nega testa, posode za moko, 
za mast, lonci in lončki in 
poseben model, v katerem se 
pečejo kure in piščanci. Me-
so, spečeno v takšni, »ana-
tomsko« oblikovani posodi. 

je hrustljavo in sočno obe-
nem. Za Čretnikovo robo se 
zanimajo predvsem tujci, pa 
tudi domačih kupcev je vse 
več. Vikendaši so najbolj 
vneti kupci najrazličnejših 
skled in vrčev, saj so minili 
časi, ko so tovrstne starine za 
boglonej odnašali iz starih 
kmečkih domačij. Da so 
prav tujci tisti, ki znajo ceniti 
te izdelke oziroma to delo, 
medtem ko se domačim 
kupcem zdi vse predrago, 
pove naš lončar, prida, da so 
za visoke cene krivi tudi vi-
soki davki, ki ga tepejo, po-
tem pa začne pripovedovati 
zgodbo, ki bi ji lahko dah na-
slov . . . 

Od gline do sklede 
Po surovino mora Čretni-

kov Franc v okoli trideset ki-
lometrov oddaljeno Celje, 
v Ljubečno, kjer si mora gh-
no sam izkopati, jo naložiti 
na tovornjak, še prej pa po-
ravnati račun zanjo in jo pri-
peljati v Lemberg. Do ghne 
pride potem, ko odstrani pri-
bližno 30 kubikov vrhnje 
plasti zemlje. Kopati mora 
poldrug meter globoko da na 
avto naloži do osem kubič-
nih metrov gline. Vse to poč-
ne ročno. Doma glino s stro-
jem dvakrat premelje in jo 
predela v »testo«, v katerem 
ne sme biti grudic. To maso 
potem tri do štiri krat z bosi-
mi nogami »premesi«, po-
trebno kohčino ghne pa nato 
za vsak izdelek še z rokami 
»prevalja«. Pove, da je po-
dobno kot s testom za kruh, 

le da ghna noče vzhajati. Gli-
na mora biti tudi primerno 
vlažna: za manjše izdelke je 
treba več vlage, za večje 
manj, to pa zato, da se model 
ne »usede«, da obdrži obliko. 

Za oblikovanje je potreben 
poseben občutek in znanje, 
ki si ga pridobivaš nekaj let. 
Za to delo pa so še vedno 
glavno orodje roke. Zadnja 
faza je žganje izdelkov, dva-
krat jih opeče v veliki peči, 
ki kar požira draga drva. Iz-
delek je gotov. Po potrebi ga 
premaže še z glazuro, pred-
vsem zato, da se ga da umi-
vati. »Za cvethčne lonce gla-
zura ni priporočjiva, saj brez 
nje glina lažje diha,« me po-
uči lončar iz Lemberga, ki še 
pove, da je glazura iz svinče-
nega materiala, d a j e »glajen-
ko« pri nas težko dobiti in da 
mora zato ponjo v Avstrijo. 
Tam dobi tudi potreben ma-
terial za to, da je glajenka 
lahko tudi zelene barve, pač 
po želji kupca,« me še pouči, 
medtem ko potihoma sešte-
vam stroške: bencin, surova 
ghna, drva za peč, dinarska 
protivrednost šilingov in pot 
k sosedom in nazaj, pa davek 
in še kaj vmes. Tu je še zna-
nje, delo v zdravju škodljivih 
pogojih. 

Kdo pravi, da je Čretniko-
va posoda draga? Jaz že ne. 
»En model za piško, pro-
sim,« pokažem na tistega, ki 
se mi zdi najlepši, plačam in 
se poslovim. Med potjo do-
mov si predstavljam Lem-
berg v času cvetoče trgovine 
in obrti, kramarja in kmete, 
ki se pogajajo za ceno para 
volov, reveže ob prangarju in 
gručice otrok s tablicami 
v rokah. Zakaj je Lemberg 
danes tako zapuščen in pra-
zen, se sprašujem, ko spet ne 
srečam žive duše na cesti. In 
bil je tistega dne četrtek. 

MARJELA AGREŽ 

i komediant v eni gsebl 
talza-HomelnlJa Iz Ložnice pri Žalcu poznajo vsi: v dobrem In slabem 

»Nikoli nisem rekel, da ne pijem rad. Prav rad pa tudi 
Pomagam. Ko se je v bližini mojega skromnega doma na 
^žnici zgodila prometna nezgoda, sem z veseljem prisko-
čil na pomoč.* 
"•azvedrilo dolgočasno jutra-
'̂ Je dogajanje. 
. Rumcajz ima tudi svoj 
image. Najbolj pogosto je 
oblečen v plavo, zamaščeno 

obute ima rumene 
škornje ali raztrgane tenis 
?^opate. Ponavadi je neobrit 

razkuštran. Zaradi dolge 
orade, ki jo je nosil svoj čas, 

ga je oprijel nadimek Ho-
tneini. 

Največ ljudi ga pozna 
v vlogi gostilniškega razgra-
jača in zvestega nogometne-
ga privrženca, ki je na tek-
^^h žalskih nogometašev 
pogosto veliko bolj opazen 
? zanimiv kot nogometaši. 
^Judje se smejijo njegovim 
Jagolijam in le malokdo se 
jP[aša, kakšen človek je 
.Ploh Rumcajz. Ali je nor? 

se le dela norega? Kakš-
0 srce se skriva v njemu? 
^orda so na to vprašanje od-

^°vorili otroci. Dasi se več-

krat bojijo njegove čudne 
narave, ga imajo radi. Tudi 
oni so mu dali svoje Jme: 
Brada. Večkrat se po Žalcu 
shšijo vzkliki: »Brada, Brada 
gre.« Rumcajz se vedno od-
zove in vedno z otroki poišče 
kaj skupnega. Kdo bi vedel, 
toda otroci kajpada še niso 
toliko obremenjeni z družbe-
nimi normami. Njim ni toli-
ko pomembno, kako človek 
izgleda, temveč kakšen je. 

Rojen v hlevu 
Prav tako kot Rumcajzovo 

življenje, je bilo nevsakdanje 
tudi njegovo rojstvo. Mati ga 
je namreč rodila v hlevu. Na 
oni strani meje se je to zgodi-
lo, v Sivici pri Čakovcu. 
Pred 42 leti je mati v visoki 
nosečnosti morala v hlev na-
krmit živino. Tam so jo zgra-
bili popadki, ki so bili tako 
močni, da se po visokem 

snegu ni zmogla vrniti nazaj 
v hišo. Rumcajz je tako prijo-
kal na svet v hlevu, med kra-
vami in telički. 

Njegova življenjska pot je 
bila trnava, pa vendarle je 
zaključil osemletko. Ljudje 
govorijo, da je imel v mla-
dostniških letih prometno 
nesrečo in da je od takrat 
malce omejen. Sam o tem 
noče govoriti. 

Drugič rojen 
Zelo rad pa omenja dan, 

ko se je ponovno rodil, kot 
pravi. Bilo je to 16. junija leta 
1980, ko se je skupaj s štirimi 
sopotniki peljal v kombiju. 
Pravi, da je bil umazan in da 
so ga podcenjevali, saj je mo-
ral sedeti v prostoru za pre-
voz tovora. Zgodila se je hu-
da prometna nesreča. V po-
polnoma razbitem avtomo-
bilu je preživel le Rumcajz. 
In to zato, ker so ga vozili kot 
vrečo krompirja. Očitno je 
lahko tudi takšna vloga 
odrešujoča. 

s premogom 
v Savinjo 

v naše kraje ga je pot zane-
sla leta 1963. Najprej je pola-
gal cevi za Pivovarno Laško, 
v Savinjski dolini je kasneje 
prevažal premog z vozovi, ki 
so jih vlekli konji. Enkrat se 
mu je zgodilo, da je premog 
prevrnil v Savinjo. Kasneje 
je v različnih krajih kopal še 
jarke. Kramp in lopato iz ti-
stih časov še hrani, potem je 
delal še v različnih tovarnah 
in na koncu obtičal v Strojni 
Žalec. Tu je delal vse do 16. 
junija letos. 

Kako naprej? 
Kajpak je Rumcajz v služ-

bi pogosto povzročal različ-
ne težave, a vendarle so ga 
imeh sodelavci radi. Ko je bi-
lo potrebno opraviti najbolj 
umazana dela, so vedno po-
klicah njega. Toda v zad-
njem času, so menili vodilni 
v Strojni, je njegovo obnaša-
nje že preseglo meje spre-
jemljivega. »Odganja nam 
stranke«, so dejali in tako je 
Rumcajz po 22 letih ostal 
brez službe. Sam pravi, da še 
ni vse izgubljeno, kajti ostalo 
mu je še sodišče. Toda ver-
jetno je njegova borba po-
dobna tisti Don Kihotovi 
z mlini na veter. Kako se bo 
preživljal brez službe, ne ve. 

Naslednja dva meseca bo 
prodajal krompir iz domače 
vasi. Kaj pa bo pozneje? Ali 
v Strojni le ne morejo po-
iskati delovnega mesta, kjer 
Rumcajz ne bi bil tohko na 
očeh ljudi in tako kvaril 
domnevnega ugleda firme? 

Od posameznikov je odvis-
no ali poskušajo Rumcajza 
razumeti ali se le zgražati 
nad njim. Pri stikih z njim 
lahko preverimo tudi lastne 
sposobnosti, kako lahko 
sprejemamo ljudi, ki živijo 
drugačno življenje. Ah je 
njegovo življenje resnično 
tako bedno, lahko ugibajo ti-
sti, ki si različne načine živ-
ljenja upajo med sabo pri-
merjati in jih vrednotiti. 

Morda je Rumcajzu čisto 
lepo, kajpada pa je povsem 
jasno, da se ne bo nikoh 
spremenil. Takšen kot je bo 
ostal in nesmiselno bi ga bilo 
spreminjati. Bolje bi mu bilo 
znova omogočiti zaposhtev. 

VOJKO ZUPANC 
Foto: EDI MASNEC 

Rumcajzu v tenisu res ni šlo najbolje, toda zato ni bil nič 
kaj nezadovoljen. Kako malo je nekaterim potrebno, da so 
srečni. 

Bodica 
Dopolnila k ustavi 
verjetno pomenijo 
- dopolnilne luknje. 
Ob onesnaženosti no-
tranje politike ne mo-
reš pričakovati - či-
stega okolja. 
»Kisli dež« je veliko-
krat posledica - skisa-
ne pameti. 
Če nočemo biti še bolj 
na psu, moramo ome-
jiti lajanje v govorni-
ške mikrofone. 
Nazadnje bo še kdo iz-
javil, da si ne nalije-
mo čistega vina - ker 
med delegati ni eno-
logov. 
Ali Švica ponuja Ju-
goslaviji pomoč iz 
hvaležnosti, ker naši 
vodilni tako »pridno« 
nalagajo denar v švi-
carske banke? 

Želja po prodoru 
v Evropo je nekaj po-
dobnega, kot želja 
študenta teologije, da 
postane papež. 
Tisti, ki radi perejo 
možgane, bi verjetno 
doma ne znali oprati 
niti lastnih gat. 
Pri nas je vse izredno 
- izredni kongresi, iz-
redna neodgovornost, 
izredna draginja in iz-
redna inflacija. 
Notranja politika vse 
bolj postaja boj proti 
takim, ki znajo brati 
med vrsticami. 



Nečloveški 
odnos zdravnika 

ž e od otroških let boleham 
na ledvicah. Kl jub dolgolet-
n e m u zdravljenju sem pred 
osmimi leti začela hoditi na 
diahzo. Sprva dvakrat teden-
sko, vendar se mi je s tanje že 
na začetku poslabšalo, tako 
da celih osem let ob iskujem 
celjsko bolnišnico vsak dru-
gi dan. Ker smo bolniki s to 
boleznijo do ostalih bolezni 
m a n j odporni, se je tudi me-
ne v zadnjem času loteval 
močan kašelj. Pri dr. Pusto-
vai ju sem dobila napotnico 
za pregled grla. Ko sem 3. 8. 
1989 prišla na pregled (iz dia-
lize) na otorinolaringološki 
oddelek sem doživela nepri-
je ten dogodek. 

Najpre j sem prosila sestro, 
če me lahko vzame na pre-
gled še tisti dan. Dejala je, da 
m e mora naročiti. Kl jub 
prošnji me je naročila za 22. 
8. 1989. Ker se zelo slabo po-
čutim, sem jo še enkra t pro-
sila, da m e spre jme še ta dan. 
Nato me je poslala k zdravni-
ku, češ na j se sama dogovo-
rim z nj im. 

Vstopila sem v ordinacijo, 
k jer me je sprejel starejši in 
precej mrk zdravnik (pozne-
je sem izvedela, da je to dr. 
Kopitar). Izpod čela me je 
vprašal ka j bi rada, jaz pa 
sem ga prosila za pregled gr-
la še istega dne. Pokazal je 
na k u p zdravstvenih izkaz-
nic in me zavrnil, češ da ima 
ta dan že preveč pacientov. 
Povedala sem mu, da sem 
naročena šele 22. 8., da se ob 
vsaki dializi zelo slabo poču-
tim in da lahko mogoče do 
takrat že umrem. Ob tem se 
j e zadri: »Umrite, pa umri-
te!« Ob teh besedah sem bila 
šokirana, užaljena in ostala 
sem brez besed. Takoj nato 
s e j e zadri: »Ven, ven!« in me 

dobesedno nagnal iz ordina-
cije. Pacienti, ki so ta dan 
čakali v ordinaciji so bili pri-
ča tega dogodka. Vsa razoča-
rana in užaljena sem odšla 
k prim. Močivniku, ki me je 
s prijazno besedo znal poto-
lažiti. 

Ob tem nepr i je tnem do-
godku se sprašujem, če se 
dr. Kopitar sploh zaveda, 
kakšna bi morala biti zdrav-
nikova etika. Glede na nje-
gova leta in izkušnje, ki s i j i h 
je ver jetno v teh letih prido-
bil, njegovo obnašanje kaže 
ravno nasprotno. 

SILVA LAPORNIK, 
Tevče 32/A, Laško 

Zahvala 
očesnemu 
oddelku 

Rad bi se preko časopisa 
zahvalil očesnemu oddelku 
celjske bolnišnice, k jer so 
nama z ženo tako lepo poz-
dravili oči in priskrbeli oča-
la. Tako na stara leta (meni je 
87 let. Angeli pa 90 let) spet 
lepo vidiva. 

MELHIOR ŠRAJ 
Trnovo 7, 

Sedraž pri Laškem 

Teharje propada 
Tehar je nekoč prijazna idi-

hčna vasica s čudovito okoli-
co vtkana v bogato zgodovi-
no vse tja v srednji vek. Vasi-
ca, ki je bila draga skoraj sle-
he rnemu Celjanu, saj je lah-
ko vedno čudovito doživel 
popoldanski izlet. Sedaj kot 
izmučena starka sameva, ča-
ka smrti, najbolj krute ekolo-
ške smrti. Kot prekletstvo 
sedanjega modernega časa je 
prišlo nad te, nekoč čudovite 
kraje, nad nas nič krive vaš-
čane. 

Moja zibelka je stekla po 
vojni prav tu na Tehar ju . Pri-
povedovali so nam otrokom 
o gnili Jugoslavij i vse mogo-
če, pripovedovali o sedanjih 
in pr ihodnih časih optimi-
stično, a mi malčki smo 
z otroškimi naivnimi očmi 
zrli nerazumlj ive dogodivš-
čine v naši vasi. Spomin jam 
se, kako je pod večkratno de-
tonacijo dinamita padla cer-
kev sv. Štefana (zgodovinski 
spomenik), kako je padel Be-
žigrad, kako žalostno je kon-
čala naša l juba stoletna šola, 
kako je usahnila marsikatera 
lipa, hruška, jablana ali 
hrast, ki so nekoč kot varuhi 
ždeli nad domačijami. Kot 
v »Vorančevem Peklu« smo 
se počutili otroci, ko smo na-
birali borovnice v k r ^ u , k jer 
so se dogajale grozote vojnih 
in povojnih dni. Kako je pre-
sunil otroško srce pogled na 
poginulo kravo ali konja 
bližnjega soseda. 

Teharčan, nekoč t rden na-
preden • kme t je postal čez 
noč reven, obupan saj je zgu-
bil pravi zaklad (najboljšo 
zemljo), l jubl jena domača ži-
val mu je zbolela in poginila. 
Mnogi moji vrstniki so dobe-
sedno pobegnili iz teh priza-
detih krajev v spoznanju, da 
tu ni več možno normalno in 
zdravo živeti. Tisti bolj 
vztrajni in navezani na rodni 
kraj smo pa ostali. Ustvarili 
smo si mlade družine, a žal 
smo spoznali, kako prevara-
ni smo, saj ne moremo nudit i 
o t rokom niti toliko, kot smo 
prejeli v tistih borih letih po 
vojni mi. Zdravje teh naših 
malčkov je ogroženo. 

Kot oče petih mladoletnih 
otrok brez moči z grozo opa-
žam, kako nam bližnji dim-
niki, zastrupljena zemlja in 
z njo vsa hrana, počasno 
a vztrajno uničuje jo mlada 
življenja. Iz analiz naših pri-
delkov je razvidno, kako za-

strupl jeno hrano uživamo že 
vrsto let, a se nihče nič ne 
zmeni in nič ne ukrepa. Na 
našo pritožbo zaradi ogrože-
nosti in prošnjo za izselitev 
se ni nihče od krivcev niti 
odzval. Sprašu jem se ali je 
mogoče, da živimo sredi 
Evrope leta 1989, da kot ob-
čani in državljani sodobne 
družbe n imamo pravice niti 
živeti? Ali se res ne more naj-
ti odgovornih za takšno po-
četje, ali tristo družin, ki jih 
obkrožajo dimniki, ne pome-
nijo občini Celje in Sloveniji 
nič? 

Teharčani doživljamo v tej 
naši moderni dobi veliko hu-
dega, veliko krivic. 

Družina REZAR 
Bukovžlak 28, Teharje 

Stric, dajte ml 
za socialno 
štruco 

s pri jatel jem stopava po 
pločniku. Pogovarjava se, 
smejeva, veselo kramljava; 
praznovala sva, nekajkra t po 
dva deci merlota na račun 
prijateljevega rojstnega dne. 

- Fonza, greva še v »Sa-
vinjko«? rečem prijatelju. 

»Savinjka« ima kar prije-
ten bife, tudi predrag ni. Do-
bro založena samopostrežna 
trgovina. Mogoče v Žalcu še 
najbolj . 

- Greva! me prijatelj mah-
ne po rami. Abraham in 
roj[stni dan! 

Ze zavijeva v pravo smer, 
kar stopi pred na ju fantič, 
star mogoče deset let. Ne 
vem zakaj se obrne ravno 
proti meni. 

- Stric, daj te mi za eno so-
cialno štruco! 

- Ti bi moral biti v šoli in 
ne na ulici, mu rečem. 

- Nič mu ne daj, se prija-
telj razhudi. Cigarete in vži-

galice si bo kupil . Veš, dan-
današnj i že smrkavci kadijo! 

- Stric, ne bom. Doma 
imam dve mlajši sestrici. 
Obe sta bolni. Mama je 
v s lužb i . . . 

- Pa oče? ga vprašam. 
- Pust i l je nas. Z drugo ži-

vi. Tamle, v sol idarnostnem 
bloku imamo garsonjero. 
Prosim, stric, pa mi sami ku-
pite štruco, če mislite, da 
bom denar zapravil. 

- Fonza, počaksg me v bi-
feju. Alo, pobič, pojdiva 
v pekarno, pr imem fantka za 
roko. Med pot jo do pekarne 
mi razloži, kako borno živijo. 
Mama malo zasluži in da je 
že večkrat šel v vas h kme-
tom prosit za krompir , fižol, 
jabolka. 

- Eno belo in eno socialno 
štruco! rečem prodajalki. 

- Stric, s tokrat hvala! mi 
je pogledal v oči. Čeden fan-
tek, sem pomishl, ko je stis-
nil štruci in jadrno odšel. 

Ko sem odhajal proti bife-
ju, sem premišljal, kako sem 
tudi jaz kot fante v stari Ju-
goslaviji hodil prosit od hiše 
do hiše. In kadar sem prine-
sel dobrot polno košaro, smo 
bili srečni, presrečni. Torej 
smo spet tam kot pred dobri-
mi petimi desetletji? 

DRAGO KUMER 

Malenkosti, ki to 
niso 

ž e dolgo se pripravljam, 
da bi vam napisala par vr-
stic. Gre za stvari, ki so zame 
p o m e m b n e in m e motijo. Pr-
va je reguliran potok ob stari 
Dečkovi cesti, ki je napol-
njen s smrdečo vodo in raz-
nimi odpadki . Ob potoku je 
tudi živa meja iz smrek. Tri 
smreke so se že posušile in 
bi j ih bilo pot rebno odstrani-
ti, ostalim pa porezati spod-
nje veje in očistiti potoček. 

Lani, ko je bil na Golov 
sejem, sem se peljala iz ji*^ 
be domov. Videla sem d^̂ ^ 
no z otroki, ki se je o d p ^ 
Ijala na sejem. Pa je del̂ i 
ce, ki je bilo bolj živo 
tekalo naokrog, padlo v t jJ 
umazano vodo. Morali so 
sezuti, da je šla bosa napj^' 
No, k sreči ni bilo nič 
ga, pri jetno pa menda tudi! 
bilo. 

Druga stvar, ki me moti j. 
glavna vrata v samopostr« 
ni trgovini v Novi vasi, 
zaprta. Pač pa so odprta v^ 
ta tik ob steni, k jer so še st! 
jala za kolesa. Če tam stojL 
kolesa, je tako k o m ^ 
meter prostora za vstop v^ 
govino. Sprašu jem se, za^ 
se moramo tam drenjati, J 
pa to ni potrebno. 

MARIJA GAJŠE), 
Kraigherjeva 25 

Cel* 

Titova cesta na 
Kozjanskem je 
še vedno 
makadamska 

Veliko je že bilo obljub, d, 
bo cesta Šentjur-Slivnica-
Lesično in napre j proti zi 
grebu asfaltirana, toda vselq 
je šlo za prazne obljube. Zj 
te kra je nobeden več ninu 
posluha. Po tej cesti vsak 
dan vozi 26 Izletnikovih av 
tobusov in še precej več 
osebnih in tovornih avtomo-
bilov, tako da ob cesti sploi 
ni videti več zelenja, k i je pt 
krito s prahom. Najbolj tete 
žave občut imo delavci, ki st 
po tej cesti vsak dan vozimi 
na delo. 

Danes, ko je asfaltiranih a 
veliko kra jevnih poti, jij 
skrajni čas, da se uredi tui 
ta p o m e m b n a cestna povt 
zava. U. J . Kozjansk 

Ob čisti Kolpi 
Med žalskimi taborniki v Bell krajini 

Zveza t a b o r n i k o v občine 
Žalec je tud i le tos p r ip rav i -
la t a b o r j e n j e za vse taborni -
ke v občini . Tabor i l i so od 8. 
do 17. avgus t a in s icer v Po-
zeml ju ob Kolpi . Tabor i lo je 
105 čebelic, medvedkov , 
m u r n o v , t a b o r n i k o v in ta-
born ic te r k lubovcev iz ta-
bo rn i šk ih odredov iz Žalca , 
Polzele, Pet rovč , P rebo lda 
in Šempe t r a . Obiska l i smo 
j ih dva dni pred koncem ta-
b o r j e n j a . 

Življenje v taboru j e bilo 
po besedah vodje tabora Ivi-
ce Čre tn ik in taborovodje 
S rečka Ambroša zelo zani-
mivo in raznoliko. Določen 
so imeli le osnovni urnik, 
vendar je bilo življenje v ta-
boru zanimivo in raznoliko. 

O programih, ki so j ih ime-
li je pripovedoval O t m a r 
Uran jek : »Za tabornike in 
tabornice sem bil za pro-
gram zadolžen jaz, za med-
vedke in čebelice Mate j a 
Zvonar , za na jmla jše - mur-
ne, to so otroci iz vrtcev, pa 
Breda Vizovišek in Lid i ja 
Ušen. Skupa j je bilo delo raz-
deljeno še na devet vodni-
kov. Po vs ta janju in zaj trku 
ter telovadbi je bila na jpre j 
gozdna šola. Vadih smo ta-
borniške veščine, učili smo 
se orientacije, kar je za tabor-
nike velikega pomena , iz-
vedli smo bivakiranje, razne 
špor tne igre in drugo. Poleg 
taborniškega dela programa 
smo se usmerili zadnja leta 
tudi v športni in rekreativni 
del. Tako smo izvedli igre 
brez meja, razne izlete, vsako 
popoldne pa so se otroci lah-
ko kopali v čisti in topli reki 
Kolpi, seveda pod nadzor-
stvom vodnikov. Tam so 
osvajali tudi veščino pla-
vanja. 

Ob večerih smo se zbrali 

ob tabornem ognju, zapeli 
neka j pesmi, narodnih, parti-
zanskih, nekaj tudi zabav-
nih, imeli smo nekaj instru-
mentalistov, ki so nas 
spremljali. Ko s e j e stemnilo, 
pa smo si izmishh kakšno 
nočno igro v okolici. 

Ob zaključku taborenja so 
taborniki povabili na skup-
no srečanje tudi predstavni-
ke družbenopoli t ičnih orga-
nizacij občine Žalec. 

TONE TAVČAR 

Počitnice v Celju 
Sem učenec Izidor Jane iz 

Krenzlingena v Švici. Konec 
marca sem s starši, sestrico in 
bratcem prišel na počitnice 
v Slovenijo. V Vrbju pri Žalcu 
imamo naš dom. Peti dan so se 
starši morali vrniti v Švico, jaz pa 
sem ostal v Celju na počitnicah. 
Že prvi teden sem z mojo tovari-
šico slovenskega pouka, Marjan-
co Klepac, odšel na Prvo osnov-
no šolo. Na šoli so me lepo spre-
jeli. Tovariš ravnatelj me je pri-
jazno peljal v tretji razred k tova-
rišici Tjaši Senica. Ko je tovariš 
ravnatelj povedal, da bom 14 dni 
učenec v tem razredu, so bili vsi 
zelo veseli. Takoj sem se spopri-

jateljil s fanti in dekleti. Najbolj 
zanimivo je bilo pri glasbeni 
vzgoji in SND. V prostem času 
sem se igral in poklepetal s sošol-
ci. En dan sem preživel z učenci 
6. razredov na izletu po Dolenj-
ski. Hitro je minilo veselih 14 dni 
počitnic. Vrniti sem se moral 
v Švico, kjer sem sošolcem pove-
dal, kaj vse sem se naučil v do-
movini. Rad bi se še enkrat zah-
valil tovarišici za njeno potrplje-
nje z menoj, učiteljem, ki so me 
vzeli na izlet, tovarišu ravnatelju 
ter vsem sošolcem in prijateljem 
za vesele urice, ki smo jih preži-

veli skupaj. 
IZIDOR JANC, 

JDŠ-Karel Destovnik-Kajuh 
Slovenski oddelek 
Krenzlingen, Švica 

Delova sobota 
v tednu je delovni dan sobota. 

Ta dan sesamo, brišemo prah 
s polic, brišemo tla in uredimo 
stvari, tako da so na svojem me-
stu. Jaz pospravim sobo in ko-
palnico. Sobo moram posesati, 
pobrisati police in jo prezračiti. 
Ko pospravim sobo in kopalnico, 
odidem v kuhinjo pomagat ma-
mici. Pomijem posodo, jo pobri-
šem in pometem kuhinjo. Ko po-
jemo kosilo, pomijemo posodo 
ter jo pobrišemo. Popoldan odi-
demo na sprehod ali pa ostane-
mo doma in gledamo televizijo. 
Tako mine delovna sobota. 

URŠKA KRAČUN, 4.r. 
OŠ Edvard Kardelj 
Slovenske Konjice 

Najboljši dogodek 
med počitnicami 

Ko sem prišel iz Domžal, seH 
dobil helikopeter in jajce iz Av-
strije. V nedeljo zvečer, ko nas ni 
bilo doma, je Šeka povrgla male-
ga teleta. Ko smo prišli domov, je 
šel očka pogledat Šeko in zagle-
dal je malega teleta. In tako sme 
vedeli, da imamo novega bika. 

SEBASTIAN TRBOVC, 
OŠ Primož Trubar 

Laško I 

stara mama vse 
pokvari 

Bil je topel pomladanski dan-
S sosedovimi otroki smo se igrab ] 
na travniku. Premagala nas f 
utrujenost in spomnili smo se-dJl 
bi pili ananasov sok. Bila sett 
najbližje domu in sem šla demo« 
prosit mamico, da mi ga pripra\i 
Ugotovila je, da je zmanjkalo si-
rupa. Dala mi je denar in me po' 
slala v trgovino z naročilom, naj' 
kupim malinov sirup. Premagal« 
me je skušnjava in sem kupil* 
ananasov sirup. Doma sem rekla-
da malinovega niso imeli. 

Toda, glej nesrečo! Zvečer j«| 
stara mama prinesla malinov SH 
rup, češ da gaje kupila, ko je bil' 
popoldne v trgovini. Ko je manis 
vprašala, v kateri trgovini, je P̂ '' 
šla moja laž na dan. Takrat sein 
spoznala, da se lagati ne splâ ^ 
ker lahko stara mama vse pol*' 
vari. 

MATEJA GOROPEVŠEK. 
OŠ Nada Cilenže* 

Griž« 

Ko sem bil majhen 
Ko sem bil majhen, sem 

stari mami. Skril sem seji v ve"* 
ko kartonsko škatlo. Stara tnai^ 
me je vsa zaskrbljena iskala P" 
vsej vasi. Pogledala je tudi v 
ražo, vendar me ni našla. Naza 
nje sem se naveličal seo 
v škatli. Prišel sem ven in s ^ 
pokazal. Meni se je vse skup^ 
zdelo zelo zabavno, čeprav je 
lo manjkalo, da nisem bil tep^" 

MATEJ BUČAR. 
OŠ KomP"" Ena od skupin murnov z vodniki, ki smo jih v objektiv ujeli tik pred kopanjem. 



Ifarno v šolo 
^̂  šolah se sicer povsod 
piso odločili, kdaj bodo 

''tos prî ®** pouk, pri celj-
kem svetu za preventivo in 
l^gjo v cestnem prometu 
^50 vendarle že priprav-
tfii. Z a v e d l o se namreč, 
^je lahko njihova zamuda 
^^jna za šolarje, pred-

za tiste, ki bodo delali 
korake v šole. Svet je 

Ld dnevi že pripravil po-
JĴ -or vseh, ki bodo tudi le-

sodelovali pri akciji 
•varnosti otrok in mladine 
A začetku šolskega leta. 
Tudi letos bodo v tej akciji, 

vjbo trajala prve šolske dni, 
j^elovale vse organizacije, 
^ e sicer skrbi jo za varnost 
Jometa. Tako ZŠAM, AMD 
lander, šolski center Borisa 
^(jriča, miličniki ter seveda 
jidi delavci Cest in kanaliza-
y ter cestnega podjet ja , 
^ b slednjih dneh je pred-
^rn v tem, da pregledajo 
jfstne signalizacije ter j ih po 
^trebi obnovijo. 
Tčlani vseh teh organizacij 
Ldo tudi letos nadzorovali 
Cehode za pešce, predvsem 
^bližini šol, miličniki pa bo-
l j o seveda pozorni na promet 
adi drugod. V akcijo se bo-
jo vključile tudi šole, saj 
Bongo učitelji že prvi dan 
jameniti neka j časa tudi te-
jiu, da bodo otroke poučih 
(vami hoji, pa seveda tudi 
o tem, kakšna kolesa lahko 
jporabljgjo in kdo jih sme 
voziti. Za malčke pa je še po-
jebno pomembno , da imajo 
dcoli vratu rumeno rutico 
-seveda ne za okras, ampak 
iot opozorilo ostalim udele-
iencem v prometu. Pri svetu 

seveda tudi poudar ja jo , 
ia morajo svoj p o m e m b e n 

del pri prometni vzgoji opra-
viti tudi starši. 

Dosedanje akcije ob prvih 
šolskih dnevih, ki j ih je pri-
pravil celjski svet, so vedno 
uspele in v teh dneh ni bilo 
domala skoraj nič prometnih 
nesreč, k jer bi bili udeleženi 
šolarji. Upajo, da bo tako tu-
di letos - pa ne le prve šolske 
dni. Med udeleženci promet-
nih nesreč je namreč še ved-
no preveč otrok. V prvem 
polletju so na cel jskem ob-
močju otroci povzročih 33 
prometnih nesreč (18 v Ce-
lju). Skupa j pa so bili udele-
ženi pri 84 prometnih ne-
srečah. 

Pa še opozorilo voznikom: 
previdnost na cestah je ved-
no potrebna; v prvih šolskih 
dneh, sicer pa vedno v bliži-
ni šol pa še posebno. F.K. 

Izpraznil je vikend 
v času od 11. do 21. avgu-

sta je neznanec obiskal vi-
kend Marjana Mačkovška 
v Dobletini pri Laškem. Na-
silno je prišel vanj, iz njega 
pa odpeljal vse vrednejše 
stvari - tudi samokolnico. 
Lastnika je oškodoval za 
okoli šest mili jonov di-
narjev. 

Raketi na poslopji 
Na konj i škem koncu so se 

lahko v soboto ponovno pre-
pričali, da kakovost naših ra-
ket za obrambo pred točo še 
ni najboljša. Dve raketi sta 
namreč zatžuili in padli na 
objekta. Ena na stanovanj-
sko hišo Franca Krajnca 
v Žičah, druga pa na vikend 
Antona Mužiča v Bukovljah. 

Tu škode s k o r ^ d a ni bilo, na 
s tanovanjski hiši pa za dober 
milijon dinarjev. Raketa je 
namreč prebila s treho in se 
zarila v kuhinjo . 

Pozabljivost 
v kuhinji 

v soboto dopoldne je zago-
relo v kuhinj i s tanovanjske 
hiše Franca Buta v Zgornji 
Kostrivnici. Ogenj je uničil 
več kuhin j sk ih elementov in 
povzročil za okoh 200 milijo-
nov dinarjev škode. Požar so 
pogasili okohški občani. 

Kot s e j e izkazalo, je začelo 
goreti zaradi malomarnost i 
- domači so na vkl jučenem 
štedilniku pustili posodo 
z vodo. Ta je izparela, nato 
pa se j e posoda pregrela. Od 
tod do požara, ki je najprej 
zajel napo, ni bilo daleč. 

Strele so 
pustošile 

Med sobotnim neur jem 
je na cel jskem območju 
udarilo več strel, ki so 
povzročile požare, največ 
na gospodarskih poslop-
jih. Največ škode je bilo 
v Pletovarju, k jer je okoli 
17. ure udarila strela v go-
spodarsko poslopje Jože-
ta Kolarja. Poslopje je po-
gorelo do tal, v n jem pa 
več sena, žita in orodja. 
Škode je po prvih ocenah 
kar za okoh 1,2 mili jarde 
dinarjev. 

Strela j e udarila tudi 
v gospodarsko poslopje 
Stanka Pelka v Brezah 
v laški občini (škode je za 
150 milijonov) in kozolec 
Vida Laha na Šmohor ju 
(škode za okoli 60 milijo-
nov). 

Vlomilec z originalnimi ključi 
VItanJčanI se niso zmenili za alarm Iz banke 

Delavci organov za notra-
nje zadeve še vedno preuču-
jejo okoliščine in iščejo vlo-
milca ali vlomilce, ki so 
enoto Ljubljanske banke 
v Vitanju »olajšali« za sku-
paj nekaj nad 91 mil i jonov 
dinarjev. Pri tem vlomil-
cem ni bilo treba ravnati 
nasilno, saj so imeli origi-
nalne ključe vhodnih vrat 
in blagajne. 

Ključe je delavka te banč-
ne enote v Vitanju pogrešila 
šele preteklo sredo zjutraj, 

ko je hotela odkleniti vhod-
na vrata. Ob tem spoznanju 
se je seveda začel odvijati 
ves klopčič tega dejanja. Mi-
ličniki so ugotovili, da je nez-
nanec (morda jih je bilo več) 
odklenili vhodna vrata ter 
nato blagajno, iz nje pa vzel 
neka j nad 79 milijonov di-
narjev ter nekaj šilingov in 
nemških mark, vse skupa j 
vredno malo nad 91 milijo-
nov dinarjev. Seveda pa še 
niso ugotovili, kda j in k je so 
delavki izginili ključi. 

Pri vsem tem je zanimivo 
še nekaj: takoj ko so storilci 
stopili v prostore, se je spro-
žil alarm, tako imenovani si-
stem paničnega varovanja. 
Toda kl jub sireni se ni »pre-
dramil« noben Vitanjčan. 
Nihče v soseščini ni bil pozo-
ren na sireno in seveda tudi 
ni nihče o tem obvestil milič-
nikov - pa čeprav so zvočni 
alarm slišali. 

O samozašči tnem obnaša-
n ju tu gotovo ne velja izgub-. 
Ijati besedi F.K. 

PROMETNE NESREČE 
Prehiteval po desni 

v petek se je pri prometni 
nesreči na magistralni cesti 
v Ločici pri Vranskem hudo 
ranil 25-letni Franc Goričan 
z Vranskega. S kolesom 
z motor jem se je peljal od 
Ločice pri Vranskem, med 
prehi tevanjem - in to po des-
ni - pa je njegovo vozilo za-
del z neregistriranim motor-
nim kolesom 36-letni Jožko 
Ucovnik z Vranskega. Ta je 
imel na vozilu še 27-letno že-
no Olgo. Pri t rčenju so vsi 
trije padli: Goričan j e bil hu-
do ranjen, ostala dva lažje. 
Vse tri so prepeljah v celjsko 
bolnišnico. 

s ceste v drevo 
Med vožnjo od Vinske go-

re proti Titovemu Velenju je 
v petek okoli 15. ure zapeljal 
s ceste 28-letni voznik oseb-
nega avtomobila Andre j 
Podpečan iz Titovega Vele-
nja. V ovinek je pripeljal 
z nepr imerno hitrostjo in av-
to je zaneslo s ceste, nakar je 
trčil v drevo ter se obrnil na 
streho. Voznik j e bil hudo ra-
njen, sopotnika 21-letna Ivi-
ca Kotnik in 14-letni Mirko 
L. pa lažje; vse tri so prepe-
ljali v celjsko bolnišnico. 

Neprevidno 
prehitevanje 

ZunsO Slatine je na Slove-
niki v petek proti večeru za-
čel prehitevati drugo vozilo 
53-letni Marjan Rožanc iz 
Maribora. Nasproti m u je 
pripeljal italijanski voznik 
- pri t rčenju je Rožmanov 
avto odbilo še v avto Ivana 
Levca, 35 let, tudi iz Maribo-
ra. Nastala j e velika gmotna 
škoda, ranjen pa je bil na sre-
čo le en udeleženec - italijan-
ski voznik in še ta le lažje. 

Zaradi zapiranja levo 
Kadar voziš - vozi! To pra-

vilo si bo gotovo zapomnila 
26-letna Nevenka Kok iz Ti-
tovega Velenja. Ko je peljala 
po magistralni cesti, je med 
vožnjo zapirala okno, pri tem 
pa zapeljala na levo stran vo-
zišča, k jer ji je nasproti pri-
peljal 36-letni Branko Draž-
nik iz Šoštanja. Le-ta je sicer 
z zavijanjem v levo hotel tr-
čenje preprečiti, pa mu ni 
uspelo. Pri t rčenju j e bila 
Kokova hudo ranjena, lažje 

pa drugi voznik m štirje so-
potniki, otroci od 7 do 15 let, 
hu j e tudi voznikova žena. 

Trčil v hišo in umrl 
Na regionalni cesti v Pre-

ser ju se je zgodila v soboto 
ob 20.20 uri prometna nesre-
ča v kateri j e umrl 35-letni 
voznik osebnega avtomobila 
Dušan Tomše s Polzele. Za-
radi vožnje z nepr imerno hi-
trost jo je zapeljal s ceste, po 
26 metr ih vožnje po t ravniku 
pa je trčil v s tanovanjsko hi-
šo. Ranil se je tako hudo, da-
je bil na mestu mrtev. 

Prehitro in po levi 
v Ješovcu - na cesti Brec-

Ijevo-Cerovec - je 17-letni 
voznik kolesa z motor jem 
Boris P. s Kristan vrha pri-
peljal prehitro in še po levi 
strani ceste. Zaradi tega j e 
trčil v osebni avto, ki ga j e 
nasproti pravilno pripeljal 
35-letni Karlo Vrabič iz Tito-
vega Velenja. Kolesar j e bil 
hudo ranjen. 

Trčenje - štirje 
ranjeni 

v soboto, nekaj pred osmo 
uro, se j e zgodila težja pro-
metna nesreča na niagistral-
ni cesti v Velikem Širju. 28-
letni Djoko Lazič iz Šoštanja 
je med vožnjo od Rimskih 
Toplic proti Zidanemu mo-
stu pripeljal prehitro in ma 
mokri cesti je njegovo vozilo 
začelo zanašati. Zavozil je na 
nasprotni vozni pas, po kate-
rem je pripeljal nasproti tudi 
z osebnim avtom 25-letni 
Rudi Glogovšek iz Krškega. 
Pri t rčenju sta bila hudo ra-
n jena sopotnik v Lazičevem 
vozilu, 31-letni Milivoje Ko-
rač iz Titovega Velenja in so-
potnica Olga Glogovšek, 35 
let, iz Krškega, lažje pa voz-
nik Glogovšek ter 12-letna 
hčerka. 

izsilil jI je prednost 
Na Kersnikovi uhci v Ce-

lju je v ponedel jek dopoldne 
30-letni voznik osebnega av-
tomobila Aleksander Drev iz 
Titovega Velenja pri zavija-
n ju levo zaprl pot 19-letni 
voznici kolesa z motor jem 
Suzani Ograjenšek iz Celja. 
Kolesarka, ki ni uporabljala 
zaščitne čelade, j e bila h u d o 
ranjena. 

Strela, bencin in voda, ki 
j e v tem času na Celjskem ni 
manjkalo, so nevšečnosti , ki 
so celjskim poklicnim gasil-
cem spet dale veliko dela. 
Seveda ne le gasilcem. 

Kmet Jože K. iz Pletovarij 
si bo do smrti zapomnil so-
boto, 19. avgusta, ko m u je 
strela udarila v gospodarsko 
poslopje in zanetila požar. 
Na srečo so bih celjski gasil-
ci tudi tokrat samo malce po-
časnejši od strele in, skupj^ 
s kolegi iz šen t jurske gasil-
ske zveze, pogasili zublje, ki 
so se nevarno širili. Tu je tre-
ba zlasti pohvaliti šent jurske 
gasilce, ki so na kraj požara 
pridrveli iz štirih društev. 

Če bencina ni, so težave, so 
pa tudi, če ga je preveč. Prav 
s lednje se je zgodilo v torek 
pred ehtnim celjskim hote-
lom Turška mačka. Bencin 
j e odtekal iz osebnega avto-
mobila, katerega rezervoar je 
bil prenapolnjen, svoje pa je 
prispevala tudi visoka tem-
peratura. Kaj so si ob tem 
posredovanju mislih gasilci, 
nam niso povedali, nam pa 
se zdi, d a j e podražitvena mr-
zlica, tudi kar se tiče benci-
na, le malce prehuda. Tega 
dne so bih gasilci tudi v celj-
ski Kovinotehni, k jer so 
opravili redno gasilsko 
stražo. 

Ta teden so bih celjski po-
klicni gasilci kar 12 krat na 
cesti, spet so opravili vrsto 
reševanj, mokri kot cerkve-
ne miši pa so bih zlasti na 
območju Laškega in Šent-
jur ja , k jer so bile vodne u j m e 
najhujše . Pri č rpanju so so-
delovali z laškimi in šentjur-
skimi kolegi, saj med gasilci 
še kako velja pravilo, da j e le 
v slogi moč. V Laško je prihi-
tela na pomoč tudi gasilska 
enota iz Škofle vasi, v Celju 
pa so bila v pripravljenosti 
gasilska društva iz Gaberja, 
Ostrožnega, Lokrovca in Tr-
novelj. Ta teden je bilo treba 
opraviti še eno »malenkost«: 
na Kajuhovi 11 v Celju za-
preti vodo. Z vodo so zadnji 
čas res sami križi. 

Avtošola na črno 
v noči s sobote na nedel jo 

si je nekdo sposodil osebni 
avto Zveze šoferjev in avto-
mehanikov v Šempet ru . Vo-
zilo j e odpeljal iz garaže, ven-
dar pa vožnja ni bila dolga. 
Ze naslednji dan so namreč 
avto našli v Latkovi vasi 
- voznika pa še ne. 

Nezaklenjena vrata 
Vincenc V. iz Mrzlega po-

lja si bo zapomnil, da je t reba 
vrata zaklepati: ko je v pone-
deljek zvečer med 21. in 
21.30 uro pustil vrata kleti 
odklenjena, je prišel v hišo 
neznanec ter po dnevni sobi 
in spalnici iskal vrednejše 
stvari. Odnesel j e 500 tisoča-
kov ter n e k ^ zlatnine - sku-
paj za okoli pet milijonov di-
narjev. 

ODHAJATE NA DOPUST? 
Sef Ljubljanske banke vam v času 
odsotnosti varuje dragocene pred-
mete in dokumente. 

Ljubljanska banka. 
Splošna banka Celje 



KOMENTIRAMO 
Kje Je meja med tekmovalnim 
športom in rekreacijo? 

v poletnem času, ko se ve-
čina tekmovalcev pripravlja 
za nove prvenstvene boje, 
smo priča mnogim takoime-
novanim rekreativnim akci-
jam. Žal pa se ob tem pojav-
lja vprašanje, kaj te akcije so 
in kakšne udeležence zahte-
vno? Kakšno mora biti nje-
govo znanje in telesna pri-
pravljenost? Opažamo, da se 
rekreacijske akcije vse bolj 
spreminjajo v prava tekmo-
vanja s fizično dobro pri-
pravljeni rekreativci, ki to 
niso več, z močno in zahtev-
no organizacijo ter še vrsto 
spremljajočih stvari. 

Poglejmo primer: pripra-
vijo kolesarski maraton, kjer 
nastopi okoli 400-500 udele-
žencev. Spred^ so takoime-
novani aktivni kolesarji, ki 
dirkajo oz. tekmujejo, za nji-
mi pravi rekreativci ali že 
skor^ tekmovalci, zadaj pa 
pravi rekreativci, ki jim je 
navadno kolo preprost hobi 
ob prostem trenutku. Takš-
na kolona se »raztegne« in 
organizator jo težko »pokri-
va« s svojo amatersko služ-
bo, kajti za varnost je le treba 
skrbeti. In ko se prvi na takš-

ni rekreativni akciji pripelje-
jo na cilj, so zadnji šele na 
pol poti. Razlika je samo 
v tem, da prvi tekmujejo, 
drugi pa vozijo iz svojega ve-
selja in tudi opazujejo lepe 
kraje. Žal pa se jim zgodi, da 
ko se pripeljejo na cilj ne naj-
dejo več organizatorja, ki je 
že pred tem vse pospravil. 
Da se razumemo: nismo pro-
ti rekreaciji, samo treba je lo-
čiti, kdo kaj zmore! Ali drug 
primer: vse popularnejši so 
triatloni, kjer najboljši pove-
do, da trenirko tudi po dvaj-
set ur na teden. Tudi to ni 
več rekreacija, ampak že del-
ček profesionalnega ukvar-
janja s športom. 

Zato se bo treba odločiti: 
ali se bomo vrnili k lažjim in 
simpatičnejšim, pa nekoč 
popularnim trimskim akci-
jam oz. bomo postopoma 
prešli preko »rekreacije« 
v tekmovalni šport. Prepro-
sto in enostavno - oboje žal 
vsaj zaenkrat kljub najboljši 
volji ne gre skupaj, ker pov-
zroča preveč težav. Tako or-
ganizatorju, kot tudi slabšim 
rekreativcem. 

TONE VRABL 

Celjska četverica 
med evropsko elito 

Danes se v Varaždinu priče-
nja letošnja največja atletska 
manifestacija v Jugoslaviji 
- mladinsko evropsko prven-
stvo, ki bo na prenovljenem 
stadionu potekalo vse do ne-
delje. 

Med štirinajstimi mladimi 
atleti iz Slovenije so si mesto 
v državni reprezentanci pribo-
rili tudi štiije predstavniki AD 
Kovinotehna Kladivar - Miro 
Kocuvan, Renata Strašek, 
Maja Radmanovič in Jerneja 
Pere. N^večji up ekipe gosti-
telja prvenstva je po mnenju 
poznavalcev atletike osem-
najstletni Kocuvan, ki je z re-
zultatom 50,62 na 400 metrov 
z ovirami trenutno n^boljši 
mladinec v Evropi. V eminent-
ni razred sodi tudi Straškova 
v metu kopja, ki je na Skoko-
vem memorialu dosegla mla-
dinski državni rekord 
- 57,80 m, vendar pa se je na 
tem tekmovanju prav pri zad-
njem metu nerodno poškodo-
vala in se tako ni uspela dodo-
bra pripraviti za letošnji višek 
sezone. Sodeč po rezultatih 
s prvenstva izpred dveh let 
v Birminghamu bi tako Kocu-
van kot Straškova lahko osvo-
jila medalji, vendar pa bo na 
letošnjem srečanju najboljših 

mladih atletov konkurenca ne-
primerno večja. Če bi bil Bir-
mingham pravo merilo vred-
nosti, bi potemtakem tudi 
Radmanovičeva v skoku v da-
ljavo ciljala blizu stopničk za 
zmagovalce, toda realno gleda-
no ji letošnji n^boljši rezultat 
- 611 cm ne zadostuje niti za 
uvrstitev v fmale. Za plasma 
med osem najboljših se bo bo-
rila tudi ženska štafeta 
4 X 100 m, v kateri bo tekla Per-
čeva, ki se letos nikakor ne 
more približati n ^ boljšemu 
lanskemu izidu v teku na 
100 m. 

Čeprav so prognoze skrajno 
nehvaležno opravilo bi se 
kljub izredno močni konku-
renci celjski predstavniki iz 
Varaždina lahko vrnili z meda-
ljo in dvema do tremi finalnimi 
nastopi. g j j 

REKLI SO 
Vinko Lavrinc, SD Dušan 

Poženel v Rečici pri Laškem: 
»Kljub poletnemu času smo 

pipravili medobčinsko tekmo-
vanje z vojaško puško za pokal 
REČICA 89. Nastopilo je 40 
tekmovalcev v en^st ih eki-
pah. Zmagali,so predstavniki 
SD Juteks iz Žalca pred Kovi-
narjem Štore, Steklarjem 
Hrastnik, D. Poženel Rečica 
pri Laškem, Braslovčami itd., 
med posamezniki pa so bili 
najboljši Justin Smrkolj, Mla-
den Melanšek, oba SD Juteks 
Žalec, Matjaž Kralj Braslovče, 
Pavel Hauptman Trbovlje, 
Branko Malec Kovinar Štore 
itd.« TV 

Mirna roka Savinjskih strelcev 
To nedeljo so se na Golavi ob 9. uri zjutraj zbrali lovo 

Savinjske doline ter ostalih okoliških kra jev na lovsk 
strelskem tekmovanju , ki ga j e organizirala lovska drul 
iz Prebolda. Tekmovanje je bilo že tradicionalno, saj 
organizirajo že od leta 1970. Z j u t r ^ so se lovci zbrali v,i 
1986 prenovl jenem lovskem domu, kjer j ih je pozdravil 
rešina LD Prebold. Takoj za tem je 29 prijavljenih e 
pričelo s t ekmovanjem. Z malokal ibrsko puško so stre 
na tarčo srnjaka ter tarčo bežečega merjasca, paradna 4 
plina pa je bila tudi tokrat s t rel janje na ghnaste golobe.l 
ekipami je prvo mesto dosegla ekipa LD iz Doliča pi 
ekipo LD Udenborš t ter LD Grmada. Najbol j mirno t 
med posamezniki je imel Polde Travner pred Stanel 
Filčičem in Zvonetom Udovčem. Po tekmovanju pa si 
s trelcem in gostom prilegel dober srnjakov golaž. \ 

Zlata Nataša in Branko 
Iz Oregona v ZDA sta se vr-

nila znana celjska športnika 
atleta Nataša Urbančič-Bez-
jak in Branko Vivod, ki sta 
nastopila na tradicionalnem 
svetovnem prvenstvu atletov 
veteranov. 

Med več kot 5 tisoč nastopa-
jočimi sta vsak v svoji katego-
riji osvojila prvo mesto in do-
bila prelepo zlato medaljo. Še 
več, kljub letom sta dosegla 
takšne rezultate, s katerimi bi 
osvojila vidno mesto še danes 
na našem aktualnem članskem 
državnem prvenstvu. Nataša, 
ki je vrgla kopje preko 46 me-
trov - to bi bilo na našem dr-
žavnem prvenstvu dovolj za 4. 
mesto - je rekorderka že 16 
let!, Branko pa je skočil v viši-
no 188 cm pri 44 letih. 

Nataša: »Svetovno prven-
stvo je bilo odlično organizira-
no, zanimanje občinstva izjem-
no, žal pa skupina 10 Jugoslo-
vanov iz Slovenije ni bila enot-
no oblečena. Povsod drugje 
d ^ o na te prireditve veliko po-
zornost in so tekmovalci oble-
čeni enotno, kot na pravih tek-
movanjih.« 

Branko: »Obema je pomaga-

lo veliko slovenskih delovnih 
organizacij, kajti sama tako 
dolge poti in vseh stroškov ne 
bi zmogla. Vsem sva za pomoč 
hvaležna.« 

Nataša: »Lepo je, ko te v tuji 
državi ljudje vabijo na dom in 
sprašujejo, kako je pri nas. Ve-
liko vedo in tudi zaskrbljeni 
so.« 

Branko: »Ob vrnitvi sem do-
bil od sodelavcev kristalno va-
zo, za katero se jim najlepše 
zahvaljujem.« 

Nataša: »Na takšnih svetov-
nih prvenstvih sem bila dva-

krat in obakrat sem ,postala' 
zlata. Poskušala bom tudi 
v bodoče.« 

Branko: »To je bil moj četrti 
nastop, izkupiček pa je bron, 
srebro in dvakrat zlato.« 

Ko takole poslušamo celjska 
atletska veterana se samo 
spomnimo zlatih dni celjske 
atletike in zaželimo, da bi jih 
ponovno kmalu doživeli, da ne 
bi živeli samo od veteranov in 
njihove prejšnje in sedanje sla-
ve. Njihove in naše. 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

Rekreacija tudi 
v Atomskih Toplicah 

športna sekcija sindikalne po-
družnice TTG Slovenijaturist 
tozd zdravilišče Atomske toplice 
v Podčetrtku je aktivna v plava-
ryu, tenisu in streljanju. Pred ča-
som je vodstvo predsednika za 
šport in rekreacijo v omenjenem 
kolektivu prevzel Boštjan 
Žgank, ki pa se je odločil tudi za 
aktiviranje dejavnosti na trim-
skih stezah in v trimskem kabi-
netu. Gostje, ki v tem turistič-
nem centru preživljajo prosti do-
pustniški čas, so s ponudbo za-
dovoljni. Tako so v okviru njiho-
vega Studia Atomček pripravili 
teden športnih dejavnosti v stre-
ljanju z zračno puško (nastopilo 
je več kot 100 tekmovalcev) in 
šahu. JOŽE GROBELNIK 

Zmaga Francija 
Brinovca 

žalski šahisti tudi med polet-
nim časom ne mirujejo, saj so 
pripravili tekmovanje, kjer je na-
stopilo 19 šahistov. Zmagal je ve-
teran Franc Brinovec st. pred si-
nom Dušanom ter Stanetom 
Skokom iz Prebolda. 

Zgomjesavinjski šahovski 
klub iz Rečiccob Savinji je pri-
pravil šahovski hitropotezni tur-
nir, kjer je nastopilo 30 šahistov. 
Zmagal je Kristan iz T. Velenja 
pred F. Brinovcem st. iz Žalca, 
Matkom iz T. Velenja itd. 

JG 

Teniški turnir 
v Šentjurju 

v Šentjurju so minuli konec 
tedna organizirali teniški turnir 
za pokal 18. avgust, ki se ga je 
udeležilo 38 tekmovalcev iz 11 
klubov. V polfmalu je Jure Bu-
kovec iz Titovega Velenja prema-
gal Tadeja Krušiča iz Zalca, Si-
mon Mijovič iz SI. Bistrice pa 
Braneta Tajnška iz Celja. V Fina-
lu je zmagal Bukovec in tako 
osvojil prehodni pokal 18. av-
gust, tretje mesto je osvojil Bra-
ne Tajnšek. 

Pozdrav Izpod 
Mt. Everesta 

Bralcem Novega tednika je iz-
pod n^višje gore sveta, 8872 me-
trov visokega Mt. Everesta, po-
slal pozdrave Aco Pepevnik, ki 
seje tja odpravil skupaj z zagreb-
ško alpinistično ekspedicijo 
»Everest 89«. 

Nov uspeh 
Jožeta Tanka 

Znani celjski in jugoslovan-
ski pa tudi mednarodni mara-
tonec v plavanju Jože Tanko je 
odplaval svoj četrti letošnji 
maraton, tokrat v Atlantic Ci-
tyu v ZDA. Ob povratku je ta-
kole pripovedoval o svojem 
novem dosežku: 

»To je bilo člansko svetovno 
prvenstvo, kjer je nastopilo 28 
plavalcev maratoncev iz vsega 
sveta. Osvojil sem 16. mesto, 
pri tem pa bil drugi n^boljši 
predstavnik iz Evrope. Progo 
dolgo 22,5 milj ali okoli 41 km 
sem preplaval v času 10 ur in 
17 minut, kar pomeni nekaj 
manj kot štiri kilometre na 
uro. To je zame izredno hitrO;. 
Zmagal je David Oliva iz ZDA, 
ki pa je za preplavanje potre-
boval 8 ur in 15 minut. Poveda-
ti moram, da je bila proga iz-
redno težavna, z velikimi tem-
peraturnimi razlikami, valovi 
tudi do dva metra in več itd. Za 
letos sem delovni program 
v glavnem izpolnil, morda bo 
prišla v program še kakšna 
tekma, o tej pa kasneje. Pri-
pravljam pa se na nove podvi-
ge prihodnje leto zlasti v ZDA, 
kjer sem dobil veliko ponudb, 
nekaj pa sem opazil tudi sam.« 

TV 

NA KRATKO 
Pomlajena ekipa 
celjskih strelcev 

v Predvoru pri Kranju je bilo 
5. kolo v enotni republiški ligi 
z MK puško, ^er je nastopilo 15 
ekip, zmagali pa so predstavni-
ki Kamnika. 

S celjskega območja so.bili naj-
boljši strelci Juteksa iz Žalca, ki 
so v postavi Vojko Škodnik, Ju-
stin Smrkolj in Mladen Melanšek 
osvojili 3. mesto, presenetila pa 
je pomlajena ekipa Celja, ki je 
v postavi Mateja in Marka Dobo-
vičnika ter veterana Toneta Ja-
gra osvojila 6. mesto. Strelci 
S. Šlander iz Šempetra Jože 
Tkavc, Dani Zagoričnik in Šte-
fan Ošep so bili deseti. Med posa-
mezniki je z našega območja bil 
n^boljši Celjan Tone Jager, ki je 
osvojil 3. mesto. 

RokometašI Aera 
zmagali v Radečah 

v Radečah so pripravili tradi-
cionalni rokometni turnir, kjer 
so nastopile štiri ekipe. S pri-
prav na Rogli so prišli rokometa-
ši Aera iz Celja in v prvem sreča-
nju odpravili Šoštanj 18:16, v fi-
nalni tekmi pa še reprezentanco 
Italije, ki je tudi na pripravah 
v Sloveniji 25:22. V borbi za tret-
je mesto je Šoštanj premagal do-

mačina Radeče 20:13. Vse ekipe 
so kljub pripravljalnemu obdob-
ju pokazale dopadljivo in obeta-
jočo igro. 

Šahisti Žalca 
najboljši v Črni 

šahovski klub Črna na Koro-
škem je tudi letos ob 35. koro-
škem turističnem tednu pripra-
vil tradicionalni ekipni hitro-
potezni turnir. Iger je nastopilo 
20 ekip, med njimi tudi mnoge 
s celjskega območja. Prepričlji-
vo je prvo mesto osvojila ekipa 
ŠK Žalec v postavi Vombek, 
Zorko in brata Dušan ter Franc 
Brinovec, ŠK T. Velenje je bil še-
sti, ŠK Savinjčan iz Šempetra 
osmi, ŠK Solčava iz Mozirja tri-
najsti in ŠK Društvo invalidov 
Žalec štirinajsti. Žal so na prire-
ditvi pogrešali stalne goste in 
večkratne zmagovalce, šahiste 
Celja. 

Vombek v Presarju 
prvi 

Šahovski klub Žalec je s po-
močjo vzornih šahovskih delav-
cev pripravil hitropotezni turnir 
za posameznike, kjer je nastopilo 
80 šahistov. Zmagal je Vombek 
pred F. Brinovcem st., D. Brinov-
cem, dr. Džordževičem itd. 

JOŽE GROBELNIK 

Bodoči 
maratonci 

2. in 3. septembra bo na 
Hvaru I. evropsko prvenstvo 
v dal j inskem plavanju. Tega 
maratona se bo udeležila tu-
di Katka Mijoč iz Titovega 
Velenja. 

Katka j e že sredi svojih 
priprav na svoj prvi mara-
ton, ki bo trajal 25 km. Kot 
pravi, se je za sodelovanje 
odločila povsem sama, s ^ iz-
polnju je osnovne pogoje, ki 
so: 16 let starosti in predhod-
no aktivno plavanje. Pri nje-
nem podvigu jo največ 
vzpodbujata in ji pomagata 
starša saj se j e glavna sezona 
plavanja pri nas že končala. 
Uradne priprave se bodo za-
čele 25. avgusta na Hvaru. 

Poleg Katke se bodo JK 
slavijo v disciplini na 251 
zastopali še dve plavalt 
celjske regije se bo marad 
udeležil še Dejan Tešov»l 
P K Khma Neptun . , 

POLONA KOČEV^ 

Pravilnih 49 odgovorov 
Za 115 šahovsko nagradno igro smo dobili 67 odgovorovjj 

r^imi je bilo 49 pravilnih (Predrag Nikolič). Nagrade je izžre® 
Stanko Lorger, ki je bil tudi skrivnostni gost oddaje, odknl 
ga je Matej Podlinšek, Goriška 6 iz Celja. Sicer pa so nagra)<3 
Stane Kraševec, Sleme 1, Nova vas, Jožica Vuk, Trubarjeva* 
Celje in Norbert Drugovič, Na Otoku 13 Celje. N a g r a d e m 
vsi dvignejo v roku 30 dni v oglasno naročniškem oddelku!! 
RC. 



N8 bojim se najhujšega 
Različni kraji na celjskem 

območju vse bolj postajajo 
^iitiivi za priprave ali 
^avljenje naših vrhunskih 
jportnikov. Tako je v zadnjih 
^eb veliko ekip in posamez-

na Rogli, vse bolj pa se 
nveU^vlja tudi Topolšica, ki 
^ jo pred kratkim zapustili 
^o^arkarji Smelt Olimpije, ki 
pastopajo v 1. A zvezni ligi. 

Letos bo na čelu najboljše 
glovenske ekipe dvojica s celj-
skega območja. Trenerske po-
jje je prevzel nekdanji celjski 
jn mariborski trener Zmago 
Sagadin, kapetan pa je oUmpi-
jec in član državne reprezen-
tance Jure Zdovc iz Slov. Ko-
njic. Prišteti je treba tudi no-
vinca v ekipi Iztoka Viranta iz 
Rog. Slatine, ki pa je trenutno 
poškodovan. 

Ljubljanski košarkarji so 
v Topolšici opravili temeljni 
del priprav za zahtevno sezo-
no, ko jih čaka bitka nja treh 
frontah: državnem prvenstvu 
ter domačem in mednarodnem 
Koračevem pokalu. Srečali 
jmo jih zadnji dan, ko jih je 
nekaj posedalo pred hotelom 
Vesna, nekaj jih je bilo v baze-
nu in savni, Zdovc je dobil do-
voljenje, da je »skočil« domov, 
da zamenja garderobo. V pri-
jetnem zelenem okolju ob šu-
mečem potoku Toplica smo se 
zapletli v pogovor z Zmagom 
Sagadinom. 

Kakšni spomini te vežejo na 
Celje? 

»Lepi.« 
Celjska košarka? 
»Želim ji vse najboljše.« 
Zdaj tvoji ekipi mnogi ne 

obetajo rožic v novem prven-
stvu? 

»Ne vem zakaj? Ogrodje je 
ostalo in dopolnili smo ga 
z mladimi igralci. Mislim, daje 
to dobro, samo zaupati jim je 
treba, pomagati, ter delati in 
delati.« 

Koliko igralcev je bilo na 
pripravah v Topolšici? 

»Petnajst, trije pa bodo v na-

sledrijem pripravljalnem ci-
klusu odšli drugam, kajti 
končno smo prišli do tega, da 
mi doma vzgojene igralce lah-
ko »posojamo« z dvojno licen-
co, medtem ko smo jih prej 
iskali.« 

Sam vsega zahtevnega dela 
verjetno ne bi zmogel. Kdo ti 
pomaga? 

»Specialist za delo pri prido-

bivanju telesnih sposobnostr 
in v naravi je Tomo Mahorič, 
medtem ko za ostalo skrbi 
Aleš Pucihar. Seveda pa ne bi 
zmogli našega dela in uspehov 
brez dobre organizacije 
kluba.« 

Od 17. do 30. avgusta boste 
odigrali... 

»Poleg treningov in poto-
vanj v 12 dneh deset tekem.« 

Vas lahko pričakujemo kje 
na celjskem območju? 

»Ja, 18. avgusta ob občin-
skem prazniku Šentjurja in po-
moči vzornih telesnokulturnih 
amaterskih sodelavcev sodelu-
jemo v Šentjurju, kjer se bomo 
srečali z našo proslavljeno Ci-
bono, če ne bo rye pa z grškim 
prvoligašem AEK iz Aten, kije 
na pripravah pri nas. 

Ostali program? 
»7. oktobra je začetek zvezne 

lige, 1. oktobra četrtfinala do-
mačega pokala, 28. septembra 
začetek Koračevega pokala, 
zdaj avgusta pa še poleg vsega 
ostalega turnir treh dežel Alpe-
Jadran, ki je izredno močen in 
kvaliteten, pa tudi zanimiv.« 

TONE VRABL 
Foto: LJUBO KORBER 

Košarica v Šentjurju 
v Šentjurju so košarkarski 

delavci za popestritev praz-
novanja občinskega praznika 
na odprto igrišče v Športnem 
parku povabili poleg domače-
ga Tajfuna, ki je v II. republi-
ški ligi v lanski sezoni v play-
offii zasedel 6. mesto, še tri 
ekipe: konjiški Comet, ljub-
ljansko Smelt Olimpijo in za-
grebško Cibono. 

V prvi tekmi sta se sestali 
slabši ekipi. Comet je prema-
gal Šentjurčane s 74:59 (47:32). 
Srečanje je bilo povprečno, saj 
sta bili ekipi nekompletni. Za 
Comet so največ točk dosegli 
Perkič 17, Šešerko 16, Mlakar 
15 in Šrot 13, pri Tajfunu pa 
Kahvedžič in Kalajdžiski po 12 
ter Gajšek 9. 

Kvalitetnejše srečanje se je 
začelo dokaj presenetljivo, saj 
je Smelt Olimpija povedla 
z 18:1. Polčas so Ljubljančani 
dobih za 13 točk, tekmo pa 
z 95:89, ko je že kazalo, da jih 
bodo Zagrebčani na čelu s Cu-
turo (dal je 36 točk) tik ob kon-
cu ujeli. Na drugi strani se je 
izkazal Hauptman, ki je prav 

tako dosegel 36 točk. Sicer pa 
je to bila revija mladih igral-
cev, ki so ob odsotnosti, Razi-
ča, Mihčeviča, Zdovca, Čurči-
ča, Vilfana, Cvjetičanina in 
Kraljeviča (prvi štirje bodo na-
stopih na Univerziadi v ZRN) 
izkoristili priložnost za večjo 
minutažo. Morda si velja pri 
Ciboni zapomniti Rimca in 
Karnerja, pri Ohmpui pa Ba-
čarja, Tomoviča in Šiška, po-
tem ko je n^brž trenutno naj-
večji talent jugoslovanske ko-
šarke Gregor Fučka za nas že 
pozabljen. 

Bistvo vsega skupaj pa je, da 
so Šentjurčani nasploh vedno 
bolj izbirčnim gledalcem uspe-
U ponuditi kvaliteto, ki pa je 
tudi največji magnet za otroke, 
ki še ne vedo zagotovo, s čim 
bi se ukvarjali. Vendar, ali zna-
mo izkoristiti možnosti, ki jih 
ponuja vrhunska tekma kot le-
po doživetje v otrokovih očeh? 
Po rezultatih v mladinskih ka-
tegorijah v zadnjih letih sodeč 
padamo vse nižje v slovenski 
konkurenci. 

DEAN ŠUSTER 

REKU SO: 
Srečko Žgajner, trener ko-

šarkarjev Rogaške: »Cilj za 
novo sezono smo postavili že 
sedeg; to je osvojitev najmanj 
6. mesta. Sicer pa računamo 
še na nove igralce, s katerimi 
bi lahko posegU tudi po vrhu 
oz. prvih štirih mestih, ki še 
vodijo v končnico za prvaka. 
Drugo leto namreč praznuje-
mo 30-letnico obstoja košar-
ke v Rogaški Slatini. Za se-
daj lahko omenim le novinca 
centra Čoviča iz Mostarja, ki 
bi moral nositi levji delež 
v borbi pod koši, radi pa bi 
v naše vrste pridobili še ne-
kaj igralcev z dvojno licenco. 
Naši kadeti so že začeli s tre-
ningi, naslednji teden pa bo-
do začeli tudi pionirji. V na-
črtu imamo tudi pridobitev 
dveh trenerjev, ki bi delala 
s 100-120 mladimi.« 

Vili Klančnik, trener ko-
šarkarjev Cometa iz Slo-
venskih Konjic: »Prejšnjo 
sezono smo začeli z željo, da 
ostanemo v ligi, vendar so 
nam dobre in uspešne igre 
povečale apetite, tako da 
smo bih že blizu končnice 
prvih štirih. Tesna poraza 
z Medvodami in Postojno sta 
potopila veliko željo, pristali 
pa smo na dobrem, 6. mestu. 
Vsi igralci ostanejo v klubu, 
razen Nerata, ki je v^JLA, 
pridružil pa se nam je Šešer-
ko iz Bistrice. Cilj v letošnji 
sezoni je playoff. Naša mala 
telovadnica ostaja velik pro-
blem kraja, občine in vseh 
političnih struktur, ki so za-
dolžene za te stvari. Že trije 
samoprispevki so bili name-
njeni za novo dvorano, ven-
dar se dela še niso začela.« 

DEAN ŠUSTER 

Načrti žalsifih icegijačev 
Ob 30 letnici obstoja imajo 

žalski kegljači Hmezada veli-
ke načrte. O tem sta nam pri-
povedovala predsednik Boris 
Kompan in tehnični vodja ter 
eden izmed novih trenerjev 
Milan Krajšek. 

Boris Kompan: »Ob 30 letni-
ci kluba pripravljamo močnej-
ši turnir ali dvoboj z eno bolj-
ših jugoslovanskih ekip pred 
začetkom prvenstvenega tek-
movanja. Ves oktober bo vsak 
dan popoldne tekmovanje na 
10 lučajev, najboljši pa bodo 
dobili lepe nagrade. Posame_z-

nik lahko tekmuje večkrat. Ce 
bomo dobih kegljišče v negem, 
bomo vso pozornost posvetili 
delu z mladimi, saj želimo naše 
ekipe s časom pomladiti in 
osvežiti. Želimo si tudi večjega 
in boljšega sodelovanja med 
klubi na celjskem območju.« 

Milan Krajšek: »Trenutno 
imamo 16 aktivnih igralcev, ki 
bodo nastopih v hgi, ter še 25 
ostalih. Obnoviti žehmo žen-
sko ekipo, ki je bila včasih iz-
redno močna, zd^ pa je raz-
padla. Za delo z igralci skrbi-
mo trije trenerji Albert Ram-

šak, Darko Šon in jaz. V na-
slednji sezoni bomo okreplje-
ni, saj se je vrnil nekdanji dr-
žavni reprezentant Ludvik Ka-
čič, iz KK EMO pa smo dobih 
Staneta Gmajnerja. S pripra-
vami za novo tekmovalno se-
zono smo začeh 14. avgusta, 
zdaj vadimo doma, kmalu pa 
bomo odšli na kondicijske pri-
prave na Kale. Te si bomo pla-
čali sami.« 

Boris Kompan: »Poleg pri-
prav si urejamo tudi društvene 
prostore in sicer tam, kjer je bil 
prej bife. Načrtujemo veliko 

sprememb, predvsem pa do-
bro delo in nadaljryi razvoj 
kegljanja v žalski občini, saj je 
izredno popularen.« 

Poleg jubilejnega turnirja, 
oktobrske akcije, treningov, 
ureditve društvenih prostorov 
in dobrega tekmovanja v ligi, 
pa načrtujejo še organizacijo 
tradicionalnega turnirja ob 
koncu leta v počastitev 22. de-
cembra in krc^evnega prazni-
ka. 

TONE VRABL 

Damjana Penič, ki je na 
letošnjem festivalu MMS 
s skladbo Rojstvo osvoji-
la debitantsko nagrado, je 
sklenila, da bo svoj pev-
ski imidž razvijala samo 
kot Damjana. Tako bo 
s svojimi prijatelji, klavi-
aturistom Acijem Luka-
čem, saksofonistom Hu-
gom Šekoranjo in bob-
narjem Draganom Gaji-
čem nastopila, v okviru 
prireditev Poletno Celje, 
jutri zvečer ob 21,30 uri 
v Atriju na Tomšičevem 
trgu v Celju • Še dobrih 
štirinajst dni nas loči od 
letošnjega Novega ročka, 
ki bo 8. in 9. septembra 
v Ljubljani. Na tej prire-
ditvi bodo nastopili tudi 
trije ansambli iz naše re-
gije: Epidemic zone iz 
Žalca ter Strelnikoff in 
Phone Box Vandals iz 
Celja • Na vroči ankaran-
ski sceni, ki jo bodo to-
krat prvič zaključili s he-
3vy metalom, bo jutri zve-
čer nastopila skupina He-
9yy company • V zak-
Uučni del tekmovanja za 
^lato harmoniko Ljubeč-
'Je 89 seje uvrstilo 71 fraj-
ionaijev iz skoraj vse Slo-
venije in zamejstva. Vsi ti 
se bodo pomerili v soboto 

septembra, najboljši pa 
^odo nastopih dan kasne-
Je ^e na Ljubečni • Javna 
•"adijska oddaja je minulo 
Soboto v Šentjurju od-
padla zaradi neurja. Na 
J^ej bi morah nastopiti 
j^di mladi glasbeniki iz 
^ d e č , ki so si nadeli ime 
^vončki in so na odd^ i 
^okaži k ^ znaš na Dobju 
Osvojili pivo mesto • 

Rocif ifoncert do Jutranjih ur 
Tradicionalni žur pod Žvajgo je uspel 

Letošnji Žur pod Žvajgo, 
že četrti po vrsti, je uspel. 
Taka bi lahko bila ocena, 
vsaj če sodimo po izjavah 
obiskovalcev, ki so se na 
ročk koncertu zelo dobro 
počutili. 

Organizatorji so letos žur 
prestavih iz prboldskega ga-
ja k prostoru bazena Pre-
bold. Poleg lokalnih skupin 
so povabili v goste novogori-
ške Avtomobile in Sank 
ročk iz Titovega Velenja. Ti 
dve skupini sta bili tudi 
atrakciji večera. Koncert se 
je začel ob osmih zvečer 
z blokom heavy metala, ko 
so nastopile skupine Vato-
mika, Neron, Epidemik zone 
in domačini Pragvald. Tako 
so na svoj račun prišli ljubi-
telji te zvrsti glasbe. Po dveh 
urah, ko je bil večji del po-
slušalstva že malo utrujen in 
naveličan, pa so nastopili 
Blues connection, ki so z iz-
jemno doživetim nastopom 
pripravih publiko do vrenja. 
Njihov nastop je bil res pravi 
show! Za njimi so kot pripra-
va za vrhunec nastopili člani 
skupine Kaja, zatem pa je na 
slovenski glasbeni sceni de-
bitirala sarajevska skupina 
Valentino. Zaigrah so res do-
bro glasbo. 

In potem se je zgodilo. Na 
oder so prišli fantje velenj-
ske skupine Šank ročk. Igra-
li so svoje najboljše skladbe, 
zapeli pa so tudi v anglešči-
ni. Obiskovalci so bih kljub 
zgodnji jutranji uri in mnogo 
popitim vrčkom piva nena-
vadno budni in doživeli smo 
predstavo, ki jih vidimo na 
velikih ročk koncertih 
- spodbujanje s ploskanjem, 
petje z ansamblom in solze 
v očeh oboževalk. Pa še ni 
bilo konec. Nastopili so no-

vogoriški Avtomobili s svo-
jim repertoarjem, ki je ob-
činstvo, ki je vztrajalo in ča-
kalo na njihov nastop, nav-
dušilo. 

1200 poslušalcev, ki so obi-
skali letošnji Žur pod Žvaj-
go, je doživelo končno dober 
koncert v tem koncu Slove-
nije. 

VIničarji pripravljajo Icaseto 
Mariborski ansambel Viničarji je v zadnjih letih napravil 

precejšen prodor na področje slovenske narodnozabavne 
glasbe. Lani so namreč osvojili Zlatega Orfeja na ptujskem 
festivalu domače zabavne glasbe, uvrstih so se v zaključni 
del Lojtrce domačih 89, trenutno pa pripravlj^o skladbe za 
svojo prvo samostojno kaseto. 

Lestvici Radia Ceije 
Zabavne melodije: 

1. DUGO TOPLO LIJETO - DŽAVOLI (7) 
2. ETERNAL FLAME - THE BANGLES (7) 
3. LOOKING FOR FREEDOM - DAVID HASSELHOF (5) 
4. TO Ml RADI - CRVENA JABUKA (4) 
5. I WANT IT ALL - GUEEN (10) 
6. ZVEZDE VEDO - TOM TOM (3) 
7. L1BERIAN GIRL - MICHAEL JACKSON (2) 
8. GOOD THING - FINE YOUNG CANIBALS (6) 
9. DRUGAČNA - CAFFE (9) 

10. VRNIVA SE NA NAJINO OBALO - HELENA BLAGNE 
INNACEJUNKAR (1) 

Lestvica zabavnih melodij je na sporedu Radia Ceije vsaico 
soboto ob 17.15. 

DomaČe melodije: 
1. POLKA JE PLES ZA S L O V E N C A - U P A (5) 
2. POZABI SKRBI-KOVAČIČ (9) 
3. VRAČAM SE MATERI Z E M U l - K L A V Ž A R (5) 
4. Z A V S E U U D I Z A P O J M O P E S E M - H E N Č E K (8) 
5. TI BOŠ POZABIL-MITJA KAPŠ (3) 
6. SESTAVUENA POLKA-KARLI GRADIŠNIK (7) 
7. NAJIN SVET Ž E U A - S L A V Č E K (3) 
8. ANUŠKA-GORENJCI (6) 
9. TINA-ŠTAJERSKIH 7 (2) 
7. S L O V O - Z E M E (8) 

Lestvica domačiii melodij je na sporedu Radia Celje vsalc 
ponedeljek ob 17.15. 

KUPON 
lestvica zabavnih melodij 

izvajalec 

lestvica domačih melodij 

izvajalec 

ime in priimek 

naslov 

Nagrajenca: Mežika Antlej, Na Lipico 3, Šentjur 
Andrej Žnidar, Pucova 1, Celje 

Pišite na naslov: Novi tednik - Radio Celje, 
Trg V. kongresa 3a, 63000 Celje 

Vsakič nagrada - velika plošča, ki jo izžrebanca izbereta v 
prodajalni MELODIJA v Celju. 



ZDRAVILNE RASTLINE 

Velecvetni lučnik 
Velecvetni lučnik spada v družino črnobinovk. 

Rod lučnikov je razširjen v Evropi, Aziji in severni 
Afriki ter šteje 250 vrst. V družini črnobinovk je 
izjema, ker ima v cvetovih še po pet prašnikov, venec 
je pa lw rahlo cevast in skoraj še zvezdasto someren. 
Lučniki spadajo med naše najlepše rastline, posebno 
v Sredozemlju naletimo na zanimive vrste, ki rastejo 
na suhih, sončnih rastiščih. 

Velecvetni lučnik je dveletna rastlina. Prvo leto 
požene samo vehka listna rozeta z zelo dlakavimi in 
čvrstimi listi. Iz n je se drugo leto r azv i j e^ zelo veliki 
poganjki , ki dosežejo višino do 3 metrov. Čvrsto steblo 
je volnato dlakavo, na n jem sedijo navzdol p o t e k ^ o č i 
listi, ki so pri velecvetnem lučniku valoviti. Živo 
rumeni cvetovi so v dolgih socvetjih zbrani v šopke po 
dva do pet skupaj . Zanimivo je to da se hkrat i odpre le 
neka j cvetov, ki pa hitro odvržejo vence. 

Lučnik cveti od konca juni ja do septembra , po dozo-
ritvi plodov pa odmre. V Sloveniji raste 13 vrst lučni-
kov in j ih na jdemo po sončnih krajih, na kamnit ih 
pobočjih, gozdnih jasah, po vrtovih, itd. 

Pri velecvetnem lučniku nabiramo živorumene cve-
tove. Najboljši čas za nabiranje je pozno dopoldne, 
takoj ko je sonce posušilo ju t ran jo roso. Tedaj z lah-
koto potrgamo venčne liste pravkar razcvetelih cvetov 
skupa j s prašniki. Pr i tem odstranimo cvetne čašice. 
Nabrane cvetove moramo hitro posušiti pri tempera-
turi, ki je nižja od 50 °C na prepihu. Posušene ^cvetove 
moramo spraviti v posodo, ki se dobro zapira. Če posu-
šeni cvetovi izgubijo svojo zlato rumeno barvo »in 
postanejo umazano rjavi, zgubijo zdravilni učinek. 

Cvetovi velecvetnega lučnika vsebuje nevtralne in 
kisle saponine, en sapogenin, flavonoide, sluzi, 
invertne sladkorje, neka j saharoze in eteričnega olja. 
Ponekod nabirajo tudi mlade liste, k i j i h skrbno posu-
šijo in vsebujejo grenčine, sluzi, voske, smole in sapo-
nine. 

Velecvetni lučnik je že od nekda j znan kot odhčno 
zdravilo za izkašljevanje. Iz njegovih posušenih cvetov 
si lahko pripravimo vodo za grgranje in učinkovit čaj 
zoper kašljanje, prsne katarje, zasluzenje prsi, težko 
dihanje in drugo. Čaj se pripravlja tako, da se ena 
vehka žlica popari s pol litra vrele vode, nato se pokri je 
ter stoji nekaj minut . P i jemo čim bolj topel čaj, ki smo 
ga zasladili z žličko medu. Cvetove velecvetnega luč-
nika lahko popar imo z vrelim mlekom in tak napitek 
deluje blagodejno na vneta jetra, zmanjša pret irano 
odvajanje seča. V to mleko namočeno gazo lahko upo-
rabl jamo kot obkladke pri kožnih hšajih, ah kot khst ir 
pri hemeroidih. 

Sveže cvetove velecvetnega lučnika lahko preli jemo 
z mandl jevim oljem in dobro zaprto posodo postavimo 
za mesec dni na toplo. L judsko zdravilstvo priporoča 
to olje,za mazanje lišajev, vnetih vek, vnetega sluho-
voda. Če popi jemo zvečer žhčko tega olja, se zmanjša 
nočno močenje postelje. Cvetovi velecvetnega lučnika 
so sestavni deli vseh prsnih čajev. Zaradi obilice sluzi 
delujejo kot emoliens in kot ekspektorans . 

Iz svežih cvetov lučnika si lahko naredimo tudi zdra-
vilni sirup. V velik kozarec damo plast cvetov in malo 
listov, ki j ih pokr i jemo s plastjo sladkorja. Nato sledi 
zopet plast cvetov in nato s l adkor . . . Zadnja plast je 
sladkor. Dobro zaprt kozarec damo na sonce za 14 dni. 
Nato nastali sok precedimo in spravimo v t emne ste-
klenice na hladno. BORIS JAGODIC 

Poiščite V . . . MAVRICI Posebno velika izbira je v teh dneh na policah čistil 
v Mavrici. Prav gotovo boste tudi za svojega jeklenega 
konjička našli primerno barvo. Za te dobite pri nakup^ 
nad 2 milijona din tudi 25 odstotni popust. 

HORTIKULTURNI KOTIČEK 
Trata vendar najpomembnejša (2) 

č e žehmo na izrazito peš-
čenih tleh vzgojiti lepo trato, 
naredimo mešanico nasled-
nj ih travnih vrst: 20 % trpež-
ne ljulke (lolium perene), 
25% rdeče bilnice (festuca 
rubra falax), 25 % ovčje bilni-
ce (festu festuca o vina), 15% 
nežne šopulje (agrostis tenu-
is), 15% travniške latovke 
(poa pratensis). 

Lepotna trata na težkih 
ilovnatih tleh pa bo uspela, 
če bomo uporabil i mešanico 
naslednj ih trav: 20 % trpežne 
ljulke (lohum perene), 40% 
plazeče rdeče bilnice (festu-
ca rubra genuina), 20 % než-
ne šopulje (agrostis tenuis), 
10% pasjega repa (cynosu-
rus cristatus), 10%travniške 
latovke (poa pratensis). 

Za močno osenčena mesta 
pr ipravimo posebno mešani-
co trav: 30% rdeče bilnice 
(festuca rubra), 15% ovčje 
bilnice (festuca ovina), 10% 
raznolistne bilnice (festuca 
heterophylla), 10% festuca 
rubra stolonifera), 20 % pod-
lesne latovke (poa nemora-
lis), 10 % nežne šapulje (agro-
stis tenuis), 5% navadne la-
tovke (poa travialis). 

V večjem vrtu žehmo imeti 
tudi cvetoče trave. Vzdrževa-

n je teh ni tako enostavno, saj 
j ih ne kosimo tako pogosto, 
pa tudi gnojimo jih ne prepo-
gosto. Mečanica teh trav je iz 
zelo številnih vrst in tudi de-
telj: 5% gole stoklase (bro-
mus inermis), 10% mačjega 
repa (phleum pratense), 10 % 
pasje trave (dactylis glome-
rata), 20 % rdeče bilnice (fe-
stuca rubra), 20% travniške 
latovke (poa pratensis), 20 % 
bele šopulje (agrostis alba), 
3 % rožičkaste nokote (lotus 
corniculatus), 2% bele dete-
lje ( tr ifohum repens), 2 % 
poljskega lana (linum usita-
tissimum), 2% zajčjega ma-
ka (adonis amurensis), 1 % 
ivanjščice (chrysanthemum 
maximum), 1 % alpskega 
pečnika (armeria martima), 
1 % žajblja (salvia oficinalis), 
1 % kadul je (salvia splen-
dens), 1 % kukavičje lučce 
(lychnis cocuh), 1 % zvončni-
ce (campanula latifolia var. 
macrantha). 

Te mešanice ne smemo po-
gosto kositi, največkrat pa 
trikrat na leto. Ne gnojimo 
z organskimi niti z rudnin-
skimi gnojih, le vsako tret je 
leto pognoj imo pozimi s pre-
perelim hlevskim gnojem, 
(nadaljevanje prihodnjič) 

J . BENČINA 

GREMO V KINO 
KINO UNION 

do 3. 8.: ŽELEZNI TRIKOT-
NIK - ameriški film 

MALI UNION 
do 26. 8.: KROKODIL DUN-
DEE - 1. del - avstralski film 
od 28.8.: dalje IME ROŽE 
- angleško-italijanski film 

KINO METROPOL 
do 26. 8.: SUŽNJA GREHA 
- italijanski film 
do 26. 8. DEKLETA IZ TAK-
SIJA - ameriški film 
od 27. 8.: dalje BARBARI 
- ameriško-italijanski film 
od 27. 8.: dalje VEDNO PRI-
PRAVLJENA - ameriški 
film 

Matineje 
25. 8.: HOJA PO OGNJU 
- ameriški film 
26. 8. TEKSAŠKI RANGER 
McQUADE - ameriški film 

KINO VOJNIK 
27. 8. FURIJASTI FANTJE 
- ameriški film 

KINO LAŠKO 
26. in 27. 8. ŽIVETI IN 
UMRETI V L.A. - ameriški 
film 

KINO RADEČE 
27. 8. PEKLENSKO TABO-
RIŠČE - ameriški film 

KINO ŽALEC 
24. 8.: PRIČO JE TREBA 
UBITI - ameriški film 
25. in 27. 8.: ŠTIRI PESTI 
PROTI RIU - ameriški film 
26. 8.: KAKRŠEN OČE, 

- TAKŠEN SIN - jugoslovan-
ski film 
29. 8.: TIGER V AKCIJI 
- hongkonški film 

KINO PREBOLD 
24. 8.: DEKOLTE - ameriški 
film 
25. 8.: TESNA KOŽA, 3. del 
- jugoslovanski film 
27. 8.: LEGENDA O ZLA-
TEM BISERU - francoski 
fUm 

29. 8.: KAKRŠEN OČE 
TAKŠEN SIN - jugoslovan: 
ski film 

KINO POLZEXA 
24. 8.: TESNA KOŽA, 3. del 
- jugoslovanski flm 
26. 8.: DEKOLTE - amerižld 
film 
27. 8.: PRIČO JE TREBA 
UBITI - ameriški film 
29. 8.: JEKLENA PEST 
PRAVICE - hongkonški film 

KINO DOM MOZIRJE 
24. 8.: ČRNA VDOVA - ame-
riški film 
26. i n 27. 8.: PREDATOR 
- ameriški film 

KINO JELKA NAZARJE 
26. in 27. 8.: MAŠČEVALEC 
- ameriški film 
30. 8.: STRASTNA JULIJA 
- italijanski film 

KINO LJUBNO 
26. in 27. 8.: DEŽEVNI ČL& 
VEK - ameriški film 

Nočni program 
25. 8.: ROSAMARIE - nem-
ški film 

REDNI KINO TITOVO 
VELENJE 

24. in 25. 8.: SRCE ZA ROČK: 
AND ROLL - ameriški film 
26. in 27. 8.: KAČA IN MA-
VRICA - ameriški film 
28. in 29. 8.: ŠEFICA TOM 
- ameriški film 
30. 8.: SMRTONOSN STREL 
- ameriški film 

Otroški počitniški program 
- predstave ob 10. uri 

24. 8.: PIKA NOGAVIČKA 
26. 8.: VRNITEV NEROD-
NEGA PSA 
29. 8.: OBUTI MAČEK IN 
OSTRŽEK 
31. 8.: POTOVANJE 
V AFRIKO 

Nočni progam 
24., 25. in 27. 8.: SEKS MED 
DELOVNIM ČASOM - ame 
riški film 
25. in 28. 8.: MLAJŠI IN 
BOLJŠI - ameriški film 

KINO DOM KULTURE 
24. 8.: SRCE ZA R O Č K AND 
ROLL - ameriški film 

KINO ŠMARTNO OB PAKl , 
25. 8.: MILAGRO - VOJNA 
ZARADI FIŽOLA - amerišfc 
film 
29. 8.: KAČA IN MAVRICA 
- ameriški film 

Nočni program 
27. 8.: SEKS MED DELOV-
NIM ČASOM - ameriški fJ® 

KINO ŠOŠTANJ 
27. 8.: SRCE ZA ROČK AND 
ROLL - ameriški film 
28. 8.: KAČA IN MAVRICA 
- ameriški film 

Nočni program „ 
26. 8.: SEKS MED DELOV-
NIM ČASOM - ameriški filr" 

KINO ŠMARJE 
24. 8.: DIVJI PONEDELJEK 
- angleški film , 
26. in 27. 8.: RAMBO, 3. aê  
ameriški film 

KINO ROGAŠKA SLATINA 
24. in 25. 8.: NEVARN^ 
IGRE - ameriški film -
26. in 27. 8.: BEST SELLlJ' 
- ameriški film 
28. in 29. 8.: ŽENSKA^ 
- ameriški film 

Nočni program 
25. in 26. 8.: DOBER Tfc'' 
- ameriški film 

KINO RTC UNIOR ZREČE . 
24. 8.: AMERIŠKI NINJ'' 
- ameriški film 
25. 8.: SAMO ZA TVOJE ^ 
- ameriški film 
27. 8.: ZMAJI ZA VECÎ ^ 
- hongkonški film 

Nočni program ^ g 
26. 8.: SVILA, SATEN, SE^ 
- ameriški film 

NASVETI 
ZA DOM 

Konzervo lahko hitro od-
premo, če postavimo nanjo 
za neka j časa vroč likalnik. 

Kruh ostane več kakor 
mesec dni svež in ne plesni, 
če ga damo še toplega v vre-
čo od moke, k i j e še oprašena 
z moko. Vrečo zavežemo in 
obesimo v suhem prostoru 
tako, da prosto visi z vseh 
strani. 

Steklenice s pivom, vinom 
in drugimi sokovi ostanejo 
hladne, če j ih ovijemo z mo-
krimi brisačami in postavi-
mo na prepih, ah vsaj na svež 
zrak. 

Živila se tudi v vlažni kleti 
ne kvarijo, če j ih denemo 
v omarico ah oddeljen pro-
stor za jedi, ter postavimo 
vanj zaboj z neugašenim 
apnom. 

Sol v solnici ne postane 
vlažna, če ji pr idamo nekoli-
ko zrnc riža. Vsrka vlago. 

Olje se ne skah, če damo 
v steklenico malo soh. 

Če prekipi omaka, juha ah 
mleko na štedilnik, mesto 
posu jemo s soljo in smrad 
izgine. 

Zaprta greda v domačem vrtu 
Zaprta greda je ograjen 

prostor, pokrit s s teklom ah 
elementi iz plastičnih snovi, 
k jer po potrebi programira-
no uravnavamo rastne pogo-
je. Po trajnosti razl ikujemo 
zidane in mobilne grede, po 
stopnji ogrevanja pa tople 
grede, globoke 60 do 70 cm 
(40 do 50 cm hlevskega gnoja 
in 20 cm zemlje ali kompo-
sta), poltople grede, globoke 
40 cm (20 cm hlevskega gno-
ja in 20 cm zemlje ah kompo-
sta) in mrzle grede, globoke 
20 do 30 cm (polnjene samo 
z zemljo ali kompostom). 

Zaprte grede uporabl jamo 
za vzgojo sadik zelenjave in 
okrasnih rasthn od setve do 
presajanja, za vzgojo zgod-
nj ih vrst zelenjave in lonč-
nic, za podal jševanje rastne 
sezone jeseni, za skladišče-
n je zelenjave ter za prezim-
Ijanje prezimnih vrst zele-
njave. 

Zidana 
zaprta greda 

Pri izgradnji zidane zaprte 
grede moramo izbrati zavet-
ne lege, podtalnica ne sme 
biti visoka. Smer grede j e 
vzhod-zahod. Greda mora 
biti s severne strani zavaro-
vana pred vetrom, zato naj 
bo višina severne stranice 30 
do 40 cm, južne pa 15 do 
20 cm. Ko smo izbrali prime-
ren prostor, ngjprej zakoliči-
mo. Pri tem upoštevamo, da 
je s tandardno okno Široko 
I m in dolgo 1,5 m. Število 
oken je odvisno od namena 
uporabe zaprte grede. Za šti-
ričlansko družino zadostuje 
4 do 6 oken, odvisno tudi od 
prehrambenih navad druži-
ne. Po izkopu j ame naredi-
mo okrog lesen okvir in po-
čakamo, da se zemlja vsede, 
nato pa ogrodje grede zbeto-
niramo. 

Les: presek 3 , 5 c m x 4 c m , 
impregniramo s 5 odstotno 
raztopino modre galice. 

Steklo: za eno okno 15 ko-
madov 30x30 cm ah 9 koma-
dov 30x52 cm. 

Ker je pot rebno grede tudi 
zračiti, moramo pripraviti le-
tvice za zračenje s tremi do 
šestimi zobci. 

Gredo zgodaj spomladi 
polnimo takole: na dno da-
mo sloj koruznice, slame, 
listja ali vej v višini 10 cm. 
Sledi sloj svežega gnoja, ki je 
lahko pomešan s slamo ali 
listjem. Debehna sloja hlev-
skega gnoja je odvisna od ti-
pa grede. Ko se gnoj segreje. 

ga stlačimo. Sledi sloj zemlje 
ah komposta , debelina j e 20 
do 30 cm. Sejemo lahko 10 
do 14 dni po polnjenju. 

Jeseni gredo praviloma iz-
praznimo. Kompost spravi-
mo na kup, izrabljeno organ-
sko maso pa na drug kup. 
Kompos t na kupu prezimi, 
spomladi pa ga razkužimo in 
ponovno uporabimo. Zemljo 
lahko razkužimo s formali-
nom (1 liter formalina, 40 od-
stotnega, raztopimo v 50 li-
trih vode, 10 do 15 dni pred 
setvijo poli jemo po zemlji in 
premešamo, pokr i jemo s fo-
lijo, pus t imo dva do tri dni, 
nato odkri jemo in pus t imo 
odkrito vsaj en teden, šele 
nato lahko sejemo.) Zemljo 
lahko razkužimo tudi s pri-
pravki Orthocid, Zineb ah 
Vapam. 

MOJCA RATEJ 













Dva krat sedemdeset poletij 
dvojčic iz Ponilcve 

ž e en krat sedemdeset let je dovolj velik razlog za prazno-
vanje, če pa je to dvakrat sedemdeset, je razlog za to toliko 
večji. Sploh pa je praznik in zanimivost obenem, če sta 
slavljenki dvojčici, kot sta to Lojzka Jezernik, Flerančeva 
mama in Marija Vasle, Šepekova mama. Praznovanje rojst-
nega dne dvojčic je bilo nedavno tega pri Šepekovih na 
Ponikvi pri Žalcu. 

Obe sta čili in zdravi, okoli njiju pa se je zbralo osem otrok 
in sedemnajst vnukov ter mnogi drugi sorodniki dveh žena, 
ki sta se zapisah življenju in trdemu delu na kmetiji ter 
vzgoji otrok. Tudi otrokom sta znali vcepiti ljubezen do 
zemlje, ki jo tudi zdaj obdelujejo s skupnimi močmi. Kot sta 
povedali dvojčici Marija in Lojzka, je življenje, kljub nešte-
tim težavam, lepo. Še eno lepo misel sta povedali: Za srečne 
trenutke se je treba potruditi bolj, kot smo danes priprav-
ljeni zanje storiti. JOŽE MIKLAVC 

Slovenec, 17. avgust 1935 
I Zbor hmeljarjev. Pretekh četrtek, na veliko Gospoj-
I nico, seje vršil na Grobni pri Sv. Pavlu v savinjski dolini 
^ redni občni zbor hmeljarske zadruge, ki se je pretvoril 

v pravcato zborovaiije hmeljarjev. Vkljub izredno sla-
bemu vremenu so namreč prihiteli hmeljarji z vseh strani 
na zbor, da razpravljajo o aktualnih stanovskih zadevah. 
Zbor je otvoril načelnik g.Mihelčič ter pozdravil došle 
hmeljarje in zastopnike okrajnega glavarstva. V imenu 
g. bana in okr. načelnika je pozdravil zadružnike in želel 
zborovanju mnogo uspeha sreski kmetijski referent 
g. Wernig, kije poudaril važnost in pomen zadružništva. 

O izgledih na letošnji pridelek in gibanje cen je poročal 
inž.Dolinar in poudaril, da zaenkrat moramo računati 

z obilnejšo svetovno letino kakor lani, če tudi so presene-
čenja še vedno mogoča, dokler hmelj ni obran. Ker tudi 
konsum piva ni zadovoljiv, z visokimi cenami letos ni 
računati. Zelo kvarno vphvajo na tvorbo cen pri nas preti, 
rana poročila v inozemstvo, da bomo imeli letos izredno 
obilno letino. Prav tako kvarno vpliva razpošiljanje pred-
časno obranega hmelja za vzorce, ker povzroči slabo mne-
r\je o kakovosti našega letošnjega pridelka. Cene 20 do 25 
din za kilogram /jabolka I. kvalitete 6 din, kruh kilogram 
4 din, pivo 5,50 do 6 din op. L. M./, ki so se plačevale za 
male količine zgodnjega hmelja, so za letošnji pridelek 
sploh gotovo prenizke z oziroma na cene za še preostali 
lanski hmelj svetovnih tržiščih. Vsekakor bo položaj 
jasnejši šele, ko bo tudi drugod hmelj vsaj deloma že 
obran in bo pričela kupčija. Zato pa ne kaže predčasno 
hiteti s prodajo in prav tako ne preveč oklevati. 

Na koncu seje ugotovilo, da vodi zadrugo dosledno ter 
izključno le hmeljarska politika in da za strankarstvo pri 
njej ni mesta ter ožigosalo vse tiste, ki iščejo povsod le 
strankarske koristi, za nepristransko strokovno delo pa 
jim ni mar. 

S hoduijami na dopust 
Ko smo pred Vpjnikom srečali Zvo-

neta Peterhna iz Škofje Loke na hodu-

ljah, in ko nam je povedal, da potuje 
z njimi za tri tedne na dopust, se nam 
je zdelo, da si je za počitek izbral kar 
pravšen kraj. Vendar nam je Zvone 
razložil, da ostane v Vojniku le nekaj 
minut, toliko, da vsaj malo spočije ro-
ke. Pri takšni hoji namreč bolj kot no-
ge trpijo roke, še posebno, če se na 
njih opiraš ves dan in narediš dnevno 
preko 20 kilometrov. Na poti po Slove-
niji naj bi Zvone opravil okoli 240 kilo-
metrov, tri četrtine poti je že za njim. 
V nahrbtniku ima gorilnik, nekaj hra-
ne in spalno vrečo, pravi pa tudi, da ni 
noben problem sestopiti v gostilno, ki 
jih ob poti kar mrgoh. EDI MASNEC 

Šest icilometrov biižje 
Luni 

Kari Holcinger iz Laške vasi nad 
Štorami je pred 19 leti odšel v pokoj in, 
ker je delaven človek, mu je kmalu 
postalo dolgčas. Iskal je delo, ki bi 
združilo prijetno s koristnim, ter se 
domislil, da bo izdeloval lesene lestve. 
Misel je realiziral pred 10 leti in od 
takrat jih je naredil že 6 kilometrov, 
zanimivo pa je tudi to, da je star že 70 
let. Reklamacije ni dobil še nikoli in le 
enkrat se je nad visoko ceno pritožila 
ženska, za katero ve, da ni slabo situ-
irana (lestev, dolga 5 m stane pri nje-
mu 100 tisoč dinarjev). 

Včasih se mu zgodi, da izdelano le-
stev naročnik ne pride iskat, vendar je 

povpraševanje takšno, da jo Kari zlah. 
ka proda drugemu. V zadnjem času s, 
naročila malce upadla, ker je preveč 
nasitil okohški trg, toda to ni zmanjs .̂ 
lo njegove produktivnosti, saj se ]• 
usmeril in to uspešno tudi na bolj ô ĵ i 
daljene trge. Štiri izdelke je prodal c«. 
lo na Kosovo. g j 

Pred dvajsetimi leti je 
v Novem tedniku bilo priob-
čenih čez petdeset prispev-
kov bralcev, ki so v rubriki 
»Ta pravi inu ta cejh Cole-
mone - žegen« opisovah do-
godke, ki so jim jih pripove-
dovali sorodniki, sosedje, ali 
pa so jih doživeli sami. Izpo-
sodil si bom nekaj teh pripo-
vedi, vendar le tiste, katerih 
pisci so bili uredništvu zna-
ni. Vse te coprniške dogo-
divščine iz prve ali druge ro-
ke, natančnejše rečeno - ust. 

niso starejše kot 100 do 150 
let. Torej na pragu tega sto-
letja. 

Anton Lokošek, pokojni 
cestar iz okolice Laškega, ze-
lo nadarjen opisovalec ljud-
skih šeg, starih opravil in 
zgodb, je opisoval pripoved 
okoh 1900 leta umrlega sose-
da Adama: 

»Tisto leto sem mlatil pri 
Šušterju v Harju. Mlatili smo 
dlje kot en teden, razen ne-
delje. Zadnji večer smo imeh 
likof, ki se je zavlekel pozno 

Pripovedi ljudi, Iti so jih coprnice nosile 
v noč. Okoli polnoči je bilo, 
ko sem se odpravil domov 
skozi gozd, ki mu pravijo 
»Šimark«. (To je precej raz-
sežen, temačen gozd na od-
sojni strani grebena med Vr-
hom in Lazišami, op. J. K.) 
Pridem na neko majhno go-
ličavo, ko v krogu vidim se-
deti kakšnih deset žensk, ki 
so si svetile s staro leščerbo. 
V krogu so imele pogrnjen 
krušni poprtnik, na njem pa 
je bila potica iz precej črne 
moke in velik krožnik mesa. 
Ker sem jih očitno presene-
til, so me prosile, naj jih ne 
izdam, kar sem jim rad ob-
ljubil, saj pri tisti medli luči 
tako nisem mogel nobene 
spoznati. Ponujale so mi naj 
prigriznem. Lačen res nisem 
bil, a sem na prigovarjanje 
vseeno odrezal kos potice. 
Bila je okusna, da mi je bilo 
kar žal, ker si nisem odrezal 
zajetnejšega kosa. Nekaj ča-
sa sem se pogovarjal z njimi, 
potem pa sem, utrujen kot 
sem bil, legel na mah in pri 
priči zaspal. . . Bil je že dan, 
ko sem se zbudil. Coprnice 
ni bilo nobene več, tam pa, 
kjer je ponoči bila potica, je 

bil zdaj velik, na eni strani 
odrezan kravjek. Do Sela, 
kjer sem bil takrat doma, 
sem ves čas vohal gnoj. Tudi 
doma je tako zaudarjalo, pa 
mi je na očitke žena rekla, da 
ni nič čudnega, ko pa imam 
na mustačah drek. . .« 

Zgodba je na vsak način 
tudi zabavna. Ravno trezen 
mlatič Adam že ni šel domov 
in da je kje spotoma obležal 
z nosom v kravjeku, je tudi 
čisto mogoče. So bile tiste 
coprnice sanjski privid, ah 
pa slikovita izmišljotina kot 
izgovor za zapoznel prihod 
domov z nenavadnimi okra-
ski in dišavami pod nosom? 
V vsakem primeru se je bilo 
pred sto leti vehko bolj 
uspešno izgovarjati na copr-
nice, kot dandanes. 

Antonu Lokovšku je ob 
drugi priložnosti svoj dogo-
dek pripovedoval neki Janez 
Regali, ki da se je prav tako 
od mlačve vračal domov po 
poti, ki bi jo sicer našel tudi 

meže, tako mu je bila vsak-
danja. Tisto noč pa je zaveri-
žil s trdne poti, se znašel na 
mahu in listju. Taval je na-
prej in nazaj, levo in desno, 
skozi goščave, grmovje in tr-
nje. Več ur je hodil in blodil 
kot omotičen - tedaj pa se je 
oglasil znan glas zvona do-
mače cerkve. Bil je na robu 
gozda, streljaj od domače 
hiše. 

Lizika Kregar je zapisala 
dogodek, kako jo je oče po-
slal na Sladko goro po neke-
ga tesarja. Čeprav je pot sko-
zi gozd dobro poznala, tokrat 
ni prišla na cilj. 

»Nisem in nisem mogla 
priti iz gozda, ker so me co-
prnice nosile po grmovju, po 
drevju, mi obračale glavo, 
me ščipale, grizle in zraven 
vreščale, češ, to je za našo 
Mico (!?). 

Tedaj, da se je spomnila. 
Počepnila je, se pomokrila 
v dlan leve roke, se zasuknila 
okrog sebe trikrat rekoč: 

Preklete coprnice, tristo 
me boste pustile pri miru!.. 
Kot bi odrezal, je bil vsef« 
konec, le naročenega oprav-
ka ni izpolnila, vrnila sejii 
zaradi teme domov. 

Kregarjeva je navedla žt 
eno zgodbo, kako je v Len> 
bergu, kjer so živeli popit 
nehote z gnojnimi vilami m 
bodla tudi straniščno žabo i 
jo vrgla čez pot, po kateri 
takoj za tem prišla stara žen> 
ca in ji očitala: Lizika, Liri-
ka, kaj si storila! Preslab« 
sem, da ti ne morem nič na-
rediti!« 

Je bila to Mica, ki so 
omenjale vešče takrat, ko sJ 
jo preganjale pod Sladko go-
ro? Tega v zapisu ni. Eno dr-
ži; Lizika Kregar je v dogo-
dek verjela. Tako, kot gaĴ  
zapisala pred dvajsetimi leti 

Prihodnjit^ 
COPRNICEJ 

LJUBEZENSKI« 
ZADEVAH 

Če je koga tlačila mora, je po nasvetu čarovnij veščih posebnežev moral skovati noi 
žebljev, ki jih je nabral na pokopališču. Ta nož je moral imeti pod zglavjem, in ko ̂ ^^ 
mora spet tlačila, je moral s tem nožem mahati okoli sebe, navadno govoriti ^^^ .(i 
naročene besede. Nož na fotografiji je iz Južne Tirolske, na njem je vtisnjenih de 
križev in devet polmesecev. 


